
سازمان پارکها و فضای سبز شهرداری قم 
در نظر دارد به استناد بند1مصوبه مورخ 1401/04/30 هیئت مدیره و با رعایت تشریفات قانونی نسبت به 
فروش یک باب منزل مسکونی واقع درخیابان ساحلی کوچه 19 پلاک 51 به افراد حقیقی و یا حقوقی واجد 

شرایط اقدام نماید.

1- متقاضیان محترم می توانند با مراجعه به امورمالی سازمان نسبت به دریافت اسناد اقدام نمایند.
2- تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار هر یک از معاملات: به صورت 1- ضمانت نامه بانکی 2- وجه نقد مورد 

قبول است.
 جهت واریز وجه نقد به حساب سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم )سپرده حسن انجام کار( نزد بانک 

شهر شعبه چهارراه بازار اقدام فرمایید.
3- شماره حساب حساب 7001000810788 بانک شهر شعبه چهارراه بازار به نام حساب سپرده سازمان 

پارکها و فضای سبز 
شماره شبا  IR 690-61-000-000-700-1000-810-788 بانک شهر به نام حساب سپرده سازمان 

پارکها و فضای سبز 
مهلت خرید و تسلیم اسناد:

4-مهلت دریافت اسناد:  از روز سه شنبه   مورخ    1401/05/18  لغایت    روز  سه شنبه    مورخ  1401/05/25
5-مهلت ارائه پیشنهاد:     از روز سه شنبه   مورخ    99/9/18   لغایت  روز  شنبه    مورخ  1401/05/29

6- شرایط و ویژگیهای ملک در شرایط عمومی درج گردیده است و متقاضیان محترم مکلف اند پس از دریافت و 
مطالعه، کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد قیمت ارائه نمایند . امضاء اسناد و مدارک به منزله 

قبول تمامی شرایط است.
7- -متقاضیان محترم برای سوالات تخصصي و عمومی با معاونت اداری و مالی )اداره مالی( با شماره تلفن 

37701171- 025 تماس حاصل فرمایند.
8- -محل تسلیم پیشنهادها: قم ، خیابان آذر ، بوستان شهداء آذر ، سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 

قم ، طبقه همکف ، حراست سازمان.
*لازم به ذکر است ساعت تحویل پاکت روزهای شنبه لغایت پنج شنبه از ساعت 7 الی 13:00 است.

آگهی مزایده عمومی )نوبت دوم(

شناسنه آگهی:1360390 امور فرهنگی و ارتباطات سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم

مهلت ثبت نام: ۱۷ لغایت ۲۳ مرداد ماه ۱۴۰۱

روزنامه
چهار شنبه 19 مرداد 1401  12 محرم1444 10 آگوست2022  شماره 5555  سال بیست و پنجم  3000 تومان

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس قم اعلام کرد:

سرانه دانش آموزی قم 
پایین ترازمتوسط کشوری

رئیس کل دادگستری استان قم :

آمار زندانیان دیه تصادفات استان قم به صفر رسید

اشاره  با  قم  مدارس  تجهیز  و  توسعه  نوسازی،  مدیرکل 
قم  گفت:  استان،  این  آموزی  دانش  سرانه  بودن  پایین  به 
هم اکنون ازنظر کمبود سرانه های آموزشی بیست و هفتمین 

استان کشور است.  احمدرضا اجتهادی  روز سه شنبه در 
دیدار اعضای مجمع خیرین مدرسه ساز با شهردار قم، بیان 
کشور  سطح  در  دانش آموز  تعداد  متوسط  حالی  در  کرد: 

8

8

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم مطرح کرد؛

 نگاه های بخشی مانع جدی درمسیر 
بهبود شرایط خدمات رسانی

وضعیت نامطلوب جابه جایی مسافران در ایستگاه محمدیه 

۴

8
مدیرکل انتقال خون استان قم:

قم به ۲ پایگاه جدید انتقال خون نیاز دارد

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با اشاره به ریشه 
بخش مهمی از مشکلات زیرساختی و مدیریتی جامعه،گفت: 
تا زمانی که نگاه بخشی در بین مدیران و دستگاه های اجرایی 

وجود داشته باشد، امکان بهبود وضعیت بسیار دشوار خواهد 
بود. ابراهیم معتمدی در جلسه شورای ترافیک استان، اظهار 
برای  قم  شهرداری  حمل ونقل  و  ترافیک  سازمان  داشت: 

در برخی مناطق و محلات قم زمین با کاربری آموزشی وجود ندارد
قم سالانه نیاز به احداث 40 مدرسه جدید دارد 

معاون اول رییس قوه قضائیه: 
برخی محافل عزاداری در شأن 

امام حسین)ع( نیست
معــاون اول رییس قــوه قضائیه 
بــا تاکید بر حفــظ و حراســت از 
عــزاداری هــای ســنتی محرم، 
گفت: متاسفانه برخی از محافل 
عــزاداری در شــأن و منزلت امام 
حســین )ع( و یــاران باوفای وی 
در حادثــه کربلا نیســت.  حجت 
الاســلام محمد مصدق دوشنبه 
۲شب در جمع سوگواران حسینی 

توسط سایوز روسی صورت گرفت؛
پرتاب موفقیت آمیز ماهواره 

»خیام« به فضا

۲ ۲

نایب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس:
در نظارت بر مسائل اخلاقی
 کرامت افراد باید حفظ شود

یک موشک ســایوز روسی صبح 
روزسه شنبه ماهواره ایرانی خیام 
را به مدار 500 کیلومتری زمین برد 
و براساس اعلام ســازمان فضایی 

اولین داده از ماهواره دریافت شد.
براســاس این گــزارش ، ماهواره 
ایرانی خیام صبح روز سه شنبه و 
در ســاعت 10 و 20 دقیقه از مقر 
فضایی بایکونور در قزاقســتان به 

نایب رئیس کمیسیون فرهنگی 
مجلس شــورای اسلامی با تاکید 
بر اینکه مسئولان علاوه بر نظارت 
درونی نیازمند یک نظارت بیرونی 
نیز هســتند، خاطر نشــان کرد: 
وظیفــه نظارت هــای بیرونی این 
است که نظارت کنند که آیا افراد 
بر اســاس چارچوب های اخلاقی 
و تخصصی پایبند هســتند یا نه.   ۲

۱۱

مدیرشیلات و امور آبزیان جهاد کشاورزی استان قم :
قم درتولید ماهیان زینتی دررتبه 

یازدهم کشورقراردارد
مدیرشیلات و امور آبزیان جهاد کشاورزی استان قم گفت 
:پــرورش ماهیان خاویاری دارای توجیــه و بازده اقتصادی 
مناســبی اســت و در همیــن رابطه بــا اســتفاده از روش  
های نوین آبزی پروری، گســترش مکانیزاســیون استخر 
ها، مدیریت بهینه بهداشــت، بهره گیری از ســامانه  های 
تصفیه فیزیکــی و بیولوژیکی آب، توجه بــه پرورش گونه 
 های مناســب با شرایط اقلیمی اســتان و نصب اینورتر در 
چاه های کشاورزی، فعالیت  های مرتبط با تولید آبزیان در 
استان قابلیت توسعه هر چه بیشــتر را دارد. سید محمد 
رضا طاهری: اظهارداشــت: در ســال 1400 تعداد 5 دوره 

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم :
زائران قبل از سفر اربعین، واکسن 

کرونا تزریق کنند
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: با توجه به در پیش 
بودن اربعین حسینی، شــهروندان، قبل از سفر اقدام به 
تزریق واکســن کنند.  مهدی مصری در جلسه ستاد کرونا 
افزود: تا حدودی شاهد روند کاهشی میزان مراجعه بیماران 
کرونایی سرپایی به مراکز درمانی هستیم. رییس دانشگاه 
علوم پزشکی قم اضافه کرد: البته باید هشیارانه رفتار کرده 
و از عادی انگاری اجتناب شود. وی گفت: این ایام بهترین 
زمان ممکن برای واکسیناسیون است که باید انجام شود. 
مصری بر گسترش نظارت های بهداشتی تاکید کرد و گفت: 
باید تیم های بهداشتی در خصوص مسایل مربوط به کرونا 

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

راه اندازی سومین تقاطع هوشمند 
شهری در بلوار فردوسی

مدیرعامل ســازمان حمل ونقل و ترافیک شــهرداری قم 
از راه انــدازی ســومین تقاطع هوشــمند شــهری در بلوار 
فردوســی خبر داد. حسین شعبان زاده با اشاره به تکمیل 
طرح تقاطع هوشــمند در بلوار فردوســی از بازگشایی آن 
خبــر داد و گفــت: طــرح راه اندازی تقاطع های شــهری با 
اجرای سیســتم هوشمند ســازی چراغ های ترافیکی، با 
هدف روان سازی ترافیک و امکان برنامه ریزی تغییر زمان 
توقف در ســاعات مختلف روز و کنترل و تردد ترافیک در 
معابر، چند ماهی بوده که در دستور کار سازمان حمل ونقل 
و ترافیک شــهرداری قم قرار گرفته و با توجه به مشکلات  8
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فرا رسیدن سالروز شهادت امام سجاد )ع( را تسلیت می گوییم.

نگاهی به ویژگی های منحصربفرد دکترحسین عبداللهی: 

او صدای مردم بود



چهار شنبه-19 مرداد ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 25555

اصلاح و احیای دین     هدف 
نهضت حسینی 

بوده  اجتماعی  فلسفه  دارای  اسلام  بپذیریم  اگر   
کمال گرا  دیدگاهی  از  جمعی  زندگی  با  ارتباط  در  و 

برخوردار است، می  توان ارتباط محکمی میان »سعادت فرد« و »صلاح جامعه« برقرار 
نموده و مدعی شد بذر کمال انسان در متن اجتماعی سالم امکان رشد دارد. براین 
مبنا جز با برپایی جامعه صالح نمی توان به حیات طیبه جمعی دست یافت. جامعه 
صالح نیز به نوبه خود جز با قیادت و رهبری فردی همسنگ پیامبران و برخوردار از 
تقوای الهی در سطح عصمت امکان شکل گیری ندارد. این جوهره پیام غدیر است 
که پیش تر از آن بر لسان وحی نیز جاری شده است. تعالیم اسلام در ابعاد اجتماعی 
بر این مدار تعیین شده است که عدالت محور جامعه باشد و جز فردی عادل، مصون 
از خطا و الهی، چه کسی می  تواند مدعی برپایی چنین جامعه ای باشد! اساساً 
اسلام، هدف کلی ادیان آسمانی را برقراری »عدالت« می  داند.»لقد ارسلنا رسلنا 
بالبینات و انزلنا معهم الکتاب و المیزان لیقوم الناس بالقسط... )سوره حدید، آیه 
25( بی گمان پیامبران خویش را با دلایل روشن فرستادیم و با ایشان کتاب و مقیاس 
حق نازل کردیم برای اینکه مردم به عدالت قیام کنند.« بنابراین عدالت اساس جامعه 
اسلامی و پایه و مبنای زندگی جمعی است که از طریق حاکمان عدل گستر امکان 
تحقق دارد. همان چیزی که  اساس و فلسفه انتظار موعود را شکل می  دهد. از نظر 
اسلام عدالت قاموس الهی بوده و در متن آفرینش نیز ساری و جاری است. از این رو 
در تنظیم روابط اجتماعی نقش اساسی داشته و لازمه قوام واستحکام جوامع است. 
منطقاً فقدان عدالت اجتماعی، در ایمان و اخلاق مردم، حتی در افکار و عقاید 
آنان نیز تأثیر دارد. ملکات نفسانی که رمز حیات یک جامعه به شمار می  رود بر محور 
عدالت قرار دارد و اگر جامعه ای متعادل و بر مبنای عدل نباشد، فضیلت های اخلاقی 
کمرنگ نیز از آن جامعه رخت برمی بندند، هرچند مردمش به ظاهر مسلمان باشند. 
این بود که سیدالشهدا)ع( خودش و اصحاب و انصار را فدا کرد تا جامعه اصلاح شده 

و نشانه های عدالت بدان برگردد.
لازمه این کار احیای ارزش های دینی از طریق معرفی اهداف رسالت و پیگیری 
اهداف غدیر بود. اساساً ماهیت احیاگری زنده نگه داشتن مفاهیم ارجمند و دارای 
ارزش و جلوگیری از مرگ  آنهاست. به گونه ای که نشاط و طراوت و فعالیت و بالندگی 
و دیگر ویژگی های حیات و زندگی را به جامعه بازگرداند. ویژگی ای که امیرالمؤمنین 
علی )ع( در توصیف دوستان خود به کار می  برد و می  فرمود: »...آنها که سنت پیامبر را 
زنده کردند و بدعت را میراندند.« علی )ع(، »عمار«، »ابن تیهان« و »ذوالشهادتین« و 
امثال اینان را محیی سنت پیامبر می  خواند. احیای دین بر نوعی آسیب شناسی تکیه 
دارد. براین اساس محیی می  کوشد تا زنگار از چهره دین بزداید تا حقیقت و هویت 
واقعی آن هویدا گردد. امام حسین)ع( با قیام خود آهنگ درمان بیماری جامعه را 

نمود. بیماری ای که در نتیجه فراموشی فلسفه بعثت و غدیر به وجود آمده بود.
از هنگامی که اباعبدالله الحسین)ع( از بیعت با یزید امتناع ورزیده و از مدینه خارج 
شد، در منازل و مواقف متعدد، سخنانی بر زبان جاری ساخت که ماهیت قیام را 
بخوبی نشان می  دهد. احیای معیارهای حق و برگرداندن مدار جامعه از سمت باطل، 
آشکارا در بیانات حضرت دیده می  شود. امام )ع( هنگام خروج از مدینه فرمود: »هر 
کس مرا متابعت کند و سخن حق من بپذیرد، سعادت و سلامت یابد و هر کس که 
خودداری کند و از دایره اطاعت من بیرون رود، صبر کنم تا آن وقتی که خدای تعالی 

میان من و او حکم کند.«
همچنین در مطالبی که خطاب به مروان در مدینه فرمود آشکارا به این امر اشاره 
دارد: »ای مروان! یزید کیست که تو مرا به بیعت با او می  خوانی؟ حال اینکه می  دانی 
یزید مردی شرابخوار و فاسق است. سخنی نا اندیشیده و قبیح گفتی... ای دشمن 
خدای، نمی دانی که ما اهل بیت رسول خداییم و همیشه حق بر زبان ما رفته است؟ 
من از جد خویش محمد رسول الله)ص( شنیدم که گفت... خلافت حرام است بر 
آل ابی سفیان و بر طلقا«. همچنین با تأکید بر احیای سنت و سیره نبوی و علوی 
در نامه ای خطاب به رؤسای بصره می  نویسد: »من می  خواهم بدعت را از بین ببرم. 
سنت را احیا کنم. زیرا سنت را میرانده، بدعت را زنده کرده اند.« حضرت تعبیرهای 
دیگری هم دارند که آشکارا احیای سیره پیامبر)ص( وعلی )ع( را بیان می  نماید. 
آن حضرت)ع( هنگام عزیمت از مدینه به جانب مکه در وصیت به برادر خود محمد 
حنفیه فرموده است: »من نه از روی خودخواهی یا برای خوشگذرانی و نه برای فساد 
و ستمگری از مدینه خارج می  گردم، بلکه هدف من امر به معروف و نهی از منکر و 
خواسته ام از این حرکت اصلاح مفاسد و احیا و زنده کردن سنت و قانون جدم رسول 
خدا )ص( و راه و رسم پدرم علی بن ابی طالب )ع( است.« امام در این کلام خود اشاره 
می  کند که من به قصد ظلم و فساد )که فساد ناشی از ظلم است( قیام نکرده ام بلکه 
به نیت اصلاح امت جدم پیامبر اسلام و احیای سیره نبوی و علوی دست به نهضت 
زدم. آیا سنت و سیره نبوی و علوی چیزی جز حرکت بر مدار عدل و احقاق حق در 

بین مسلمین بود؟
 

روز خبرنگار و یک تکلیف مهم
هر سال، مناسبت »روز خبرنگار« در هفدهمین روز 
مرداد که فرا می رسد، فرصتی است تا در کنار تکریم ها 
و تهنیت ها که امری شایسته است، جامعه خبرنگاری 

کشور کارکردهایش را بازنگری کند و از خود بپرسد که چه قدر در انجام وظایف حرفه 
ای اش توفیق داشته است؟

این روز که به واقع، نکوداشت شهید عزیز، محمود صارمی است، امسال با عاشورای 
حسینی همزمان شد. از منظر اطلاع رسانی، آنچه بر شهیدان دشت نینوا گذشت، 
هرگز به امروز و به دست ما نمی رسید، اگر »بزرگ خبررسان عاشورا«، حضرت زینب 
سلام الله علیها شرح حالی را که بر سر فرزندان و نوادگان پیامبر و یاران رفت، منزل 
به منزل، روایت نمی کرد. اما روایتگری در قیام عاشورا به اطلاع رسانی، محدود و 
منحصر نشد و فراتر از آن، به افشای ستم ستمکاران و فساد دستگاه ظلم و جور 
پرداخت و مردم زمانه را امر به معروف و نهی از منکر کرد. همین اصل می تواند بهترین 
پارادایم و الگوی کاری برای خبرنگار ایرانی باشد. هرچند در تعاریف کلاسیک، رسانه 
را چرخ چهارم دموکراسی می نامند و خبرنگاران را دارای مسئولیت نقد اجتماعی می 
دانند تا ناظر بر اجرای درست قانون و ارزش های جامعه باشند، اما خبرنگار ایرانی 
می تواند، تکلیف »امر به معروف و نهی از منکر« را نیز که ریشه در باورهای ناب دینی 
و عاشورایی دارد، در راس وظایف خود قرار دهد. امر به معروف و نهی از منکر، فراتر و 
عمیق تر از مسئولیت نقد اجتماعی است که اگر فهمیده و رعایت شود، رنگ و بوی 
دیگری به کار حرفه ای می دهد. پیامد این نگرش و باور برای خبرنگار ایرانی این است 

که هدف، هرگز وسیله را توجیه نمی کند.
او افشاگری رسانه ای و نقد قدرت را با هدف انتقام جویی یا برای افزایش مخاطب 
و شمارگان رسانه و با دستاویزهای غیراخلاقی انجام نمی دهد و اصلاح کردن رفتار 

مردم و شیوه حکمرانی مسئولان را برای خشنودی خداوند پیگیری می کند.
بنابراین اگر بخواهیم، اصل »امر به معروف و نهی از منکر« به شکل سازمان یافته 
و در اجتماعی ترین شکل ممکن، در جامعه ما رایج و فراگیر شود، چاره ای نداریم، 
جز اینکه مسئولان به خبرنگاران و رسانه ها جایگاه قانونی و منزلت شایسته بدهند و 
سدها و موانع عرفی و سلیقه ای را که در مسیر احیای »امر به معروف و نهی از منکر« 
اجتماعی دارند، از سر راهشان بردارند تا جامعه اخلاقی، سالم و بهتری را رقم بزنیم.

با حضور سردار فدوی برگزارشد؛

تجمع ضد صهیونیستی مردم عاشورایی 
تهران در میدان فلسطین 

تجمع ضد صهیونیستی مردم عاشورایی تهران عصر روز سه شنبه با حضور جمعی 
از زنان و مردان در محل میدان فلسطین برگزار شد. براساس این گزارش، پیش از آغاز 
رسمی این مراسم نوای مداحی در این محل در حال پخش است و پلاکاردهای حاوی 
مطالب و شعارهایی مانند »اسرائیل خون آشام مانند زالو عمرش کوتاه است و عزت از 
آن نسل مسلمان و مبارز فلسطین است«، »فلسطین تنها نیست«، »نسل سلیمانی 
تا آزادی قدس در میدان جهاد است«، »تجلی بصیرت، اطاعت از ولایت، مطیع امر 
رهبریم« و »رژیم صهیونیستی خانه عنکبوت است و سرنوشت اسرائیل، نابودی و 
سقوط است« در دست حاضرین در این تجمع به چشم می خورد. شعارهایی مانند 

مرگ بر آمریکا، مرگ بر اسرائیل و مرگ بر انگلیس در این تجمع سر داده شد.

اخبار

رئیس جمهور در پیامی به مناسبت روز خبرنگار:

روز خبرنگار، مجالی برای پاسداشت 
شفافیت و حق مردم بر دانستن است 

رئیس جمهور در پیامی به مناسبت روز خبرنگار، این روز را علاوه بر گرامیداشت 
مسئولیت و جایگاه مهم خبرنگاران، مجالی برای پاسداشت حقیقت جویی، شفافیت 

و حق مردم بر دانستن و دسترسی آزاد به اطلاعات دانست.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، آقای رئیسی در پیامی به مناسبت روز 
خبرنگار، تصریح کرد: اینجانب با گرامیداشت این مناسبت، از همه مرزداران حقیقت و 
مجاهدان عرصه تبیین و آگاهی، قدردانی می کنم و تقارن معنادار روز خبرنگار امسال 
را با عاشورای حسینی، تأکید مضاعفی بر وظیفه آگاهی بخشی اصحاب قلم و جهاد 

تبیین آنان می دانم.
متن پیام رئیس جمهور به این شرح است: 

روز خبرنگار، فرصت مغتنمی برای قدردانی از کوشش کسانی است که در عرصه 
تبیین، آگاهی بخشی و پاسداری از حقیقت، خستگی نمی شناسند. در روزگاری که 
بدخواهان انقلاب اسلامی با تحریف و روایتگری مغرضانه به نبردی جدی و مستمر با 
حقیقت برخاسته اند، نقش اصحاب رسانه، در ایستادگی در برابر امواج تخریب، دروغ 
و فریب، بیش از همیشه مهم است. توسعه و تعالی ایران اسلامی و تحقق آرمان های 
بلند انقلاب اسلامی، امام )ره( و رهبری معظم، بی تردید جز در سایه نقش آفرینی مؤثر 

رسانه نگاران گرانقدر و اطلاع رسانی منصفانه و مسئولانه به  دست نخواهد آمد.
روز خبرنگار، علاوه بر گرامیداشت مسئولیت و جایگاه مهم خبرنگاران، مجالی برای 
پاسداشت حقیقت جویی، شفافیت و حق مردم بر دانستن و دسترسی آزاد به اطلاعات 
است. اینجانب با گرامیداشت این مناسبت، از همه مرزداران حقیقت و مجاهدان عرصه 
تبیین و آگاهی، قدردانی می کنم و تقارن معنادار روز خبرنگار امسال را با عاشورای 
حسینی، تأکید مضاعفی بر وظیفه آگاهی بخشی اصحاب قلم و جهاد تبیین آنان 
می دانم.  امیدوارم خبرنگاران عزیز، به تأسی از پیام آور بزرگ واقعه عاشورا، حضرت زینب 

کبری )س( در رساندن پیام حق به گوش مردم، موفق و ثابت قدم باشند.
  

معاون سیاسی دفتر عقیدتی سیاسی فرماندهی کل قوا: 

موازنه جدید بین مقاومت و رژیم 
صهیونیستی ایجاد شده است 

 معاون سیاسی دفتر عقیدتی سیاسی فرماندهی کل قوا تاکید کرد: موازنه جدید بین 
مقاومت و رژیم صهیونیستی ایجاد شده که نتیجه آن درخواست های پیاپی آتش بس 
برای پایان درگیری ها می بینیم.  سردار رسول سنایی راد با اشاره به جنایات اخیر رژیم 
صیهونیستی در سرزمین های اشغالی گفت: تمایل رژیم صهیونیستی برای آتش بس 
را می توانیم یک شاخص برای سنجش قدرت واقعی این رژیم بدانیم که سالهاست به 
جای شعار نیل تا فرات، دور خودش حصار کشیده و مقابل محور مقاومت، ناتوان مانده 
است.  وی ادامه داد: این موضوع نشان دهنده اشتباه های وسیع محاسباتی است 
که آن ها را گرفتار این وضعیتی کرده که برای خروج از آن دست به ریسک های این 
چنینی می زنند که خروجی آن افزایش بی اعتباری این رژیم است.  معاون سیاسی 
دفتر عقیدتی سیاسی فرماندهی کل قوا درخصوص میزان قدرت موشکی محور 
مقاومت و ضعف سامانه های پدافندی رژیم صهیونیستی به خصوص سامانه گنبد 
آهنین، اظهار داشت: رژیم صهیونیستی راکت های میانگین 800 دلاری مقاومت را با 
موشک های چند ده هزار دلاری پاسخ می دهد و امروزه علاوه بر امکانات فنی و به روز 
محور مقاومت، تجربیات زیادی نیز درخصوص نحوه به کارگیری و شلیک و سازماندهی 
موشک ها و راکت ها توسط این رزمندگان در میدان نبرد استفاده می شود که ناتوانی 
سیستم های پدافندی موشکی رژیم صهیونیستی به خصوص سامانه گنبدآهنین 
را در پی دارد و توانسته موازنه جدیدی را بین مقاومت و رژیم صهیونیستی ایجاد کند 
که نتیجه آن را در درخواست های پیاپی آتش بس برای پایان درگیری ها می بینیم. 
سنایی راد درباره اثر قدرت موشکی محور مقاومت بر معادلات منطقه تصریح کرد: 
جریان مقابل محور مقاومت به گفتمان و تئوری رئالیسم معتقد است و بر همین مبنا 
قدرت موشکی مقاومت پیام واضحی به آن ها ارسال می کند که رژیم صهیونیستی و 

آمریکا را به تغییر تصمیمات آینده خود در بحث درگیری با محور مقاومت وامی دارد.
  

وزیر ارتباطات و فن آوری اطلاعات:

»طرح صیانت« وجود ندارد اما برخی
 با اسم آن نان می خورند 

 وزیر ارتباطات و فن آوری اطلاعات درباره آخرین وضعیت »طرح صیانت« گفت: یک 
عده بلاخره جو سازی می کنند و نان می خورند و اِلا چیزی به اسم »طرح صیانت« 

تصویب نشده است که بخواهد اجرایی شود. 
اخیر در حوزه  اتفاقات  از  این که پس  درباره  ایلنا،  با  در گفت وگو  زارع پور  عیسی 
زیرساخت های شبکه مخابراتی کشور بحث هایی پیرامون ارتقاء امنیت این شبکه 
مطرح شد، وزارت ارتباطات و فن آوری چه اقداماتی در این زمینه انجام داده است، 
گفت: بحث هایی را به شکل جدی در حوزه ارتقاء امنیت زیرساخت های ارتباطی کشور 

پیگیری می کنیم تا  بتوانیم فضایی امن برای کسب و کارهای مردم فراهم کنیم.
وزیر ارتباطات و فن آوری اطلاعات ادامه داد: در روزهای اخیر یک کنفرانس داشتیم 
با عنوان »کنفرانس امنیت تاب آوری شبکه ملی اطلاعات« که در آن ظرفیت هایی که در 
کشور چه در حوزه سخت افزار و نرم افزار وجود داشت، بررسی کردیم. پنل های مختلفی 
برگزار شد. وی تاکید کرد: تمامی همفکری ها در این کنفرانس برای این بود که چه 
کارهایی صورت گیرد تا امنیت زیرساخت  ارتقاء پیدا کند زیرا زندگی مردم به این فضا 
وابسته شده است اطلاعات شخصی، سازمانی و دولتی در این بستر تبادل می شود 

حتماً امنیت مقوله بسیار مهمی است و جزء اولویت های ما در وزارت ارتباطات است.
زارع پور درخصوص آخرین وضعیت »اینترنت ملی« گفت: چیزی به اسم اینترنت ملی 
نداریم. وی در خصوص »طرح صیانت« عنوان کرد: چیزی هنوز به نام طرح صیانت 
تصویب نشده و چیزی به این اسم نداریم. یک عده بالاخره جوسازی می کنند، بازی 

می کنند، نان می خورند و اِلا چیزی تصویب نشده است که بخواهد اجرایی شود. 
  

استاندار قم: 

در واگذاری اموال دولتی به تبعات 
اجتماعی توجه شود

استاندارقم گفت: ما در تصمیمات مربوط به واگذاری اموال دولتی باید به تبعات 
اجتماعی نیز توجه داشته باشیم.  سید محمدتقی شاهچراغی در جلسه مولدسازی 
استان، افزود: ممکن است حکم قضایی برای برخی از اقدامات نیز صادر شود، اما به 
دلیل تبعات اجتماعی بهتر است از مسیر درست و معقول مساله حل شود.  در بخش 
دیگری از این جلسه معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری قم نیز تاکید کرد: دیدگاه 
غلطی در بین مدیران ما وجود دارد و آن این بوده که به هر قیمتی می خواهند اموالی که 
در اختیارشان است را حفظ کنند. سید مهدی قریشی خاطرنشان کرد: در شرایطی که 
دستگاه ها نیاز به پول دارند باید این دیدگاه غلط اصلاح شود و استفاده از اموال دولتی 
باید بهینه و دارای بهره وری باشد. وی با بیان این که از مدیری که اموال دستگاه خود را 
بهینه کند تقدیر می شود، تصریح کرد: از همین جهت بهینه کردن اموال دستگاه ها را 
به طورجدی پیگیری می کنیم و باید این اتفاق رخ دهد. در جلسه مولدسازی استان بر 
اهمیت همکاری دستگاه های مختلف برای واگذاری اموال مازاد تاکید شد. در این جلسه 
به وضعیت دارایی های برخی از دستگاه ها پرداخته شد که دستگاه هایی مانند اداره کل 
فرهنگ و ارشاد، اداره کل هواشناسی، سازمان جهاد کشاورزی، دانشگاه صنعتی قم، 
مرکز تحقیقات جهاد کشاورزی و هواشناسی و هلال احمر کهک به عنوان دستگاه های 
بهره بردار بررسی شدند. وضعیت دستگاه های متقاضی مانند اداره کل ثبت احوال، مرکز 
خدمات سرمایه گذاری، واحدهای تابعه وزارت جهاد کشاورزی، اداره کل بهزیستی، اداره 

کل راه و شهرسازی و جهاد کشاورزی نیز به صورت موردی بررسی شد.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم :

زائران قبل از سفر اربعین، واکسن کرونا 
تزریق کنند

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: با توجه به در پیش بودن اربعین حسینی، 
شهروندان، قبل از سفر اقدام به تزریق واکسن کنند. 

مهدی مصری در جلسه ستاد کرونا افزود: تا حدودی شاهد روند کاهشی میزان 
مراجعه بیماران کرونایی سرپایی به مراکز درمانی هستیم.

معاون اول رییس قوه قضائیه با تاکید بر حفظ و حراست از عزاداری های 
سنتی محرم، گفت: متاسفانه برخی از محافل عزاداری در شأن و منزلت امام 

حسین )ع( و یاران باوفای وی در حادثه کربلا نیست. 
حجت الاسلام محمد مصدق دوشنبه شب در جمع سوگواران حسینی 
امروز  نظام  و  مردم  اظهار داشت: دشمنان  تبریز،  الامر  در مسجد صاحب 
تلاش می کنند تا نسبت به روحانیت در جامعه بدبینی ایجاد کنند و با بهانه  
های مختلف به دنبال تضعیف اعتقادات دینی مردم هستند که در این میان 

هوشیاری و بصیرت لازمه مقابله با چنین هجمه هایی است.
وی افزود: امروز اتاق فکر دشمنان اسلام و انقلاب تلاش می کند وحدت مردم 
را که نظام جمهوری اسلامی را بعد از چندین سال نگه داشته  است، از بین 
ببرد و مهم ترین بحث در این رابطه خلط مسائل سیاسی با مسائل دینی است تا 

بدین ترتیب دین و ایمان مردم را از بین ببرند.
مصدق با بیان اینکه تمام این موضوعات در امتداد بی اعتنایی مسلمانان به 
حادثه غدیر از سوی دشمن مطرح می شود، ادامه داد: در حالی  که حادثه غدیر 
و بحث امامت علاوه بر بحث تاریخی، جنبه اعتقادی برای شیعیان دارد و مبنای 

زندگانی شیعیان می باشد، متأسفانه امروز فراموش شده است.
وی به حادثه غدیر و اصرار پیامبر بر ابلاغ ماموریت و رسالت خویش از سوی 
پروردگار اشاره و اضافه کرد: آن روز مردم نسبت به این موضوع بی اعتنایی 
کردند، همچنان که حتی امروز در برخی محافل دانشگاهی این موضوع را 
مطرح می کنند که حادثه غدیر در مقطعی از تاریخ اتفاق افتاده و مربوط به 

گذشته است.
مصدق یادآور شد: عزاداران واقعی محرم باید خداوند را شکرگزار باشند که 
قدم های آنها را به این محافل و مجالس سنتی باز کرده است که به اهل بیت 

)ع( ابراز محبت و ارادت می کنند.
وی اظهار داشت: در طول 60 سال همان افرادی که دوست دار پیامبر بودند، 
در روز عاشورا در مقابل امام حسین )ع( ایستادند و تلاش کردند در آن مدت 
اهل  بیت را منزوی کنند، به  طوری که بر اساس رساله مرحوم علامه طباطبایی 
در رابطه با علم امام، با وجود 35 هزار روایت در باب مسائل فقهی حتی یک 
روایت وجود ندارد که از امام حسین یک مسئله شرعی پرسیده باشند و این 

یعنی انزوا و کنار گذاشتن اهل بیت)ع(.

به  مرور  پیامبر اسلام  از رحلت  اینکه پس  بیان  با  اول قوه قضائیه  معاون 
مسلمانان به جایی رسیدند که گفتند حدیث نویسی ممنوع است و نباید 
سخنان علی را بنویسید، تشریح کرد: به بهانه خط شدن حدیث نویسی با قرآن، 
در کنار ممنوعیت نوشتن احادیث، گفتن فضایل حضرت علی)ع( را هم ممنوع 

و حتی خطبا را مکلف کردند تا حضرت علی)ع( را در منابر لعن کنند.
از  یکی  دین،  و  مردم  از  بیت  اهل   کردن  جدا  موضوع  داد:  ادامه  مصدق 
موضوعات اساسی است و باید توجه داشت که هر آنچه آن زمان اتفاق می افتاد، 
امروز نیز اتفاق می افتد و منبع این ها همان هایی بود که در زمان خلفا علیه ائمه 

معصومین مطرح می شد.
وی ادامه داد: آنچه باعث شد تا ارزش های اسلامی تضعیف شود و وضعیت 
موجود در زمان پیامبر اسلام تبدیل شود به اینکه در روز عاشورا مقابل حضرت 
امام حسین)ع( بایستند، موضوع شیوع فحشا و منکر در جامعه بود  و آن ها 

سعی کردند فحشا و منکر را در جامعه رواج دهند.
مصدق گفت: زمانی که به امام حسین)ع( گفتند با یزید بیعت کن، فرمودند 
کسانی همچون ما امکان ندارد با یزید بیعت کنند و شعار مهم ایشان در مسیر 
سفر به کربلا این بود که  شاید شمشیرها مرا از بین ببرید، اما دین مان باقی 

بماند.

معاون اول رییس قوه قضائیه: 

برخی محافل عزاداری در شأن امام حسین)ع( نیست

جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
گفت: سردار شهید سلیمانی دست فلسطینیان را پر 
کرد؛ این روند دائمی است و سپاه این راه را ادامه خواهد 

داد.
سردار علی فدوی جانشین فرمانده کل سپاه عصر روز 
سه شنبه  در تجمع ضد صهیونیستی میدان فلسطین 
تهران گفت: از روز اول نهضت اسلامی در سال 42 امام 
خمینی )ره(، فلسطین را مهم ترین مسئله جهان اسلام 
انقلاب  شعار  که  است  سال  از 55  بیش  و  کرد  اعلام 
اسلامی قرار گرفته است.  سردار علی فدوی جانشین 
فرمانده کل سپاه در تجمع ضد صهیونیستی میدان 
فلسطین تهران گفت: از روز اول نهضت اسلامی در سال 
42 ، امام خمینی )ره( فلسطین را مهم ترین مسئله جهان 
اسلام اعلام کرد و بیش از 55 سال است که شعار انقلاب 

اسلامی قرار گرفته است. 
او ادامه داد: جبهه حق انقلاب اسلامی رو به جلوست؛ 

اقدام  این جبهه  انجام می دهد.  را  زیرا دستور خداوند 
مشخص  شرط  باطل  جبهه  برای  و  می کند  ابتدایی 
می کند؛ جبهه باطل هم ناچار است شرط جبهه حق را 

بپذیرد.
سردار فدوی گفت: صهیونیست ها حتی نتوانستند در 
برابر جهاد اسلامی تاب بیاورند و شرط هایش را پذیرفتند. 
جانشین فرمانده کل سپاه اضافه کرد: ما هر روز بر 
اساس وظیفه مان، باید توانمندیمان را بیشتر کنیم. در 
همه مجموعه های فلسطینی، عراقی، یمنی، سوری و... 

روند افزایش توانمندی دائمی است.
سردار فدوی گفت: سران کشورهای اسلامی که شکم 
هایتان از حرام پر شده ، حتما سرنوشت شما با آمریکایی 
ها گره خورده و رو به نابودی است. این سران نباید به 

کودک کش ها و جنایت کارها بپیوندند.
جانشین فرمانده کل سپاه گفت: جبهه حق انقلاب 
اسلامی در مرحله سوم است و حالا جبهه باطل یعنی 

آمریکایی ها، صهیونیست ها و دنباله رو هایشان باید به 
دنبال بازدارندگی بروند.

او اضافه کرد: در سال های پس از پیروزی انقلاب، روند 
دائمی حرکت رو به جلوی جبهه حق توقف ندارد.

سردار فدوی گفت: با پر کردن دست دلدادگان انقلاب 
اسلامی، باعث می شویم آنها به صورت مستقل عمل 
کنند. جبهه باطل میلیاردها میلیارد در راه بی مصرفی 
که پیروزی در آن نبوده، خرج کرده و مردم کشورهایشان 
باید مطالبه کنند که چرا پولهایشان را در این مسیر هزینه 
کرده اند. او تأکید کرد: هر کجا دلدادگان انقلاب اسلامی 
باشند، سپاه پاسداران انقلاب اسلامی دست آن ها را پر 
می کند. جانشین فرمانده کل سپاه گفت: رسانه های ما 
و دنیای اسلام مواظب باشند که جبهه باطل شک را در 

جبهه حق رواج ندهد.
او تأکید کرد: فلسطین تا زمان محو اسرائیل مسئله اول 

اسلام خواهد بود.

سردار فدوی:

 روند پر کردن دست فلسطینیان را ادامه می دهیم 

سیدهادی فیاضی*

نایب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه مسئولان 
نشان  خاطر  هستند،  نیز  بیرونی  نظارت  یک  نیازمند  درونی  نظارت  بر  علاوه 
کرد: وظیفه نظارت های بیرونی این است که نظارت کنند که آیا افراد بر اساس 

چارچوب های اخلاقی و تخصصی پایبند هستند یا نه. 
غلامرضا منتظری درباره طرح پیشنهاد راه اندازی گشت ارشاد مسئولین با بیان 
اینکه »همه ما نیازمند نظارت هستیم«، اظهار کرد: بر اساس وظیفه اخلاقی، باید به 
اصول و ارزش ها پایبند باشیم. برای آرامش و مصونیت بخشی به جامعه به دو چیز نیاز 
داریم؛ یکی قانون و دیگری اخلاق که اگر این دو نباشد، دیگر پرنده اندیشه انسان به 

پرواز در نمی آید و در جایی آسیب خواهد دید.
باید  مسئولان  خود  نظارتی  مسائل  در  را  سهم  بیشترین  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
داشته باشند، گفت: خوب است این واقعیت را بپذیریم که علاوه بر نظارت درونی 
نیازمند یک نظارت بیرونی نیز هستیم؛ وظیفه نظارت های بیرونی این است که بر 
اساس نظارت های شغلی که تعریف شده است، نظارت کنند که آیا افراد بر اساس 
چارچوب های اخلاقی و تخصصی پایبند هستند یا نه. در مجموع اصل نظارت 

موضوع خوبی است اما درباره کمیت و کیفیت آن باید بیشتر صحبت شود.
نایب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس در ادامه درباره تلاش جریاناتی در خارج از 
کشور برای ایجاد دوگانه درباره حجاب خاطر نشان کرد: هر کشوری قوانینی دارد که 
شهروندان و افرادی که در آنجا هستند باید به آن احترام بگذارند؛ در ایران نیز قوانین 
شرعی تکلیف ما را روشن کرده و همچنین قوانینی عرفی در جامعه ما مشخص است.
منتظری تاکید کرد: ما نباید به دنبال ایجاد شکاف و اختلاف بین افراد باشیم اما 
باید همه از یک اصل دفاع کنیم و آن اینکه باید به اصولی که شهدا برای آن جان خود 
را از دست دادند و انقلاب بر اساس آنها شکل گرفته، پایبند باشیم؛ اگر به زیست 
و سلامت و مصونیت دیگران فکر می کنیم نباید فقط به خودمان بیندیشیم؛ آزادی 
این نیست که من هر جور که دلم می خواهد، در خیابان ظاهر شوم؛ این اصلًا مزیت 

نیست و در هیچ جای جهان نیز اینگونه نیست.
وی افزود: در هر جایی از جهان چارچوب هایی تعریف شده که باید مورد احترام قرار 
بگیرند؛ اگر این اتفاق نیفتد دیگر نمی شود جامعه را کنترل کرد. مثلًا در راهنمایی 

و رانندگی چارچوب هایی تعریف شده ایست که باید مورد توجه قرار بگیرد؛ با این 
حال اگر من بخواهم هر جور که دلم می خواهد رانندگی کنم، آیا آرامش دیگران را بر 
هم نمی ریزم؟ با توصیه های راهنمایی و رانندگی مشکل بر طرف نمی شود و جرائم 

رانندگی کاهش نمی یابد.
این نماینده مجلس با بیان اینکه »یک جامعه هم به قانون نیاز دارد هم به اخلاق«، 
اظهار کرد: همه باید به چارچوب های جامعه پایبند باشیم؛ حال اگر من به این 

چارچوب پایبند نبودم، دستگاه نظارتی وظیفه دارد به من تذکر بدهد.
منتظری با تاکید بر اینکه در مسائل اخلاقی حساسیت های بیشتری وجود دارد، 
گفت: دو نگاه در این زمینه وجود دارد؛ یکی اینکه بی تفاوت باشیم که نگاه خوب و 
قشنگی نیست؛ دیگر اینکه بی تفاوت نباشیم که به این معناست که اگر به ارزشی کم 
توجیهی شد، قانون به دستگاه هایی مسئولیت بدهد که نظارت کنند و تذکر بدهند. 
البته در زمینه نظارت در حوزه مسائل اخلاقی شیوه تذکر و نحوه برخورد بسیار مهم 

است؛ باید کرامت و عزت افراد حفظ شود.
وی در گفت وگو با ایسنا،  همچنین با بیان اینکه نحوه »انجام کار در زمینه نظارت 
در حوزه مسائل اخلاقی از فرعیات است«، خاطر نشان کرد: در این زمینه باید اصول 
را از فرعیات جدا کنیم؛ زمانی است که راجع به برخورد یک فرد نقد و نسبت به روش 
مواجهه یک نیرو نقد داریم و زمانی است که راجع به اصل آن نقد داریم و می گوییم که 
اصلًا تذکر نه، که این پسندیده و قابل دفاع نیست؛ من بر این باورم که تذکر آری، لکن 

با رعایت استانداردها و شیوه هایی کرامت و عزت انسان ها حفظ شود.
نایب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس در پایان با تاکید بر اینکه بر اساس قانون 
نیروی انتظامی در حوزه تامین امنیت اخلاقی مسئولیت دارد، تاکید کرد: کار نیروی 
انتظامی حفظ نظم است و این نیرو نیز امروز برابر قانون به وظایف خود عمل می کند؛ 
اگر نقص و کاستی وجود دارد، مجلس می تواند در قانون گذاری به این مساله کمک 
کند. الان در کمیسیون فرهنگی کمیته ویژه ای با عنوان امر به معروف وجود دارد که 
وظیفه اش ارتباط با ستاد امر به معروف و هماهنگی با وزارت کشور برای رسیدن به 
یک مدل اثر بخش درباره زیست عفیفانه است؛ وقتی مدل زیست عفیفانه طراحی 

شود، آرامش به جامعه بازمی گردد.

نایب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس:

در نظارت بر مسائل اخلاقی کرامت افراد باید حفظ شود

اسماعیل علوی*

یک موشک سایوز روسی صبح روزسه شنبه ماهواره 
ایرانی خیام را به مدار 500 کیلومتری زمین برد و 
ایران دقایقی قبل  اعلام سازمان فضایی  براساس 

اولین داده از ماهواره دریافت شد.
براساس این گزارش ، ماهواره ایرانی خیام صبح 
از مقر  و 20 دقیقه  و در ساعت 10  روز سه شنبه 
فضایی بایکونور در قزاقستان به فضا پرتاب شد. این 
ماهواره با وزن 600 کیلوگرم ماهواره بر سایوز به مدار 
500 کیلومتری زمین پرتاب شد. عمر عملیاتی این 

ماهواره 5 سال اعلام شده است.
براساس اعلام سازمان فضایی ایران، لحظاتی قبل 
اولین داده تله متری ماهواره خیام در ایستگاه های 
زمینی این ماهواره در پایگاه های فضایی سازمان 

فضایی ایران در ماهدشت دریافت شد.
ماهواره خیام یک ماهواره سنجش از دور است که 
تمامی فرامین مربوط به کنترل و بهره برداری از این 
ماهواره از روز اول و بلافاصله پس از پرتاب توسط 
فضایی  پایگاه های  در  مستقر  ایرانی  کارشناسان 
در  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  وزارت  به  متعلق 
خاک جمهوری اسلام ایران انجام و صادر خواهد 

شد.

و  فرامین  ارسال  ماهواره،  عملیات  کنترل  مرکز 
ماهواره  ماهواره ای  داده های  اخذ  ایستگاه های 
خیام تنها در خاک جمهوری اسلامی ایران و تحت 
مدیریت سازمان فضایی ایران است و مهندسین و 

محققین ایرانی در آن مستقر هستند.
با توجه به فعالیت ها و اهداف صرفاً صلح آمیز و 
ماهواره  تصاویر  ایران،  فضایی  سازمان  غیرنظامی 
خیام برای ارتقا توانایی مدیریت و برنامه ریزی کشور 
طبیعی،  منابع  کشاورزی،  مختلف  حوزه های  در 
مرزها،  پایش  و  معادن  آبی،  منابع  زیست،  محیط 
مدیریت حوادث غیرمترقبه و … استفاده می شود 
خود  نیازهای  رفع  برای  کشور  دفاعی  نیروهای  و 
مسیرهای اختصاصی و منحصر به فرد خود را به 

لحاظ فنی و راهبردی پیگیری می کنند.
فناوری  و  ارتباطات  وزیر  معاون  سالاریه  حسن 
گفت:  ایران  فضایی  سازمان  رئیس  و  اطلاعات 
دقت  با  سنجشی  ماهواره  یک  خیام،  ماهواره 
طیف های  که  است  متر  یک  حدود  تصویربرداری 

مختلف اپتیکال را تصویربرداری می کند.
در  می تواند  ماهواره  این  تصاویر  گفت:  وی 
حوزه های مختلف سنجشی و پایشی مورد استفاده 

قرار بگیرد. به گفته رئیس سازمان فضایی ایران، با 
اینکه اطلاعات مربوطه برای فرامین این  به  توجه 
ماهواره، کدگذاری و رمزگذاری شده طبیعتاً کنترل، 
هدایت و بهره برداری از آن توسط جمهوری اسلامی 

ایران انجام می شود.
ماهواره خیام برگ زرین دیگری در تاریخ 

افتخارات علمی  ایران است
پرتاب  گفت:  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
ماهواره خیامبه فضا، جدیدترین دستاورد هوافضای 
دانشمندان ایرانی برای اهداف صلح آمیز و برگ زرین 

دیگری در تاریخ افتخارات علمی ایرانسلامی است.
در  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی  کنعانی  ناصر 
پرتاب  به  اشاره  با  توئیتر  در  خود  کاربری  حساب 
موفقیت آمیز ماهواره خیام، نوشت: پرتاب ماهواره  
هوافضای  دستاورد  جدیدترین  فضا،  به  خیام 
برگ  و  آمیز  صلح  اهداف  برای  ایرانی  دانشمندان 
زرین دیگری در تاریخ افتخارات علمی  ایران اسلامی 

است.
پیشرفت های  درخشان  مسیر  کرد:  تصریح  وی 
علیرغم  ایران  اسلامی  جمهوری  فناوری  و  علمی 

تحریم ها و فشار حداکثری دشمنان ادامه دارد.

توسط سایوز روسی صورت گرفت؛

پرتاب موفقیت آمیز ماهواره »خیام« به فضا
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جسم خارجی در چشم و علائم کمک های اولیه

افرادی که استرس زیادی را تجربه می کنند و به فردی استرسی در میان اطرافیان 
معروفند معمولا خیلی ها به آن ها می گویند "آخر استرس تو را می کُشد"، یا اینکه 
"استرس عمرت را کوتاه می کند". اما آیا واقعا اینطور است؟ آیا استرس باعث سکته 

قلبی یا دیگر مشکلات خطرناک برای سلامتی می شود؟
طبق تحقیقات، استرس روانی زیاد با مشکلات قلبی و عروقی از جمله فشار خون 
بالا، سکته قلبی و سکته مغزی ارتباط دارد. ضمنا، استرس می تواند مانند ریسک 

فاکتورهای معمول بیماری های قلبی برای سلامت قلبتان خطرناک باشد:
. چاقی . فشارخون بالا . سیگار کشیدن . کلسترول بالا . عدم فعالیت بدنی

استرس چگونه بر بدن اثر می گذارد؟
استرس همیشه هم چیز بدی نیست و در واقع می تواند مفید هم باشد. استرس 
کوتاه مدت می تواند به شما انرژی بدهد تا کاری را به موقع تمام کنید. استرس 
می تواند وادارتان کند برای یک سخنرانی در میان جمع بیشتر تمرین کنید و آماده تر 
شوید. استرس می تواند کمکتان کند در یک موقعیت خطرناک، تصمیم درستی 
بگیرید. شما حتی در لحظات شاد و خوشایند زندگی تان نیز می توانید استرس را 
احساس کنید، مثلا ازدواج، خریدن یک خانه جدید یا ملاقات با افراد جدید؛ اما 
استرس زیاد و استرسی که وقتی در موقعیت های خطرناک نیستید گرفتارتان می کند 
می تواند به ضرر سلامتی تان از جمله سلامت قلبتان باشد. استرس طولانی مدت یا 
مزمن می تواند حاصل نگرانی های مداوم درباره ی کار، یک رابطه، یک بیماری و یا 

شرایط اقتصادی باشد که خودش را به صورت موارد زیر نشان می دهد:
. حساسیت پذیری . افسردگی . اضطراب . نشخوار فکری . اندوه

دلایل استرس در افراد شبیه هم نیستند چون هیچ دو نفری شبیه هم نیستند، 
بنابراین هر کسی استرس را با علائمی خاص تجربه می کند مانند:

. تنش در عضلات  . کمبود انرژی . بی خوابی . سردرد . ناراحتی معده
استرس مزمن می تواند به شما این احساس را بدهد که کنترلی روی رفتارها و 
هیجانات خود ندارید و اغلب دچار نوسانات خلقی می شوید. استرس، بخش ترس 
مغز را تحریک می کند و مغز به بدنتان می گوید شما در وضعیت جنگ یا گریز هستید، 
حتی در شرایط عادی روزمره مانند کار کردن یا رانندگی کردن. وقتی مرکز ترس مغز 
فعال می شود، جریانی از کورتیزول که هورمون استرس است وارد بدن خواهد شد تا 

به استرس »پاسخ« دهد. 
به مرور زمان، کورتیزول زیاد می تواند اثرات ناخواسته ی زیادی به جا بگذارد، مانند:

. فشارخون بالا . افزایش التهاب . کاهش جریان خون به سمت قلب . بالارفتن 
ریسک سکته قلبی و مغزی

آیا واقعا استرس می تواند ریسک سکته قلبی را بیشتر کند؟
استرس می تواند بر خیلی از قسمت های بدن اثر بگذارد، خصوصا بر سیستم قلب 

و عروق.
مطالعه ای در سال 2021 به بررسی بیش از 900 بیمار قلبی که البته وضعیت ثابتی 
داشتند پرداخت. محققان می خواستند ببینند قلب افراد و جریان خون  به سمت قلب 
نسبت به استرس فیزیک و هیجانی چه واکنشی نشان می دهد. کاهش جریان خون 

به سمت قلب می تواند منجر به حملات قلبی و دیگر عوارض برای عروق شود.
افراد شرکت کننده در تست های استانداردی شرکت کردند و اثر این تست ها بر 
جریان خونشان به سمت قلب مورد سنجش قرار گرفت. در این بررسی معلوم شد 
استرس روانی، اثرات مخرب بیشتری بر قلب دارد. همچنین افرادی که در معرض 
قلبی  سکته  یک  دچار  داشت  احتمال  بیشتر  بودند،  گرفته  قرار  روانی  استرس 
غیرکُشنده شوند یا طی چند سال بعد در اثر بیماری قلبی و عروقی فوت کنند. به 
عبارتی دیگر استرس اثرات بسیاری بدی روی سلامت قلب می گذارد و احتمال سکته 

قلبی و مغزی را طی سال های بعد افزایش می دهد.
محققان دریافتند کسانی که طی یک سال پیش از این مطالعه تحت استرس روانی 
زیاد بوده اند، دو برابر بیشتر از بقیه احتمال داشت طی 5 سال بعد دچار سکته قلبی 

شوند.
اثر مغزتان بر قلبتان

محققان می گویند ناحیه ای در مغز به نام آمیگدالا، مسئول پاسخ دهی به استرس 
است. آمیگدالا، مرکز ترس در مغز است.

وقتی احساس استرس یا اضطراب می کنید، آمیگدالا فعال می شود و جریانی از 
کورتیزول را به سمت بدن روانه می کند تا شما در فاز جنگ یا گریز قرار بگیرید. این 
اتفاق ها جریان خون به سمت قلب را کاهش می دهند و در نتیجه قلب در آن لحظات 
از اکسیژن و مواد مغذی کافی محروم می شود. در موقعیت های خطرناک، این واکنش 
و اتفاق ها لازمند چون شما را آماده می کنند که بمانید و بجنگید یا فرار کنید و جان 
خود را نجات دهید؛ اما در یک روز کاری معمولی وقتی رئیستان یا همکارتان چیزی 

می گویند که ناراحتتان می کنند، این واکنش مفید نیست. 
بالا بودن کورتیزول به صورت مکرر و مداوم، در درازمدت می تواند فشارخون تان را 

بالا ببرد و منجر به موارد زیر شود:
. التهاب در عروق . بالابودن سطح چربی بدن . مقاومت به انسولین

همه ی این اثرات می توانند موجب تجمع پلاک و بیماری عروقی شوند که ریسک 
سکته قلبی و مغزی را افزایش می دهند. خطری که استرس برای قلب ایجاد می کند 

مشابه خطری است که دیگر ریسک فاکتورهای معروف سکته قلبی ایجاد می کنند:
. اضافه وزن و چاقی . رژیم غذایی نامناسب . ورزش نکردن

برای مدیریت استرس به شیوه ای سالم چه می توانید بکنید؟
استرس روانی مزمن با افزایش ریسک سکته قلبی و مغزی مرتبط است؛ اما سلامت 
روان می تواند به کاهش این ریسک ها کمک کند. مدیریت استرس، یک راه حل 
برای همه ندارد. ممکن است هفته ها یا ماه ها طول بکشد تا تشخیص دهید چه نوع 

روش های کنترل استرس برای شما مناسب ترینند و بتوانید اثرات فیزیکی استرس 
مزمن بر بدن را خنثی کنید.

نکاتی برای کمک به مدیریت استرس به روشی سالم
. بیشتر تحرک بدنی داشته باشید: ورزش منظم به کاهش فشارخون و مدیریت وزن 
کمک کرده و با انواع خطرات قلبی و عروقی مرتبط با سکته قلبی مقابله می کند. 
نیازی نیست زیاد ورزش کنید تا از فواید ورزش بهره مند شوید؛ با 15 تا 20 دقیقه 
پیاده روی روزانه شروع کنید و کم کم شدت و مدت آن را بالا ببرید، تا حدی که برایتان 

سخت نباشد.
. به خوابتان اهمیت بدهید: خواب و استرس رابطه ی عمیقی با هم دارند. 
اغلب، افرادی که استرس مزمن دارند دچار مشکل خواب هستند که می توانند 
استرس و علائم آن را تشدید کند، مانند عصبی شدن و نوسانات خلقی. اتاق 
خواب شما باید کاملا تاریک و خنک باشد و هیچ سروصدا یا نوری از بیرون به 
آن نرسد. شب ها یا عصرها ورزش نکنید و نزدیک به زمان خواب چیزی نخورید. 
هر شب 7 تا 8 ساعت بخوابید و بعدازظهرها اگر احساس کردید نیاز دارید یک 

چُرت کوتاه بزنید.
. ارتباطات اجتماعی خود را حفظ کنید: دیدار با دوستان و وقت گذراندن باخانواده 

و دوستان می توانند برای سلامت قلبتان مفید باشند و استرستان را کاهش دهند.
. ذهن آگاه باشید: مدیتیشن، تمرینات تنفسی کنترل شده و ورزش هایی مانند یوگا 
و تای چی همگی می توانند سیستم پاراسمپاتیک بدنتان را فعال کنند. این بخش از 

بدن به آرامش مغز کمک کرده و اثرات استرس را کاهش می دهد.
. خودتان را سرگرم کنید: یک سرگرمی یا فعالیت تفریحی مورد علاقه شاید نتواند به 
استرس مزمنتان پایان بدهد؛ اما می تواند حواستان را از افکار منفی و نگرانی هایتان 
پرت کند. وقتی روی این مسائل تمرکز نمی کنید، مغزتان فرصتی برای استراحت پیدا 
می کند. به مرور زمان، این فعالیت ها می توانند ظرفیت بیشتری از مغزتان را پُر کنند و 

جای کمی برای استرس باقی بگذارند.
برای کمک به سلامت قلب دیگر چه می توانید بکنید؟

کاهش استرس، تنها راه تقویت سلامت قلب و کاستن از ریسک سکته قلبی نیست:
ورزش کنید: از ورزش گفتیم ولی باز هم تکرار می کنیم چون مهم است. ورزش 
کورتیزول را کاهش می دهد، سبب ترشح اندورفین می شود که هورمونی است که با 
استرس می جنگد، برای سلامت قلب مفید است و گردش خون در سراسر بدن را 

افزایش می دهد.
. چُرت بزنید: الگوی خواب سالم برای کاهش استرس و خنثی کردن اثرات استرس 
مهم است اما چُرت زدن وسط روز هم می تواند در تقویت سلامت قلب نقشی داشته 
باشد. طی چرت زدن، سطح کورتیزول افت می کند که می تواند تا حدی از استرس 

کم کند.
. خوب تغذیه کنید: یک رژیم غذایی سالم و دوستدار قلب که از میوه ها و سبزی ها، 
پروتئین های کم چرب و غلات کامل و سبوس دار تشکیل شده برای قلب مفید است. 
این غذاها می توانند سطح کلسترول را بهبود داده و به شما کمک کنند وزن و قند 

خونتان را کنترل کنید.
. واکسن بزنید: بیماری هایی مانند آنفلوانزا و کووید – 19 می توانند افرادی را که 
بیماری قلبی دارند در معرض مشکلات جدی تر و حتی مرگ قرار دهند. واکسینه 

شدن کمک می کند احتمال عفونت کاهش بیابد.
. اگر لازم است دارو مصرف کنید: اگر با وجود به کار بردن راهکارهای گفته شده 
همچنان استرس دارید با پزشک مشورت کنید. برخی از داروهای تجویزی می توانند 

کمک کنند اثر اضطراب و استرس بر بدنتان از جمله قلب را کمتر کنید.

کورتیزول چه اثری بر قلبتان می گذارد؟

گرما چگونه بر سطح قند خونارتباط استرس و سکته قلبی
 اثرگذار است؟ 

یکی از مسائلی که افراد دیابتی با آن روبرو هستند، گرمای تابستان است. 
ما اغلب در طول زندگی شاهد تغییر فصول هستیم و گاه برای گذر از یک فصل به 
فصل دیگر حتی منتظر می مانیم. اما اگر شما نیز جزو افراد دیابتی باشید، ممکن 

است به آب و هوای گرم حساسیت داشته باشید.
گرمای شدید می تواند بر کنترل قند خون اثرگذار باشد. اگر شما نیز از انسولین 
استفاده می کنید و یا قند خونتان به شکلی مؤثر کنترل نشده است، احتمال دارد 
در معرض خطر بالاتری در ماه های تابستان قرار داشته باشید. وخیم تر شدن 
کنترل قند خون یکی از نگرانی های اصلی محسوب می شود و بسته به سطح 

فعالیت های شما، پیشرفت قند خون شما ممکن است مایه نگرانی باشد.
اگر شما نیز از عوارض دیابت رنج می برید و این امر سبب وارد آوردن آسیب به 
غدد عروق شما شده است، ممکن است نتوانید به طور معمول عرق کنید. این 
مسأله از آنجا اهمیت پیدا می کند که زمانی که دمای هوا فزایش پیدا می کند، 

می تواند منجر به گرمازدگی و سکته گرمایی شود.
یکی از متخصصین غدد در این باره می گوید: گرمای شدید همچنین می تواند 
به دارو های شما و تجهیزات تست ]قند خون[شما آسیب برساند. من همیشه به 
بیماران یادآوری می کنم تا از خودشان و تجهیزات شان در طول تابستان و زمستان 

مراقبت کنند.
او همچنین می گوید: مهم است پیش از آنکه درگیر تفریحات تابستانی شوید، 
قند خون خود را کنترل کنید. در صورتی که قند خون شما بسیار بالاتر از 250 
میلی گرم در دسی لیتر است، پیشنهاد می کنم پیش از آنکه درگیر فعالیت های 
سخت بدنی شوید، همانطوری که انجمن دیابت آمریکا توصیه می کند، صرف نظر 

از وضعیت دمایی و آب و هوا شیوه کنترل قند خون تان را اصلاح کنید.
این دکتر غدد می گوید گرمای شدید می تواند بر روی سطح قند خون شما 
اثرگذار باشد. اما اینکه چطور گرما می تواند بر سطح قندخونتان اثر بگذارد، 
بستگی به این دارد که شما چه خورده اید، آیا به بدن تان به خوبی آب رسانی کرده 

اید و اینکه سطح فعالیت شما چه میزان است.
اگر گرما و فعالیت زیاد سبب می شود تا شما زیاد عرق کنید، ممکن است آب 
بدن شما کم شود و همین امر نیز به بالارفتن سطح قند خون تان منجر گردد. 
همین امر نیز می تواند به تکرر ادرار بیانجامد که خود به از دست رفتن بیشتر آب 
بدن و حتی سطح قند خون بالاتر منجر می گردد که در واقع نوعی چرخه معیوب 

به حساب می آید.
 

یک متخصص طب ایرانی مطرح کرد:

بهبود خواب با مصرف قاووت بادام و نبات
یک متخصص طب ایرانی گفت: از ترکیبات توصیه شده برای حفظ سلامت مغز 
در طب ایرانی مصرف قاووت تهیه شده از پودر بادام و پودر نبات است؛ این ترکیب 

به بهبود خواب، رفع مشکلات روحی و افسردگی کمک می کند. 
کبری روشن دل درباره  بادام شیرین، اظهار کرد: بادام شیرین درختی دارای 

طبع گرم و تر بوده و بادام نسبت به دیگر دانه های روغنی، گرمی کمتر دارد.
وی افزود: بادام شیرین درختی برای کودکانی که فعالیت زیاد دارند، مفید است 
و به رشد آن ها کمک می کند همانطور که گیاهان برای رشد به گرما و رطوبت نیاز 
دارند بدن انسان نیز از این قاعده مثتثنی نیست، بادام از بروز مشکلات روحی و 

روانی پیشگیری می کند.
روشن دل تصریح کرد: بادام شیرین درختی تقویت کننده سیستم گوارش و 

سیستم تنفسی است و موجب افزایش انرژی می شود.
این متخصص طب ایرانی افزود: همچنین روغن بادام شیرین نیز از ترکیبات 
بسیار خوب برای رطوبت بخشیدن به بدن است و کسانی که فعالیت مغزی زیاد 
دارند می توانند از چکاندن یک قطره روغن بادام شیرین در بینی از فواید آن بهره 

ببرند.
وی تصریح کرد: یکی از تنقلات مناسب برای بیمارانی که در طی روز اشتهای 
کاذب دارند، بادام بوداده نمکین است همچنین از ترکیبات توصیه شده برای 
حفظ سلامت مغز در طب ایرانی، مصرف قاووت تهیه شده از پودر بادام و پودر 
نبات است، این ترکیب به بهبود خواب، رفع مشکلات روحی و افسردگی کمک 

می کند.
روشن دل عنوان کرد: متأسفانه روغن بادام تقلبی که با پارافین و اسانس تهیه 

می شود، در بازار فراوان شده و باید از جای معتبر روغن بادام را تهیه کرد.
 

مواد غذایی مفید برای حفظ سلامت قلب
تغذیه مناسب و سبک زندگی سالم نقش مهمی در حفظ سلامت قلب دارد از 
این رو با انتخاب هوشمندانه مواد غذایی می توان خطر ابتلا به بیماری های قلبی 

را کاهش داد. 
رژیم غذایی سرشار از چربی، مواد قندی، نمک و کلسترول بالا در کنار بی 
تحرکی، استرس کنترل نشده و عصبانیت، خطر بروز بیماری قلبی را افزایش 

می دهد.
در ادامه به نقل از "هلثی فود" به چند ماده غذایی مفید برای حفظ سلامت قلب 

خواهیم پرداخت.
روغن زیتون

مانند  مزمن  بیماری های  اصلی  عامل  التهابات  داده اند  نشان  مطالعات 
بیماری های قلبی، سرطان، سندرم متابولیک، دیابت نوع دو، آلزایمر، آرتروز و 
حتی چاقی هستند. روغن زیتون دارای مقادیر زیادی ترکیبات آنتی اکسیدانی 
بوده و با التهاب مبارزه می کند. بنابراین استفاده از روغن زیتون می تواند به کاهش 

ابتلا به بیماری های مزمن خصوصا بیماری های قلبی کمک کند.
عرق کاسنی

مطالعات انجام شده بر روی موش ها نشان می دهند مصرف 500 میلی گرم از 
گیاه کاسنی به مدت 30 روز سبب محافظت از قلب در برابر آسیب های اکسیداتیو 
می شود. هم چنین عصاره گیاه کاسنی با کاهش میزان کسترول خون، نقش 

بسیار مهمی در پیشگیری از بیماری های قلبی-عروقی دارد.
روغن کنجد

روغن کنجد برای قلب خواص زیادی دارد. تحقیقات نشان داده اند رژیم غذایی 
سرشار از اسیدهای چرب غیر اشباع، برای سلامت قلب بسیار مفیدند.

چای سبز
تحقیقات نشان داده اند که مصرف روزانه یک لیوان چای سبز، با کاهش 10 
درصدی خطر ابتلا به بیماری های قلبی همراه است و مصرف طولانی مدت آن 

باعث کاهش میزان مرگ و میر ناشی از بیماری های قلبی می شود.

محققان اتریشی می گویند؛

وزنه زدن از استخوان های افراد گیاهخوار 
محافظت می کند

در حالی که یک رژیم غذایی گیاهی ممکن است با تراکم مواد معدنی استخوان 
کمتر و افزایش خطر شکستگی همراه باشد، ممکن است راهی برای مقابله با آن 

وجود داشته باشد.
به نقل از مدیسن نت، تحقیقات جدید محققان اتریشی نشان می دهد افراد 
گیاهخواری که وزنه می زنند یا تمرینات قدرتی انجام می دهند، استخوان های 
مانند  دیگری  ورزش های  فقط  که  دارند  گیاهخوارانی  به  نسبت  قوی تری 

دوچرخه سواری یا شنا انجام می دهند.
دکتر »کریستین موشیتز«، سرپرست تیم تحقیق از دانشگاه پزشکی وین، گفت: 
»گیاهخواری یک روند جهانی است و تعداد آنها در سراسر جهان به شدت در حال 
افزایش است. مطالعه ما نشان داد که تمرینات مقاومتی، ساختار استخوانی را در 
افراد گیاهخوار تعدیل می کند.« به طور کلی، افرادی که از رژیم های گیاهی پیروی 
می کنند، فقط از غذاهای گیاهی استفاده می کنند و از مصرف گوشت، لبنیات و 

تخم مرغ اجتناب می نمایند.

سلامت

آیا با علائم ناشی از قرارگرفتن در معرض 
گرما آشنایی دارید؟ 

علائمی مرتبط با گرما وجود دارد که پزشکان می گویند مردم اغلب از آن ها آگاه 
نیستند. 

تغییرات آب و هوایی سبب شده است بسیاری از نقاط جهان از جمله کانادا، 
تابستان امسال با گرمای سختی روبرو شوند؛ مسأله ای که سبب شده است تا افراد 
روزها، گرمای شدیدی را تجربه کنند و شب های کمتری بتوانند بدن خود را خنک 

کنند.
پیامد های گرمای شدید می تواند دشوار باشد. سال گذشته، بیش از 600 نفر در 
طول رخداد »گنبد حرارتی« در استان بریتیش کلمبیای کانادا جان خود را از دست 
دادند. گنبد حرارتی زمانی رخ می دهد که فشار بالا، موجب احتباس غلظت هوای 
گرم بر فراز منطقه ای شده و مانع ورود دیگر سیستم های آب وهوایی به آن منطقه 
می شود که به گرمای سوزان می انجامد. در سال 2018 نیز تا 70 عدد از مرگ و میر ها 
در استان کبک کانادا با موج گرما در این منطقه مرتبط بود. طبق داده های بدست 
آمده از سال 2002 تا 2019، جنوب غربی انتاریوی کانادا شاهد 22 درصد افزایش 
مراجعه به بخش های اورژانسی در طول موج گرما بوده است. اما اینکه چه آستانه 
گرمایی سبب هشدار گرمایی می شود، بسته به منطقه های مختلف، متفاوت است؛ 
اما علائم بیماری های مرتبط با گرما تقریبا ثابت است. پزشکان می گویند مردم معمولا 

در این زمینه آگاه نیستند که چه چیزی را باید رعایت کنند.
دکتر »جاستین یان« )Justin Yan( پزشک اورژانس در شهر لندن واقع در اُنتاریوی 
کانادا می گوید: بیماری های مرتبط با گرما زمانی رخ می دهند که فرد در معرض 

گرمای محیطی است و بدن وی قادر به سازگاری سریع نیست.
دکتر جاستین یان که تا کنون شماری از بیمارانی را که دچار بیماری های مرتبط 
با گرما شده اند، درمان کرده است، می گوید علائم این بیماری ها به شکلی بالقوه 
می تواند خطر جانی به همراه داشته باشد و بایستی جدی تلقی شوند. اما بایستی 
دانست این هشدار تنها در مورد »سکته گرمایی« نیست؛ بلکه طیفی از علائم مرتبط 

با بیماری های مرتبط با گرما وجود دارد.
طیفی از علائم

بیماری های مرتبط با گرما می توانند طیفی از علائم، از علائم خفیف گرفته که 
نیازمند خنک کردن بدن و آب رسانی به آن است، تا علائم شدیدی که نیازمند درمان 

اورژانسی است، را در بر بگیرند. در ذیل به شماری از آن ها اشاره می کنیم:
ورم گرمایی: طبق اعلام مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری آمریکا )CDC( ورم 
گرمایی )Heat edema( معمولا زمانی رخ می دهد که رگ های خونی گُشاد می شوند 
و خون در دست ها و پا ها به دلیل گرانش جمع می شود. در این مورد، افراد دیابتی، 

مبتلا به سیروز و بیماری های قلبی در معرض خطر بیشتری قرار دارند.
عرق سوز: عرق سوز )Heat rashes( زمانی رخ می دهد که غدد عرق بسته شده 
و یا ملتهب می شوند. مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری آمریکا پیشنهاد می کند تا 
ناحیه عرق سوز شده را خشک نگه دارید و از پودر برای ایجاد راحتی بیشتر در فرد 

استفاده شود.
 )Heat cramps( گرفتگی عضلات بر اثر گرما: گرفتگی عضلات بر اثر گرما
زمانی رخ می دهد که بدن نمک و آب خود را از دست می دهد. این موارد، با تأمین 
کربوهیدرات ها و الکترولیت ها پس از مصرف یک میان وعده و یا نوشیدنی ورزشی، 

درمان می شود.
سنکوپ گرمایی: سنکوپ گرمایی )Heat syncope( زمانی رخ می دهد که فرد 
پس از ایستادن، احساس اندکی سرگیجه می کند. این مورد نیز با استراحت، رهایی 
از گرما، نشستن و یا دراز کشیدن در یک مکان خنک و نوشیدن اندک اندک آب یا 

آبمیوه و یا یک نوشیدنی ورزشی درمان می شود.
گرمازدگی: گرمازدگی و یا خستگی ناشی از گرما )Heat exhaustion( زمانی اتفاق 
می افتد که بدن فرد آب و نمک فراوانی را طریق تعریق از دست داده باشد. در این 
مورد نیز با خنک کردن بدن با پک سرمایی، شستن سر و صورت و گردن با آب و 

نوشیدن مکرر آب خنک درمان انجام می شود.
سکته گرمایی: سکته گرمایی )Heat stroke( زمانی اتفاق می افتد که مکانیسم 
خنک کننده بدن از کار می افتد؛ بنابراین سیستم تعریق شما متوقف می شود و 
دمای داخلی بدن بالا می رود. در این مورد، مراقبت های اورژانسی پزشکی نیاز است 
تا صورت گیرد. همچنین پایین آوردن دمای بدن با آب سرد و خیس کردن لباس با 

آب خنک نیز کمک می کند.



چهار شنبه-19 مرداد ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 45555 اجتماعی

مدیرشیلات و امور آبزیان جهاد کشاورزی استان قم :

قم در تولید ماهیان زینتی  دررتبه یازدهم 
کشورقراردارد

مدیرشیلات و امور آبزیان جهاد کشاورزی استان قم گفت :پرورش ماهیان خاویاری 
دارای توجیه و بازده اقتصادی مناسبی است و در همین رابطه با استفاده از روش  
های نوین آبزی پروری، گسترش مکانیزاسیون استخر ها، مدیریت بهینه بهداشت، 
بهره گیری از سامانه  های تصفیه فیزیکی و بیولوژیکی آب، توجه به پرورش گونه  های 
مناسب با شرایط اقلیمی استان و نصب اینورتر در چاه های کشاورزی، فعالیت  های 

مرتبط با تولید آبزیان در استان قابلیت توسعه هر چه بیشتر را دارد.
آموزشی  دوره  تعداد 5  سال 1400  در  اظهارداشت:  طاهری:  رضا  محمد  سید 
تخصصی تکثیر و پرورش و مکانیزاسیون آبزیان جهت کارشناسان مراکز خدمات 

کشاورزی غیر دولتی استان برگزار گردیده است.
وی اضافه کرد: از ابتدای سال 1400 با همکاری مدیریت هماهنگی ترویج کشاورزی 
تاکنون 6 برنامه رادیویی جهاد سبز در خصوص پرورش ماهیان گرمابی، تیلاپیا، زینتی، 
سردابی، زالوی طبی و فوائد مصرف آبزیان بمدت 495 دقیقه و 4 برنامه تلویزیونی 
زنده با عناوین ماهیان زینتی، سردابی و زالوی طبی بمدت 155 دقیقه تهیه و از شبکه 

سراسری برکت جهاد کشاورزی پخش گردیده است.
مدیر شیلات و امور آبزیان جهاد کشاورزی استان با بیان این که در سال گذشته میزان 
2128 تن انواع آبزیان گرمابی، سردابی، خاویاری، تیلاپیا و بیش از 6 میلیون قطعه 
ماهیان زینتی در 347 مرکز پرورش ماهی استان تولید گردید، یادآور شد: برای سال 
جاری تولید 2300 تن انواع آبزیان پیش بینی شده و در سال پایانی برنامه هفتم توسعه 

میزان تولید 3000 تن آبزیان در نظر گرفته شده است.
طاهری با تأکید بر این که قم دارای 8 مرکز تولید ماهیان خاویاری با ظرفیت پروانه 
بهره برداری 105 تن گوشت است و جایگاه  ششم کشور را در تولید خاویار پرورشی 
از آب  آورده، اظهار کرد: گوشت و خاویار پرورشی استان بدلیل استفاده  بدست 
های تمیز و نظارت مستمر کارشناسان دامپزشکی مزرعه  و اداره کل دامپزشکی 
استان فاقد هرگونه آلودگی بوده و با بهترین کیفیت از استقبال خوبی برای صادرات 

برخوردار است.
وی افزود: اولین صادرات گوشت فیل ماهی پرورشی کشور توسط بخش خصوصی  
در سال 86 بمیزان 3 تن و اولین صادرات خاویار فیل ماهی پرورشی کشور توسط 
بخش خصوصی در سال 90 توسط آقای محمد تقی برخوردار پرورش دهنده ماهیان 

خاویاری استان قم صورت گرفته است.
مدیر شیلات و امور آبزیان جهاد کشاورزی استان با اشاره به این که در سال گذشته 
میزان 128 کیلوگرم خاویار پرورشی نیز در استان قم استحصال و صادر شده، عنوان 
کرد: در سال 1400 آقای محمد تقی برخوردار پرورش دهنده ماهیان خاویاری استان 
قم بعنوان نمونه ملی پرورش دهنده ماهیان خاویاری در آب های داخلی کشور انتخاب 

گردیدند.
طاهری با بیان این که قم دارای جایگاه یازدهم کشور در تولید ماهیان زینتی می 
باشد، تأکید کرد: افتتاح دومین مرکز مهارت آموزی تکثیر و پرورش ماهیان زینتی در 
منطقه محروم دهستان قمرود استان قم نقش مهمی در توسعه فرصت های سرمایه  

گذاری و اشتغال در بخش تولید ماهیان زینتی خواهد داشت.
وی در ادامه با بیان این که اولویت کاری این مرکز توسعه، آموزش و ترویج تکثیر و 
پرورش ماهیان زینتی سازگار با آب شور است، ابراز کرد: نخستین مرکز مهارت آموزی و 
پژوهشی تکثیر و پرورش ماهیان زینتی استان نیز از سال 1397 مشغول فعالیت است 
که تاکنون موفق به دستیابی به بیوتکنیک تکثیر مصنوعی و نیمه مصنوعی 10 گونه 
ماهیان زینتی وارداتی و ارائه آموزش  های تخصصی تکثیر و پرورش ماهیان زینتی برای 
بیش از 200 نفر از دانشجویان رشته شیلات و فعالان تکثیر و پرورش ماهیان زینتی 

شده  است.
طاهری یادآور شد: بیشترین میزان تولید آبزیان استان به ترتیب در شهرستان  های 
قم، جعفرآباد و کهک انجام می  شود و 363 نفر به صورت مستقیم در این بخش 

اقتصادی مشغول به کار هستند.
اقتصادی  بازده  دارای  زینتی  ماهیان  و  خاویاری  ماهیان  پرورش  کرد:  بیان  وی 
بیشتری هستند و پروانه تأسیس و تسهیلات بانکی جهت ایجاد واحدهای آبزی پروری 

اعطا می گردد.
طاهری با بیان این که سرانه مصرف آبزیان در سال گذشته معادل 7/2 کیلوگرم بوده، 
اظهار کرد: تهیه و توزیع بسته های آموزشی فوائد مصرف آبزیان )شامل لوح فشرده، 
بنر، بک لیت، استند، کتابچه، انیمیشن( جهت ارتقای فرهنگ مصرف آبزیان انجام 
می گیرد و در این خصوص در سال 1399 سه عنوان انیمیشن و در سال گذشته تعداد 

5 عنوان انیمیشن با موضوع ترویج مصرف آبزیان تهیه گردیده است.
 

مدیرکل انتقال خون استان قم:

قم به ۲ پایگاه جدید انتقال خون نیاز دارد
مدیرکل انتقال خون استان قم گفت: این استان به 2 پایگاه انتقال خون جدید نیاز 

دارد چرا که درحال توسعه از نظر جمعیتی است و مهاجر پذیر نیز می باشد. 
مرتضی نوریان افزود:  اکنون در شرایطی هستیم که مراکز درمانی استان باید توسعه 
پیدا کند هم چنین قم  محور مواصلاتی 17 استان است و باید در وهله اول در منطقه 

پردیسان مرکز انتقال خون ایجاد شود.
وی بیان کرد: با توجه به ایجاد 2 شهرستان جدید در قم با گستردگی و حجم جمعیت 

موجود، درحال حاضر تنها 2 پایگاه انتقال خون در این استان فعال است.
قم دارای شهرستان های جعفریه و کهک و بخش های مرکزی ، دستجرد و سلفچگان 

است.
وی در مورد ضرورت ایجاد پایگاه انتقال خون در 2 شهرستان تازه تاسیس قم گفت: 
جمعیت قالب استان در شهرستان قم ساکن است و عدد کمی در 2 شهرستان و دیگر 
شهر و روستاها داریم هم چنین در طرح های توسعه ای ما برای ایجاد پایگاه انتقال 

خون ضوابطی وجود دارد.
نوریان ادامه داد: این که شهرستانی پایگاه ثابت یا سیار داشته باشند را شاخص های 

جمعیتی و تخت های بیمارستانی تعیین می کند.
وی با اشاره به نقش خیران سلامت در توسعه پایگاه های انتقال خون گفت: اکثر 
مراکز درمانی استان را خیران ساخته اند این در حالیست که ما پشتیبان مراکز درمانی 
هستیم و زمین مناسبی در پردیسان را در اختیار گرفته ایم و همه مجوزهای لازم گرفته 

شده است اما به دلیل نداشتن ردیف بودجه، نیازمند کمک خیران هستیم.
وی اظهار داشت: در سفر سال گذشته آیت الله رئیسی، رییس جمهوری به قم مصوبه 
ای داشتیم که امید است بتوانیم با پیگیری بودجه لازم برای ساخت مرکز پردیسان را 
بگیریم اما اگر خیران پای کار بیایند زودتر نتیجه خواهیم گرفت که نیاز 20 سال آینده 

استان را تامین کند.
در  خونی  های  فرآورده  دقیقه  هر 9.2  ازای  به  سال 1400  در  کرد:  بیان  وی 
استان توزیع شده است که این امر حساسیت کار را نشان می دهد این در حالیست 
که  قم وظیفه تامین خون استان تهران را به عنوان پشتیبان بر عهده دارد و بعضا 
فرآورده های خونی به استان های هرمزگان، سیستان و بلوچستان و گیلان هم 

ارسال شده است.
نوریان افزود: 80 درصد فرآورده های خونی در داخل استان قم مصرف شده و بقیه به 

شبکه خون رسانی کشور ارسال می شود.
 

سردار فدوی در مراسم عزاداری هیئت رزمندگان اسلام قم:

نهضت حسینی در حال گسترش است
 جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: نهضت حسینی در حال 
گسترش است، چرا که همچنان از ابتدا برقرار بوده، بیشتر برقرار است و خدا وعده داده 

و در وعده خدا تخلفی نیست.
سردار دریادار علی فدوی جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در 
مراسم عزاداری هیئت رزمندگان اسلام قم که در مجتمع امام خمینی )ره( برگزار شد 
گفت: نهضت حسینی در حال گسترش است؛ چراکه همچنان از ابتدا برقرار بوده، 

بیشتر برقرار است و خدا وعده داده و در وعده خدا تخلفی نیست.
وی با اشاره به توفیقات انقلاب اسلامی، آن را حاصل نَمی از وجود امام حسین )ع( 
عنوان و تصریح کرد: هر سال معرفت به امام حسین )ع( بیشتر می شود، به خاطر این 
است که آنچه خدا قرار داده است. نَمی از وجود امام حسین )ع( در انقلاب اتفاق افتاد 

که فرزندش امام خمینی )ره( آن را برپا کردند.
وی خاطرنشان کرد: در این 43 سال دشمنان با شکست مواجه شدند و اگر پیروز 

می شدند، گوش جهان را کر می کردند.
گفتنی است سردار فدوی در انتهای این مراسم با سردار فرمانده سپاه استان و 

شهرستان قم دیدار و گفت وگو کرد.

معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم خبرداد:

ادای نذر خون ۷۱۸ اهدا کننده
 در روز های تاسوعا و عاشورا

معاون فنی اداره کل انتقال خون استان در خصوص آمار اهداکنندگان خون در 
تاسوعا و عاشورای حسینی گفت: در روز تاسوعا و عاشورا 718 نفر اقدام به اهدای 
خون کردند و این تعداد نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته افزایش قابل توجهی 

داشته که نشان دهنده استقبال مردم از امر خداپسندانه اهدای خون است. 
دکتر علیرضا کبیری با بیان این که مرکز اهدای خون میدان روح الله طی روزهای 
تاسوعا و عاشورا پذیرای خیران و نیکوکاران برای ادای نذر خون بوده است، یادآور 
شد: در دو روز تاسوعا و عاشورا حسینی عزاداران حضرت ابا عبدلله الحسین )ع( و 
داوطلبین اهدای خون استقبال بسیار مناسبی از امر خدا پسندانه ی اهدای خون و 

ادای نذر خون داشتند.
وی در خصوص آمار اهداکنندگان خون در تاسوعا و عاشورای حسینی تصریح کرد: 
در روز تاسوعا و عاشورا 718 نفر اقدام به اهدای خون کردند و این تعداد نسبت به مدت 
زمان مشابه سال گذشته افزایش قابل توجهی داشته که نشان دهنده استقبال مردم از 

امر خداپسندانه اهدای خون است.
کبیری بیان کرد: با توجه به این که نیاز بیماران به خون و فرآورده های آن به صورت 
مستمر وجود دارد لذا طرح نذر اهدای خون سازمان انتقال خون از دهه اول محرم تا 

اربعین حسینی خواهد بود.
معاون فنی اداره کل انتقال خون استان ادامه داد: از 718 نفر اهدا کننده خون در 
روز های تاسوعا و عاشورای حسینی امسال 32 نفر از اهدا کنندگان، خانم بودند که 

این تعداد نسبت به سال گذشته کاهش داشته است.
وی تاکید کرد: به صورت دقیق در این دو روز 903 نفر برای ادای نذر خون مراجعه 

کردند که از این تعداد 718 نفر حائز شرایط اهدای خون بودند.
معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم، پلاکت را مهم ترین فرآورده  های مورد 
نیاز در بیمارانی که تحت درمان شیمی درمانی و یا تحت عمل جراحی قرار می  گیرند 
معرفی کرد و تصریح کرد: اولین سلول خونی که طی شیمی درمانی در بیماران 
سرطانی کاهش پیدا می کند پلاکت است متأسفانه با توجه به اینکه 3 تا 5 روز بیشتر 
نمی  توان آن را نگهداری کرد بنابراین به صورت مستمر باید این فرآورده را تولید کنیم 
تا به مراکز درمانی متقاضی ارسال شود و این مستلزم این است که اهدا کنندگان به 

شکل مداوم به مراکز اهدای خون مراجعه کنند.
کبیری با بیان این که اهدای خون یک صدقه جاریه است، ادامه داد: از کلیه مردم 
درخواست داریم اهدای خون را جز امورات روزانه خود قرار دهند چرا که اهدای خون 

یک صدقه جاریه است که حداقل جان سه نفر را از مرگ حتمی نجات می  دهد.
لازم به ذکر است، دو مرکز اهدای خون استان، مرکز روح الله واقع در میدان روح الله 
جنب دبیرستان ماندگار امام صادق و مرکز اهدای خون ساختمان مرکزی واقع در بلوار 

15 خرداد جنب اداره اصناف پذیرای اهدا کنندگان خون است.

رئیس هیات مدیره درمان صلواتی سیدالشهدا قم  خبرداد:

مراجعه بیش از 2١٠٠ نفر به پایگاه درمان 
صلواتی سیدالشهدا )ع( 

 در روزهای تاسوعا و عاشورای حسینی بیش از دو هزار و ١٠٠ نفر به پایگاه درمان 
صلواتی سیدالشهدا قم مراجعه و خدمات دریافت کردند.

به گفته محمد خامه یار رئیس هیات مدیره این پایگاه، طی دو روز بیش از شصت 
پزشک عمومی، متخصص، فوق تخصص و پیراپزشک به صورت رایگان به ویزیت 

بیماران پرداختند.
وی گفت: در بیست و سومین سال برگزاری پایگاه، آمادگی و پیش بینی مراجعه پنج 
هزار بیمار را داشتیم که خوشبختانه به این تعداد نرسید و آرزوی ما سلامتی شهروندان 

است اما اگر یک بیمار هم مراجعه کند این پایگاه را برپا میکنیم.
خامه یار اضافه کرد: این پایگاه در طول سال نیز آماده کمک مالی به بیماران نیازمند 

و تامین ویلچر، سمعک، تخت بیمارستانی، کپسول اکسیژن و... می باشد.
همچنین دکتر سید محمد حسن طاهایی مدیر پایگاه درمان صلواتی سیدالشهدا 
قم با اشاره به اینکه پزشکان متخصص در زمینه های اورولوژی، گوش و حلق و بینی، 
اطفال، زنان، چشم، فوق تخصص گوارش، اعصاب و روان، جراح قلب، مغز و اعصاب، 
ریه، مامایی، عمومی و مشاوره در طول این دو روز به مراجعان خدمات درمانی ارائه 
کردند، گفت: در صورت نیاز به معاینه بیشتر و ادامه درمان، این کار پس از تاسوعا و 
عاشورا در مطب پزشکان به شکل رایگان انجام می شود. خدمات تشخیصی، دارو و... 
نیز با ارائه معرفی نامه از پایگاه با پنج درصد تخفیف تا کاملا رایگان با همکاری هلال 

احمر و در مراکز مربوطه انجام می شود.
دکتر طاهایی از همکاری و مشارکت پزشکان، دانشگاه علوم پزشکی قم، موسسه 
کلینیک  و  دانش  و  دین  دبیرستان  دی،   ١٩ داروخانه  کوثر،  شفاگستر  خیریه 

دندانپزشکی سینا در برپایی این پایگاه تجلیل و قدردانی کرد.
 

مدیر دارالشفاء مسجد مقدس جمکران  خبرداد:

درمان ۳۹۵ بیمار نیازمند در اردوی 
جهادی دهه اول محرم

مدیر دارالشفاء مسجد مقدس جمکران گفت: اولین اردوی جهادی مشترک درمانی 
برای رسیدگی به بیماران بی بضاعت منطقه جمکران، شهرقائم و دیگر نقاط حاشیه ای 

شهر در ایام دهه اول محرم برگزار شد. 
دکتر علی بیگدلی با اشاره به اینکه اولین اردوی جهادی مشترک درمانی برای 
رسیدگی به بیماران بی بضاعت منطقه جمکران، شهرقائم، امین آباد و دیگر نقاط 
حاشیه ای شهر در ایام دهه اول محرم برگزار شد، اظهار کرد: این طرح با همکاری 
سفیران  جهادی  گروه  جمکران،  مقدس  مسجد  )عج(  مهدی  حضرت  دارالشفاء 
سلامت و خیرین سلامت در دو مرحله همزمان در دارالشفاء و منطقه امین آباد انجام 

شد.
وی با اشاره به اینکه یکی از رسالت های مسجد مقدس جمکران دستگیری و حمایت 
از افراد نیازمند است، ابراز کرد: در این اردوی جهادی طرح »لبخندهای مهدوی« نیز 
به اجرا رسید که طی آن 85 نفر از نیازمندان شناسایی شده با حضور در دندانپزشکی 
دارالشفاء مسجد مقدس جمکران توسط پزشکان گروه جهادی سفیران سلامت 
خدماتی همچون عکسبرداری، معاینه، جراحی، ترمیم و جرم گیری به آنان ارائه شد. 
مدیر دارالشفاء مسجد مقدس جمکران با اشاره به اینکه مواد و ملزومات پزشکی مورد 
نیاز برای اجرای این طرح توسط خیرین سلامت تأمین شده است، گفت: در این طرح 

310 نفر نیز از بیماران داخلی، اطفال و زنان مورد درمان قرار گرفتند.
بیگدلی ضمن تقدیر از خیرین و اعضای گروه سفیران سلامت برای اجرای این 
طرح، خاطرنشان کرد: در حال برنامه ریزی برای ارائه مسمتر این خدمات به بیماران 
نیازمند در دارالشفاء مسجد مقدس جمکران با همکاری گروه های جهادی و خیرین 

سلامت هستیم.

مسئول امور بانوان اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم:
عهد جهاد تبیین با حضرت زینب)س(

 در قم آغاز شد
مسئول امور بانوان اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم از آغاز طرح عهد جهاد 
تبیین با حضرت زینب)س( خبر داد و گفت: بانوان فرهیخته برای پیوستن به نهضت 
جهاد تبیین عبارت »لبیک یا زینب سلام الله علیها« را به شماره سامانه 50001326 

ارسال کنند. 
فاطمه فرخنده با تسلیت عاشورای حسینی و اهمیت جریان نهضت تبیین اظهار 
کرد: یکی از اقدامات امام حسین)ع( در جریان قیام و واقعه عاشورا، پاک کردن سم 
پاشی هایی بود که معاویه در طول سال ها به وسیله عمال و منصوبان خود انجام داده 

بود. اینکه مردم را از هسته مرکزی دین دور کند و قدرت تشخیص را از آنان بگیرد.
وی افزود: روش مقابله امام حسین)ع( پس از حماسه عاشورای حسینی در سال 61 

هجری با همت حضرت زینب)س( که پرچمدار پیام عاشورا بود، ادامه یافت.
مسئول امور بانوان اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم بیان داشت: در این میانه و 
تقابل اسلام و کفر، جهاد تبیین مقدمه ای برای اصلاح، تحول و مطالبه گری است، به 

همین منظور حضور نیروهای مومن انقلابی را برای تحقق این امر می طلبد.
فرخنده از آغاز طرح لبیک به فرمان جهاد تبیین، عملیات عهد جهاد تبیین با 
حضرت زینب)س( با مشارکت بانوان فرهیخته استان قم خبر داد و ابراز امیدواری کرد 

که اجرای این طرح دستاوردهای خوبی در عرصه جهاد تبیین داشته باشد.

به مناسبت سالروز شهادت چهارمین امام شیعیان؛

امام سجاد)ع( و جلوگیری از تحریف حقایق اسلامی با تبیین معارف الهی

کارشناس مسائل دینی گفت: محب و پیرو اهل 
تشخیص  در  و  کرده  زندگی  هدفمند  باید  بیت)ع( 
اولویت های زندگی خود دقت داشته باشد؛ شهدای 
دشت کربلا افرادی بودند که هدف خود را رضایت 
خدا، پیامبر)ص( و اهل بیت)ع( قرار داده و در روز 
عاشورا اولویت را به درستی و فدا شدن در راه امام 

تشخیص دادند. 
الیاسی در مراسم عزاداری  حجت الاسلام هادی 

محرم 1401 که به همت هیئت خادم الرضا)ع( و در 
ورزشگاه شهید حیدریان قم برگزار شد، داشتن هدف 
متعالی در زندگی را یکی از ابزارهای عاقبت بخیری 
دانست و گفت: اگر برای خود ماندن در راه ولایت را 

هدف قرار دهیم عاقبت بخیر خواهیم شد.
وی افزود: روایت است از امیرالمؤمنین)ع( که اگر 
باشد  یکدیگر  زندگی اش همچون  از  روز  دو  کسی 
باید در تحصیل، اشتغال و سایر  ضرر کرده است؛ 
ابعاد زندگی خود هدف گذاری کنیم تا در دراز مدت 

تحولات خوبی را در حیات خود رقم بزنیم.
این کارشناس مذهبی خاطرنشان کرد: اگر زندگی 
خود را هدف گذاری نماییم دیگر می دانیم عمرمان 
و زمانی را که خداوند در اختیار ما قرار داده است، 
صرف چه اموری کنیم و از چه اموری پرهیز داشته 

باشیم.
وی تعیین اولویت های زندگی را یکی دیگر از عوامل 
ترین  اصلی  باید  گفت:  و  برشمرد  بخیری  عاقبت 
بدانیم؛  الهی  را کسب رضایت  اولویت زندگی خود 
اگر ده روز در مراسم عزاداری امام حسین)ع( شرکت 
کردیم و تغییری در رفتار ما ایجاد نشد باید بدانیم در 
تعیین اولویت های زندگی خود دچار اشتباه شده ایم.

حجت الاسلام الیاسی رضایت خدا و پیامبر)ص( 
و  دانست  انسان  زندگی  اولویت  را  بیت)ع(  اهل  و 

تصریح کرد: نگذارید فضای مجازی و تهاجم فرهنگی 
دشمنان اسلام بر شما غلبه کرده و از اولویت اصلی 

غافل نماید.
وی با اشاره به روایتی افزود: اگر این دهه گذشت 
و من با قبل از شب اول محرمم تفاوت نداشتم، ضرر 

کرده ام.
سخنران هیئت خادم الرضا)ع( بیان داشت: باید 
خانواده ما تغییر در اخلاق، رفتار و ادب ما را بعد از این 
دهه احساس کند؛ در مجلس امام حسین)ع( ملائکه 

می آیند و خود را متبرک می نمایند.
وی گفت: هیئت کلاس انسان سازی است و باید 
دچار  روزی  اگر  که  بگذارد  ما  روی  اثری  چنان  آن 
بداخلاقی شدیم خانواده ما توصیه رفتن به مراسم 

روضه خوانی را به ما داشته باشد.
حجت الاسلام الیاسی در پایان خاطرنشان کرد: 
محب اهل بیت)ع( باید هدفمند زندگی کرده و در 
تشخیص اولویت های زندگی خود دقت داشته باشد؛ 
شهدای دشت کربلا افرادی بودند که هدف خود را 
رضایت خدا، پیامبر)ص( و اهل بیت)ع( قرار داده و 
در روز عاشورا اولویت را به درستی و فدا شدن در راه 
اولویت  و  هدفمندی  همین  دادند.  تشخیص  امام 
شناسی موجب عاقبت بخیری یاران امام حسین)ع( 

و سربلندی آنان شد.

سخنران هیئت مذهبی خادم الرضا)ع(: 

نگذاریم فضای مجازی ما را در تشخیص اولویت ها دچار اشتباه کند

امام سجاد)ع( با زنده نگه داشتن پیام و هدف نهضت حسینی، تاریکی جهالت را 
از جامعه شیعی زدود و در کوران رویدادهای سیاسی زمان خودش به ترسیم خطوط 
و چشم اندازهای پیش روی جهان اسلام پرداخت و حقیقت راستین را در باور اهل 

یقین نهادینه ساخت.
از جمله در شورش  امام سجاد)ع( در مقاطع مختلف زندگی  رهاورد سیاسی 
مدنیان علیه دستگاه حاکمیت اموی از مسایل مهم سیره چهارمین پیشوای شیعیان 
است. او که در سنین جوانی، شهادت سخت نزدیکان و اسارت خاندانش را دیده 
بود، در ادامه زندگی خویش الگوی رفتاری ویژه ای را دنبال کرد، به ویژه آنچه در 
مواجهه با سیاست خودکامانه یزید از خود بروز داد. امام)ع( به عنوان دانشمندی 
پارسا و پیشوایی زهد پیشه، بیشتر اوقات خویش را به انجام دادن کارهایی سپری 

کرد که با ذهنیت مردم زمانه و ادوار دیگر همسازی نداشت.
سیدالساجدین)ع( در زمان های مختلف به ترویج معارف اسلامی و مبارزه با توطئه 
های دشمنان می پرداخت و به این منظور از شیوه های گوناگونی بهره می جست. 
این امام همام)ع( از مروجان اصلی و احیاگر واقعه عاشورا بود که در کربلا حضور 
داشت اما به دلیل بیماری، موفق نشد تا در کنار امام حسین)ع( در این قیام شرکت 

کند و مصلحت الهی بر این قرار گرفت تا ایشان عهده دار امامت و ولایت شود.
افشاگری های امام سجاد)ع( و خطبه های شیوای چهارمین امام شیعیان)ع( 
علیه خلفای اموی سبب شد تا هشام بن عبدالملک، این امام همام)ع( را در 55 

سالگی در مدینه مسموم کند و به شهادت برساند.
پیشوای  امام سجاد)ع( چهارمین  به مناسبت  ١2 ماه محرم سالروز شهادت 
شیعیان با »اکبر جلیلی فرد« استاد تاریخ اسلام  به گفت وگو پرداخته ایم که درادامه 

می خوانید؟
 اوضاع گوناگون جامعه  در عصر امام سجاد)ع(

اکبر جلیلی فرد با برشمردن اوضاع گوناگون جامعه در عصر امام سجاد)ع(، گفت: 
چهارمین امام شیعیان)ع( دوران امامت پدر خـویش را درک  کرده و رنگارنگ  شدن  
مردم را دیده و انحطاط فکری و سیاسی روزافزون مسلمانان را نظاره گر بود. اگـر 
شـدت خفقان و اختناق را بر آن شرایط بیفزاییم، درمـی یابیم که چرا امام)ع( دست 
بـه قیام  نـزد و تحرک و اعتراض آشکاری نداشت.  امام سجاد)ع( در دوران امامت ، 
وارث شرایطی شـده بود که فرصت طلبی، عدالت گریزی، دنیاپرستی و عافیت طلبی 
بدعت گذاری،  اسلامی،  دستورات  انکار  و  تحریف  بود.  آن  بارز  ویژگی های  از 
سنت سازی، شریعت سوزی برای رسیدن به مقاصد شوم حکومتی، تعطیل کردن 
بسیاری از حـدود و مـجازات های اسلامی، رواج فسق، فجور، فحشا، منکرات، 
شراب خواری و رجعت سیاه معاویه به دوران جاهلیت و احیای سنت های جاهلی 
که مـورد اعتراض قرار می گرفت، از این دست اعمال بود. از آثار و برکات رسالت از 
میان بردن برتری بین طبقات اجتماعی بود، طـوری کـه فقیر و  غنی ، غلام و اربـاب و 

قـرشی و حبشی بر یکدیگر برتری نداشتند، مگر به تقوی.
رویه  بی وفایی و عافیت طلبی مردم در زمان  امام علی )ع( و امام  حسن)ع( ادامه 
داشت  تا تاریخ شـاهد یکی از افـتخارآمیزترین  صـحنه های  جهاد، شجاعت، ایثار، 
ظلم ستیزی و آزادی خواهی در کربلا شود. پس از کشته شدن امام حسین)ع(، 
امویان  و عامه  مـردم بـر این باور بودند که مسأله  اهل  بیت)ع( به  پایان  رسید و ستاره 
آنان افول کرد و نـور ایشان به خاموشی گرایید. دیگر نه امویان از ایشان بیم داشتند و 
نه غیرامویان به آنان چشم دوخته بودند؛ جرأت  و جـسارتی نـیز در فردی نبود که خود 
را به  اهل  بیت )ع( به خصوص امام سجاد)ع( نزدیک کند و به ایشان وصـل شـود. 

جهل و نادانی فراگیر و دوری و روگردانی از اهل بیت)ع( شایع و فراگیرتر شد.
افزون  بر آن ، حکومت  ستمگر اموی از این شرایط بهترین استفاده را برای  گسترش  
اقتدار سیاسی  خود می برد. از این  رو عصر اختناق بهترین تعبیر برای دورانی است 
کـه امام سجاد)ع( را  به سکوت وادارند و از هیچ جنایتی فروگذار نکند. محافل 
شیعه در عراق و حجاز، دستخوش ضعف و سستی شد و تشکل و انسجامشان ازهم 
پاشـید. اما امویان بـا عـملکردی  ناپسند و زشت ،  بدعت گذاری  در دین و رفتارهای 
زشت  حکومتی زمامداران  خود که بر اسلام و مردم روا مـی داشتند، سـرانجام سقوط 

کردند.
 شکستن قداست تعالیم اسلامی

این استاد تاریخ اسلام با اشاره به تفاوت های عصر امام سجاد)ع( با دیگر دوره 
ها، بیان داشت: یکی از مهم ترین تفاوت های عصر امام سجاد)ع( با دوره های دیگر 
این بود که خـلفای مـعاصر امام)ع( و سردمداران حکومت، آشکارا قداست تـعالیم 
اسلامی را درهم  می شکستند و پا بـر روی تمام اصول مسلم اسلام می گذاشتند، 
بدون آن که از فردی بیم داشته یا فردی جرأت اعتراض داشته باشد. دربـاره  اوضاع 
فرهنگی دوره امام سجاد)ع( باید گفت که توجه حـاکمان امـوی به حجاز از چـند 
جـهت حائز اهمیت بود. مکه و مـدینه مرکز دین و دیانت بود و انوار نورانی اسلام از 
آن جا به اقصی نقاط  عالم  پرتوافکن شـده بـود. مردم از نزدیک، پیامبر)ص(، صحابه، 

امامان و خـلفای نـخستین را دیـده بـودند و بـا روش و منش آنان از نـزدیک آشـنا 
بودند. حجاز می توانست برای حاکمان اموی خطرآفرین باشد، همانطور که  در مکه 

و مدینه  قیام هایی رخ داد.
مهم ترین  میراث فرهنگی  اسلامی امام سجاد)ع( صحیفه یعنی همان قرآن صاعد 
است و آن مجموعه ادعیه ای اسـت که همه معارف الهی و آنـچه مـورد نیازسالک الی 
اللّه  است در آن  گرد آمده و سرچشمه فیض، مشعل هدایت، مدرسه اخلاق و تهذیب 
به شمار می رود و همواره دست نیاز انسان  به  سوی  آن بلند است. امام سجاد )ع( 
خطر فراموشی اسلام و دور شدن مردم از خدا را احساس و درمان آن را آغاز کرد. وی 
»دعا« را شالوده این درمان قرار داد. صحیفه سجادیه ای که اکنون در دست ماست، 
نتیجه آن تلاش ها محسوب می شود. امام چهارم شیعیان با شیواییِ منحصر به 
فرد تفکر الهی در زمینه ارتباط انسان با پروردگارش را توانست در فضایی معنوی در 
جامعه اسلامی به وجود بیاورد. فضایی که در هنگام وسوسه های شیطانی به انسان 
کمک می کند در مقابل آن بایستد و او را به سمت پروردگارش بالا برده و ارزش های 

معنوی را در وی تثبیت کند.
 شاخصه های انحطاط و انحراف جامعه

وی در ادامه افزود: بـرای  درک  عمیق  و صحیح فضای عصر امام سجاد)ع( معرفی 
شاخصه های انحطاط و انحراف و پیامدهای آن در جامعه  ضروری  است که شامل 
مواردی همچون منع حدیث و جلوگیری از روایت و کتابت سنت پیامبر، نفوذ و 
گـسترش قـصه سرایی اهـل کتاب نومسلمان و شاعران، مهجوری و بـی توجهی 
بـه قـرآن، اعتقاد به  حاکمیت  و حکومت احادیث بر قرآن، اعتقاد به اعتبار و حجیت  
سخن  صحابه، اعتقاد به حق تشریع و قانون گذاری برای صحابه  و پی ریزی  سـنت از 
طرف آنان، فقیه سازی و معرفی افرادی به عنوان فقهای طراز اول، اعـتقاد به مذهب 
جبر و توجیه کارهای  خلاف شرع  حاکمان و لزوم  اطاعت  از حاکم، حتی حاکم 

ستمگر است.
 اقدامات و راهبردهای امام سجاد)ع(

جلیلی فرد، مهم ترین رسـالت  امـام سـجاد)ع( هنگام  تصدی امر بر امامت را زنده  
نگه  داشـتن حـماسه حسینی، دانست و تصریح کرد: بازسازی و مرمت تشکیلات 
علوی و شیعی که به شدت آسیب دیده بود و تبیین مبانی اسـلام و تـشیع و تفکر 
ناب محمدی)ص( و علوی)ع( در مـیان امت اسـلامی در دهـه 70 پس  از هجرت 

از مهمترین آنها بود.
بحث از علم امـام سـجاد)ع( و سروری او بر عالمان، مـحدثان و فـقیهان زمان خود، 
آگاهی امام از اسرار پنهان  هستی  و ارتباط مردم با سرچشمه زلال حکمت و علم 
الهـی از مـباحث بسیار مهم بوده است .  آن  چه مانع و سد راه تحقق این دو اصل و 
رسالت امام)ع( بود، نـاهمگونی تعالیم و رهـنمودهای  عـقیدتی، سیاسی و اجتماعی 
بـا  زمـامداران  بود.  زمـان  حـاکمان  خواهش های  و  عملکردها  پندارها،  با  آنان 
احـساس خـطر از آن تعالیم، با دست یازیدن به شیوه های گوناگون ارعاب و تهدید، 
وعده و وعید، زندان و شکنجه، قتل وغارت ایشان و پیروانشان و محدود کردن  حوزه 
فعالیت آنان، مانع بسط و گسترش فرهنگ اسلامی و شیعی می شدند و چـه بسا گاه 
تلاش های علمی و فرهنگی آنان به صورت تعالیم درمی آمد یا در قالب دیگری عرضه 

می شد و شیعیان در بیان و انتقال آن موظف به تقیه  می شدند.
امام سجاد)ع( مسجد پیامبر)ص( را مدرسه خویش قرار داد و مباحث علمی و 
حوزه درسی در مـوضوعات مختلف فـقه، تفسیر، حدیث، فسفه، کلام، عرفان و 
اخلاق دایر کرد. عـلما و دانشمندان همواره در مقابل امام)ع( زانـوی ادب زده، از 
کوثر علمی الهی او می نوشیدند و هیچ گاه حضرت)ع( را رها نمی کردند حتی  هنگام  
عزیمت برای مراسم حج حدود هزار عالم با امام)ع(  همراه  شدند تا از بوستان علوم 

او ثمری بـچینند.
امام سجاد)ع(  در طول مدت پربار امامت خـویش برای اصـلاح امت و پیراستن و 
پالایش جامعه و مردم از مظاهر فساد، فحشا، فقر، دفع تبعیض ها و محرومیت های 
گـوناگونی کـه از طـرف حاکمان اموی بر همه مردم و در مواردی علیه  شیعیان 
اعمال شده بود، اهتمام ورزید. مهم ترین هدفی که امام سجاد)ع( با ابزار گوناگون 
فرهنگی و اجتماعی تـعقیب مـی کرد بـه کارگیری شیوه های  تربیتی  برای هدایت و 
رهنمون شدن مردم به تعالیم دینی بود. بسیاری از خانواده های محروم  و نیازمند 
مدینه ، از لطف و بخشش مردی ناشناس در تاریکی شـب بـهره مند می شدند 
و هرگز او را نشناختند، مگر زمانی که عـلی بـن الحسین)ع(درگذشت و انـتظار 
مـحرومان بـی پاسخ ماند. آن گاه بینوایان دانـستند آن ناشناس دردآشنا ایشان 

بوده است .
امام سجاد)ع( به آزادسازی بردگان و مستخدمان اهتمام زیاد داشت. چنان که  
در روایات آمده است که حضرت هزار بنده را در راه خدا آزاد کرد. امام )ع( بردگان 
با امـام)ع(  از نزدیک  آنان  آنان  را تحت تربیت خویش قرارمی داد.  را می خرید و 

پرهـیزکاران آشنا می شدند و از گفتار و رفتار امام سخت تأثیرپذیری داشتند.
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معاون فناوری های نوین بانک مرکزی :

تمام کارتخوان ها تا پایان هفته دارای 
پرونده مالیاتی می شوند 

معاون فناوری های نوین بانک مرکزی گفت: بیش از 90 درصد کارتخوان ها و 
ابزار های پرداخت در کشور پرونده مالیاتی دارند که حدود 280 هزار دستگاه باقی 

مانده هم طی این هفته به این شبکه متصل می شوند. 
در  مرکزی  بانک  نوین  فناوری های  معاون  محرمیان  مهران  ایلنا،  گزارش  به 
خصوص آخرین وضعیت کارتخوان ها گفت: در حال حاضر با اقداماتی که بین 
بانک مرکزی، شبکه پرداخت و سازمان امور مالیاتی اتفاق افتاده بیش از 90.5 
درصد از کارتخوان ها و ابزار های پرداخت در کشور پرونده مالیاتی دارند و تعداد 
کمی حدود 280 هزارتا دستگاه کارتخوان باقی مانده که در طی این هفته به این 

شبکه متصل خواهند شد.
وی ادامه داد: اگر پرونده مالیاتی شبکه های پرداخت، تا زمان داده شده تشکیل 

نشود مطابق رویه ای که ظرف چند ماه گذشته پیگیری شده، قطع خواهد شد.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی افزود: انجام این کار، دشوار بود البته با 
همکاری خوب، شبکه پرداخت و مردمی که پرونده مالیاتی تشکیل دادند و 
کارتخوان ها را به پرونده متصل کردند خوشبختانه کار به انتها رسیده و بزودی بحث 

انتهای اجرایی شدن ماده یازده قانون پایانه های فروشگاهی را خواهیم داشت.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی همچنین در خصوص بحث حساب های 
شخصی و تجاری عنوان کرد: در این حوزه تلاش کردیم کار به نحوی انجام شود 
که حداقل تغییرات را از سمت مردم داشته باشیم یعنی مردم کار خاصی برای 
این موضوع متقبل نشوند بنابراین حساب های اشخاص حقوقی، حساب پشت 
کارتخوان ها و حساب افرادی که خود به عنوان حساب تجاری امور سازمان مالیاتی 
اعلام کردند، همگی به صورت خودکار بین دو سازمان رد و بدل خواهد شد و به 
عنوان حساب تجاری ثبت می شوند و اطلاعات آن ها به سازمان مالیاتی داده 
خواهد شد. وی افزود: یک سری حساب هایی که رفتار تجاری دارند ولی به عنوان 
حساب شخصی ثبت شده اند، شناسایی شده و مطابق قانون برنامه و بودجه و 
مصوبه شورای پول و اعتبار به سازمان امور مالیاتی به صورت دوره ای اعلام شده و 

در این سازمان در دست بررسی است.

بانک مرکزی اعلام کرد؛

انتشار ۱۶۴ هزار میلیارد ریال اوراق گام
بانک مرکزی از انتشار 164 هزار میلیارد ریال اوراق گام از بهمن ماه سال 1399 
تا کنون خبر داد که 75.6 هزار میلیارد ریال آن از نیمه دوم تیرماه تا کنون منتشر 

شده است.  
به گزارش ایرنا از بانک مرکزی، یکی از اقدامات انجام شده به منظور بهبود 
شیوه های تأمین مالی سرمایه در گردش بنگاه های اقتصادی و توسعه ابزارهای 
تأمین مالی زنجیره ای، اصلاح و ارتقای دستورالعمل و سامانه اوراق گام است که از 

نیمه دوم تیرماه عملیاتی شده است.
از ابتدای راه اندازی اوراق گام )بهمن ماه  سال 1399( تا این تاریخ، در مجموع 
164 هزار میلیارد ریال اوراق گام توسط بانک های عامل صادر شده است که از 
کل اوراق صادر شده، حدود 88.4 هزار میلیارد ریال بر اساس دستورالعمل قبلی 
و حدود 75.6 هزار میلیارد ریال طی چند هفته اخیر و از زمان عملیاتی شدن 

دستورالعمل و سامانه جدید اوراق گام )نیمه دوم تیرماه( بوده است. 
بر اساس اصلاحات انجام شده در دستورالعمل و سامانه جدید اوراق گام، امکان 
نگهداری یا انتقال اوراق از زمان صدور تا سررسید حسب نیاز متقاضی اوراق، در 

شبکه بانکی یا بازار سرمایه اختیاری است. 
همچنین سایر تغییرات شامل امکان استفاده اشخاص حقیقی به عنوان رکن 
متقاضی اوراق، افزایش سررسید گام تا 12 ماه، افزایش سقف اعتباری هر بنگاه 
متعهد معادل 120 درصد فروش سال آخر آن بنگاه، امکان استفاده شرکت های 
بازرگانی و پخش از اوراق گام و امکان استفاده از اوراق گام برای خرید ارز واردات 

مواد اولیه توسط زنجیره های تولیدی است. 
از جمله نکات قابل توجه در خصوص عملکرد اخیر اوراق گام، افزایش تعداد 
و  بنگاه های متعهد  تنوع  افزایش  و  تأمین مالی زنجیره ای  بانک های فعال در 

متقاضی اوراق گام است. 
خودروسازی،  صنایع  جمله  از  اقتصادی  فعالیت های  از  گسترده ای  طیف 
فروشگاه های  خانگی،  لوازم  اساسی،  فلزات  شیمیایی،  صنایع  قطعه سازی، 
زنجیره ای و زنجیره های کشاورزی به منظور تأمین مالی از اوراق گام استفاده 
می کنند.  از جمله برنامه های آتی بانک مرکزی برای گسترش کاربرد این اوراق، 
فراهم کردن استفاده از اوراق گام در معاملات بورس کالا و افزایش تنوع متقاضیان 
این اوراق در زنجیره های مختلف است.  ذکر این نکته ضروری است که اوراق گام، 
ابزار مناسب و پرکاربردی برای تأمین سرمایه درگردش سالم و پایدار برای واحدهای 

تولیدی و تأمین مالی بنگاه های اقتصادی به شیوه ای غیرتورمی است.
 

وزیر راه و شهرسازی:

 فروش چارتری بلیت اربعین ممنوع است 
وزیر راه و شهرسازی از ممنوعیت فروش بلیت چارتری اربعین خبر داد.

امسال  گفت:  اربعین  ستاد  نقل  و  حمل  کمیته  نشست  در  قاسمی  رستم 
قیمت های بلیت هواپیما تغییر نداشت، سال گذشته وضعیت نامساعدی در سفر 
اربعین وجود داشت برخی ها بدون بلیت یا با قیمت های گزاف ازطریق دلال ها یا 

چاتر کننده اقدام به تهیه بلیت کرده بودند.
وی افزود: امسال با تمام فشارهایی که وجود داشت قیمتهای بلیت هواپیما را  
تغییر ندادیم و سال گذشته وضعیت نامساعدی در سفر اربعین وجود داشت و 
برخی ها بدون بلیت یا با قیمتهای گزاف از طریق دلال ها یا چاتر کننده  اقدام 
به تهیه  بلیت  کرده بودند اما امسال این وضعیت ایجاد نخواهد شد حتی اگر 

مسافران هوایی از 60 هزار نفر به 40 هزار نفر کاهش یابند 
قاسمی افزود: برای جلوگیری از نابسامانی ها بخشنامه ای صادر می کنیم و اگر 
لازم باشد خودم همه کارهایم را رها کنم در فرودگاه حضور می یابم و اجازه افزایش 
قیمت بلیت را نمی دهم . در ادامه سرپرست فرودگاه امام خمینی نیز گفت: سال 
گذشته به دلایل مختلف دچار مشکل شدیم اما در سفر حج تجربه خوبی کسب 
کردیم و پیش بینی می کنیم حدود 60 هزار نفر مسافر از فرودگاه امام عازم نجف 
شوند. سعید چلندری افزود: درخواست میکنیم سهمیه پروازهای خارجی توان 
ناوگان و اختلاف قیمت  میان پروازهای خارجی و داخلی مشخص  شود چون 
مشکلی که سال گذشته وجود داشت فروش بلیت چارتری بود و امسال تدابیری 
اتخاذ شده که افراد بدون بلیت داخل فرودگاه نشوند. مدیرعامل راه آهن نیز در 
ادامه این نشست گفت: وعده کردیم در این مسیر لوکوموتیو ها دو برابر شوند. وی 
افزود: هزینه لوکوموتیو ها 3 هزار و 800 میلیارد تومان است که توانستیم 800 
میلیارد تومان آن را تامین کنیم اما با کسری بودجه 3 هزار میلیارد تومانی مواجه 
هستیم . میعاد صالحی خاطر نشان کرد: انتظار داریم حداقل هزار میلیارد تومان 

از منابع سازمان برنامه در اختیارمان قرار گیرد. 
وی افزود: در حال حاضر به دلیل ازدیاد سفرها لکوموتیوهای باری را به واگن 

مسافری وصل می کنیم که بتوانیم سفرها را پوشش دهیم.

آمایش  طرح  و  سرمایه گذاری  اولویت  گفت:  اقتصادی  تحلیلگر  یک 
سرزمین از حلقه های مفقوده صنعت کشور به شمار می روند و این موضوع 
بررسی  بدون  صنعتی  مجوز های  انواع  گذشته  سالیان  در  تا  شده  باعث 

توجیه فنی و اقتصادی صادر شود.
مجید دهقانی افزود: سرمایه گذاری های صنعتی باید بر اساس مزیت 
بخش  فقط  صنعتی،  توسعه  راهبرد  اینکه  ضمن  شود  تعریف  هرمنطقه 
صنعت را سازماندهی نمی کند بلکه با اولویت گذاری در صنعت، بخش های 
بهبود  توسعه  ارکان  عنوان  به  نیز  را  زیست  محیط  و  جمعیتی  و  شهری 

می بخشد.
 وی ادامه داد: سیاست صنعتی در حقیقت به کارگیری رویه هایی است 
تا حد  را  تولیدی یک کشور  که سعی می کند دامنه بخش های مختلف 

ممکن گسترش دهد و از همه ظرفیت های تولیدی موجود بهره برداری 
کند. این سیاست ها شامل شناسایی ظرفیت های موجود در کشور و سپس 
تصمیم سازی مناسب و معقول برای به ثمر رساندن آن ها است. با این حال 

این موضوع در کشور چندان مورد توجه قرار نمی گیرد. 
 دهقانی با بیان اینکه بازنگری در شیوه گروه های صنعتی و اصلاح زنجیره 
صنعت از اولویت های راهبردی توسعه صنعتی است، گفت: حمایت هایی 
که از صنایع منتخب می شود باید ضابطه مند، مشروط به افزایش بهره وری، 
عهده  بر  آن  اجرای  مسئولیت  و  باشد  شده  تعیین  زمانی  بازه  دارای 
سازمان های دارای صلاحیت های معین گذاشته شود. این امکان وجود 
دارد که صنعت منتخب با وجود عملکرد ضعیف همچنان از حمایت های 
دولت استفاده کند. برای جلوگیری از چنین اتفاقی، لازم است معیاری 

برای سنجش عملکرد صنعت مورد حمایت دولت تعیین تا در صورت تعدی 
از آن، حمایت از آن صنعت متوقف شود.

 وی ادامه داد: در این ارتباط بهتر است به جای قرار دادن معیار هایی 
همچون اشتغال و یا خروجی صنعت، از نرخ رشد بهره وری استفاده شود 

که بهترین معیار است.
 این تحلیلگر اقتصادی با انتقاد از وضعیت فعلی صنعت خودرو و اثرات 
آن بر توسعه صنعتی کشور گفت: در چارچوب راهبردی توسعه صنعتی، 
فولادی ها و ماشین ساز ها در یک زنجیره و خودروساز ها به عنوان پیش برنده 
سایر صنایع در کشور باید روند جدیدی را برای خود تعریف کنند. به طور 
مثال، درباره صنایع خودرو سازی و فراز و فرود های آن باید گفت به لحاظ 
تولید  میزان  بودن  بالا  و  این صنعت  در  فناوری  و  نوآوری  تحولات سریع 
)تیراژ( و مقیاس اقتصادی تولید آن، تولید متنوع و به روز با هدف صرفاً بازار 
داخلی فاقد مزیت است و باید استراتژی دیگری برای این صنعت در نظر 

گرفته شود.
به  بتوان  از آن  برنامه ای که  انقلاب هنوز  از  اینکه بعد  بیان  با   دهقانی 
عنوان راهبرد توسعه صنعتی یاد کرد، تدوین نشده است، افزود: در چهار 
دهه اخیر انبوهی از خط مشی های مختلف در برنامه های توسعه، بدون 
جهت گیری مشخص و با نوسانات متعدد اتخاذ شده و نبود یک سیاست 
واحد میان برنامه های توسعه را می توان با خلأ استراتژی توسعه صنعتی 

مرتبط دانست. 
نیازمند حاکمیت  توسعه صنعتی کشور  تدوین سند  اینکه  بیان  با  وی 
قانون و حمایت جدی قوای سه گانه و مشارکت فعالان صنعتی، نخبگان 
اقتصادی و سیاسی است، گفت: دولت باید در سند تحول چند فاکتور 
مهم را در راستای سیاست و راهبرد توسعه صنعتی مورد توجه قرار دهد 
که مهمترین فاکتور ایجاد ثبات اقتصادی و سیاست زدایی از بنگاه داری 

اقتصادی است. 
دهقانی دومین فاکتور مهم تدوین راهبردی توسعه صنعتی را آزادی بنگاه 
اقتصادی در قیمت گذاری و انتخاب فرآیند های موثر برکیفیت محصول 
خارجی«،  معتبر  بنگاه های  با  داخلی  بنگاه  »تعامل  افزود:  و  دانست 
»برقراری قاعده مالی بر رفتار مالی دولت« و »برقراری انضباط پولی و مالی 
به منظور دستیابی به تورم پایین« از دیگر فاکتور های مهمی است که در 

راستای توسعه صنعتی باید به آن ها توجه شود.  
وی در پایان، »الگوبرداری از کشور هایی با ساختار های مشابه«، »توجه 
به مزیت نسبی«، »صنعتی شدن صادرات محور«، »سرمایه گذاری مستقیم 
خارجی«، »تلفیق دولت و بازار در توسعه صنعتی« و توجه به چشم انداز 
تحولات صنعتی و تکنولوژیک پیش رو مبتنی بر تحول در سیستم آموزش و 
اصلاح و توسعه زنجیره صنعت را از دیگر محور ها و ملزومات تدوین و اجرای 

درست راهبردی توسعه صنعتی در کشور عنوان کرد.

یک تحلیلگر اقتصادی مطرح کرد:

سرمایه گذاری و آمایش سرزمین؛ حلقه مفقوده توسعه صنعتی 

یک کارشناس: حتی کاهش تقاضا قیمت مسکن را پایین نیاورد

فاصله هولناک حداقل دستمزد با قیمت مسکن
سیاست های دولتی نه تنها مانع از رشد قیمت اجاره در 
تابستان داغ سال 1401 نشده است بلکه گزارش های 

میدانی نشان از رشد بی وقفه قیمت ها در بازار دارد.
بازار اجاره این روزها رشد رعدآسایی را تجربه کرده است. 
هر چند در سال جاری و سال گذشته دولت سقف افزایش 
بهای اجاره را در تهران و سایر شهرها تعیین کرده است اما 
گزارش رسمی بانک مرکزی نشان می دهد تنها در تیرماه 
کل  در  و  درصد  تهران 47.4  در  مسکن  کرایه  شاخص 
مناطق شهری کشور 52.3 درصد رشد اتفاق افتاده است.
افزایش شدید قیمت اجاره بها ناشی از رکود ادامه دار و 
قابل توجه خرید و فروش مسکن در شهرهای بزرگ است.

بیت الله ستاریان، تحلیلگر بازار مسکن معتقد است بازار 
مسکن در شرایطی که با رکود دست و پنجه نرم می کند، 

تاخت و تاز اجاره بها را به جان می خرد.
دوره ها  برخی  در  افزود:  مطلب  این  توضیح  در  وی 
خریداران تصمیمی برای ورود به بازار نمی گیرند، در این 
حالت ممکن است بازار با کاهش شدید تقاضا مواجه شود 

اما در شرایط فعلی جنس رکود تغییر کرده است.
وی با اشاره به اینکه رکود کنونی رکودی تورمی است و 
حتی کاهش تقاضا نیز تاثیری در ریزش قیمت ندارد، 
گفت: با اینکه تقاضای مسکن در کف قرار دارد و کمتر 
کسی می تواند نسبت به خرید اقدام کند اما قیمت ها 
همچنان بالاست و هر ماه نسبت به قبل نیز رشدی اتفاق 

می افتد .
وی عارضه کنونی را ناشی از دو اتفاق مهم دانست، اول 
کاهش شدید قدرت خرید و دوم سقوط آزاد تولید مسکن 

در کشور.
وی با تاکید بر اینکه قدرت خرید مسکن در ایران به 
از کمترین میزان ها رسیده است، توضیح داد:  یکی 
این وضعیت سبب شده است حتی تسهیلات مسکن 
نداشته  خرید  قدرت  افزایش  در  چندانی  تاثیر  نیز 

باشند .
در  ساخت وساز  فصل  سردترین  اس  توضیح  به  لازم 
پایتخت برای بهار1401 به ثبت رسید. تیراژ تولید مسکن 
در تهران طی فصل اول امسال به پایین ترین میزان طی 

حداقل 18سال گذشته سقوط کرده است. اگرچه سال 
تاریخی  کف  به  تهران  در  مسکن  ساخت  تیراژ   1400
رسید، اما آمار جدید از پروانه های ساختمانی صادرشده 
در سه ماه نخست امسال حکایت از آن دارد که تیراژ تولید 
مسکن در تهران نسبت به کف تاریخی پارسال 42 درصد 
دیگر سقوط کرد. بهار پارسال در تهران برای 10 هزار و 
700 واحد مسکونی پروانه ساختمانی صادر شد که این 
میزان در بهار امسال به شش هزار و 200 واحد تنزل پیدا 

کرده است.

فاصله قیمت یک متر مربع مسکن با دستمزد متعارف در 
ایران بسیار زیاد است. طبق گزارش بانک مرکزی متوسط 
قیمت مسکن در تهران از 41 میلیون و هفتصد هزار تومان 
فراتر رفته در حالی که حداقل دستمزد در سال 1401 
برای کارگر متاهل با دو فرزند حدود ماهی 6 میلیون و 700 
هزار تومان است. به این ترتیب حداقل دستمزد یک سال 
یک کارگر متاهل با دو فرزند با اغماض کفاف خرید دو 
متر مربع واحد مسکونی را می دهد . این وضعیت عجیب 
سبب شده است که خرید مسکن در شهرهای بزرگ به 
واسطه تحلیل قدرت خرید، از دسترس خانوارها خارج 
باشد .قیمت مسکن در ارزان ترین منطقه تهران یعنی 
منطقه 18 نیز از بیست میلیون تومان فراتر رفته و در نتیجه 
با حداقل دستمزد یک سال در ارزان ترین نقطه از تهران 

نیز می توان چهار متر مربع واحد مسکونی خرید.
بازار رهن و اجاره نیز تحت تاثیر همین اتفاق است که با 

رشد فزاینده قیمت روبروست .
شهرهای اطراف تهران گران شدند

در حالی که شهرک های اطراف تهران تا پیش از این 
فاصله قیمتی بالایی را با تهران داشتند و بسیاری از کسانی 
که قدر به تامین مسکن در شهر تهران نبودند را در خود 
جای می دادند، حالا با ترقی اجاره بها، همین شهرها نیز 
به نقاطی گران قیمت برای بدنه ضعیف و متوسط رو به 

پایین تبدیل شده اند .
در  ایام محرم  قرارگیری  به واسطه  اجاره بها  فصل داغ 
مرداد ماه، تا پایان شهریور تداوم دارد و به نظر می رسد 
روزهای سخت مستاجران همچنان به پایان نرسیده است.

نایب رئیس کانون بازنشستگان تامین اجتماعی استان تهران گفت: رفتار غیرقانونی در تعیین حقوق و دستمزد کارگران و 
بازنشستگان می تواند زمینه برای استیضاح وزرا و حتی سوال از رئیس جمهور را باز کند. 

تاخیر دولت در تعیین تکلیف بازنشستگان تامین اجتماعی این روزها مورد انتقاد نمایندگان مجلس، تشکل ها و فعالان 
حقوق کارگری و بازنشستگی  قرار گرفته است.

پرویز احمدی پنجکی )نایب رئیس کانون بازنشستگان تامین اجتماعی استان تهران( با ابراز تاسف از اینکه برخی افراد 
تصمیم گیر در دولت به دنبال وقت کشی هستند، گفت: انتظار داشتیم پس از اعلام نظر مجلس، دولت به قانون احترام 
بگذارد و افزایش 38 درصدی به علاوه 515 هزار تومان را برای سایر سطوح بازنشستگان تایید کند، اما متاسفانه برخی افراد 

مانع از اجرایی شدن این مصوبه می شوند.
وی با اعلام اینکه از ابتدای سال و مصوبه دستمزد شورای عالی کار پنج ماه می گذرد، اما هنوز تکلیف افزایش حقوق سایر 
سطوح بازنشستگان معلوم نیست، گفت: تاکنون با برخی رفتارهای سلیقه ای، بی توجهی به قانون و جلوگیری از افزایش 

حقوق بازنشستگان، اثبات شده که برخی به دنبال حاشیه سازی هستند.
وی با یادآوری اینکه پس از نادیده گرفتن مصوبه شورای عالی کار از سوی هیات وزیران، هیئت تطبیق بررسی قوانین مجلس 
شورای اسلامی بر غیرقانونی بودن تصمیم دولت صحه گذاشت، گفت: با وجود تاکید هیات تطبیق قوانین مجلس، دولت 

همچنان افزایش حقوق بازنشستگان متوسط بگیر را مطابق مصوبه شورای عالی کار اجرایی نکرد.
رییس کانون بازنشستگان شمیرانات با اعلام اینکه انتظار داشتیم رئیس مجلس در موعد قانونی مصوبه هیئت تطبیق 
قوانین مجلس شورای اسلامی را به دولت ابلاغ کند، گفت: آقای قالیباف نیز در ابلاغ مصوبه هیئت مشورتی تطبیق قوانین 
با تأخیر عمل کرد، اما انتظار می رفت که پس از ابلاغ رئیس مجلس یازدهم، دولت به مصوبه قانونی شورای عالی کار بازگردد.

وی افزود: از آنجا که رئیس مجلس عملکرد هیئت وزیران را خلاف قانون دانست و بازگشت دولت بر قانون را خواستار شد، اما 
ملاحظه می کنیم که دولت بررسی افزایش حقوق سایر سطوح بازنشستگان را به وزرای هیئت امنای سازمان تامین اجتماعی 

سپرد؛ اتفاقی که تاکنون سابقه نداشته و هیچ جایگاه قانونی ندارد.
حمدی پنجکی از سکوت و بی تفاوتی مجلس در خصوص این تصمیم انتقاد کرد و گفت: مجلس می بایست مقابل قانون 

گریزی ها و بدعت ها ایستادگی کند.
نایب رئیس کانون بازنشستگان استان تهران گفت: انتظار این است که قوای سه گانه در کنار هم در مسیر قانون گذاری 
حرکت کنند، به نفع مستضعفان گام بردارند، معیشت دهک های پایین را تامین کنند، تورم را پایان دهند، سیاست خارجی را 

ساماندهی کنند و در یک حرکت هماهنگ، قوای سه گانه تمامی مشکلات کشور را حل کنند.
وی با ابراز تاسف از اینکه شاهد نادیده گرفتن برخی اشتباهات و تصمیمات غلط قوه مجریه هستیم، گفت: در دوره های 
قبل که بعضا قوای حاکمیتی یک نبوند، آنها گاها در مقابل عملکرد اشتباه یکدیگر واکنش نشان می دادند. همچنین اگر 
اتفاقی که اکنون در دولت بابت قانون شکنی رخ داده در دولت های دیگر رخ می داد، مجلس واکنش نشان می دادند، حتی 

ممکن بود کار به استیضاح وزیران کشانده شود.
وی در پایان افزود: این رفتار غیرقانونی در تعیین حقوق و دستمزد کارگران و بازنشستگان می تواند زمینه برای استیضاح وزرا 

و حتی سوال از رئیس جمهور را باز کند. اما متاسفانه مجلس سیاست سکوت در پیش گرفته است.

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: طی سال های اخیر افزایش قابل توجه صندوق های با درآمد ثابت که اکنون حدود 480 
هزار میلیارد تومان منابع در اختیار دارند، باعث شده نوک پیکان انتقاد فعالان بازار سهام همواره به سمت این نهادهای مالی 

بازار سهام است. 
»سحر فرهمندی« به ریسک گریزی بازار هدف صندوق های سرمایه گذاری با درآمد ثابت و مشتریان آنها اشاره کرد و افزود: 
مشتریانی هستند که از بازار پول به خاطر مزیت های رقابتی صندوق های با درآمد ثابت وارد این صندوق ها شدند و به نوعی 

این صندوق ها را بر سپرده های بانکی ترجیح دادند.
وی با بیان اینکه براساس آخرین ابلاغیه ارائه شده از سوی سازمان بورس، صندوق های با درآمد ثابت موظف هستند 
حداقل 15 درصد از دارایی های خود را به سهام اختصاص دهند، گفت: این ابلاغیه مربوط به اسفند ماه سال 1399 است، 
این اتفاق در اکثر صندوق های سرمایه گذاری افتاد و در سه ماهه ابتدایی سال 1400 حد نصاب سهامشان رعایت شد و به 
حداقل 25 درصد رسید، اما متاسفانه شاهد نزول شاخص بورس و کاهش ارزش پرتفوی سهام صندوق ها  بودیم که این امر 

باعث کاهش حد نصاب شد.
فرهمندی با اشاره به اینکه سازمان بورس ابزارهای دیگری را با هدف حمایت از بازار سهام در اختیار صندوق ها قرار داد، 
اظهار داشت: ابزارهایی مانند اوراق اختیار تبعی، سپرده های کالایی، اختیار معامله ها با هدف حمایت از سهام بودند که 
ضمن تضمین سود برای صندوق ها، ریسک سرمایه گذاری صندوق های سرمایه گذاری با درآمد ثابت در سهام و حق تقدم 

سهام را پوشش می دهند.
این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: نباید این موضوع را فراموش کرد که اگر این صندوق ها، صندوق های بزرگی هستند 
و حجم قابل توجهی از نقدینگی را تشکیل می دهند به دلیل اعتماد سرمایه گذاران است که البته مدیران صندوق ها نقش به 

سزایی در جلب این اعتماد داشته اند.
وی ادامه داد: هر چقدر بخواهیم دارایی های پر ریسک تر را وارد این صندوق ها کنیم؛ به تبع آن مدیران صندوق ها در 
شرایط سخت تری قرار می گیرند و از طرفی ممکن است به دلیل شرایط بازار سهام و ریسک های سیستماتیک موجود در آن، 

اعتماد سرمایه گذاران خدشه دار شود.
فرهمندی افزود: دو موضوع حائز اهمیت این است که حدنصاب سرمایه گذاری صندوق ها در سهام و حق تقدم سهام 
فقط با ترکیب دارایی که در تارنمای صندوق ها افشا می شود، برنمی گردد؛ بلکه سرمایه گذاری در اوراق تبعی در برخی  از نرم 
افزارها به درستی شناخته نمی شود و 50 درصد سهم مبنا باید در حد نصاب صندوق در نظر گرفته شود که ممکن است به 
درستی شناسایی نشود یا سرمایه گذاری در گواهی سپرده کالایی ممکن است در تارنما منتشر نشود پس باید جمع درصد 

سرمایه گذاری در موارد فوق را به عنوان حد نصاب کنونی صندوق های درآمد ثابت ببینیم.
کارشناس بازار سرمایه گفت: همچنین ذکر این نکته اهمیت دارد که این صندوق ها بیشتر از یک سال و نیم گذشته کاهش 
30 درصدی شاخص بورس را تحمل کردند و به دلیل ذخیره ارزش سهام کافی توانستند از این مرحله گذر کرده و ثبات 

پرداخت سود را حفظ کنند.
در پایان گفت: اکنون پرتفوی صندوق ها دچار افت ارزش شده و زمان می برد تا جایگزین این اتفاق انجام شود که امیدواریم 

با رشد شاخص این درصد جبران شود.

بازنشستگان عامل استیضاح وزرا و سوال از رئیسی؛

 سرانجام افزایش حقوق بازنشستگان چه می شود؟
کارشناس بازار سرمایه:

حد نصاب سرمایه گذاری در سهام، چالشی برای صندوق ها است



چهار شنبه-19 مرداد ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 65555
ورزشی

اصلاحیه  مطلب ثبت قیمت غیرقابل باورجدید درمزایده اماکن ورزشی درقم؛
برنده مزایده مجموعه جواد الائمه)ع( 

دارای سوابق ورزشی است
ایمان / رضا ملکی 

در پی درج مطلبی تحت عنوان ثبت قیمت غیرقابل باورجدید درمزایده اماکن 
ایمان   روزنامه  متولی!در  درسکوت  قم  ورزش  در  جدید  دعت  درقم؛ب  ورزشی 
چهارشنبه 12 مرداد واکنش های مختلفی به همراه داشت.در قسمتی از این مطلب 
برنده مزایده مجموعه جواد الائمه)ع( فردی  به اشتباه  فردی غیر فوتبالی وغیر 

ورزشی  عنوان شده است  این درحالی است این فرد دارای سوابق ورزشی میباشد.
رسالت قلم ایجاب می کند که اگر حقی از کسی در چاپ مطلبی در روزنامه ضایع 
گردید صحبتهای او را هم شنید وبه نگارش درآورد تا قضاوت کنندگان مردمی باشند 

که خوب مسائل را درک میکنند واشراف کامل به قضایا دارند.
هادی رشیدی مدیر آکادمی فعلی سرخپوشان قم بامن تماس گرفت وگله داشت 
که چرا نام من غیرورزشی وغیر فوتبالی در مزایده مجموعه جوادالائمه)ع( آمده است 

رشیدی را از گذشته های دور می شناسم.
در بدنه تریت بدنی،مدیریت خوابگاه شهید حیدریان،هیئت همگانی وفعالیت 
گسترده در سطح فوتبال پایه،پس تا اینجای کار او ورزشی است و از خانواده ورزش 

به حساب می آید.
او می گوید آقا با عشق به کلاسهای مربی گری فوتبال رفتم ومدرک آن را هم گرفته 

ام والان با نازل ترین قیمت کار آکادمی سرخپوشان را به جلو میبرم.
او گفت درمزایده جدید با اینکه پایه کارشناسی ده میلیون بود اما نفر قبلی که این 

مکان در اجاره او بود مبالغ را بالا برد تا من به عدد 40 میلیون برنده مزایده شوم!
استادیوم یادگار امام)ره( که درحال تخریب شدن بود به بخش خصوصی واگذارشد 
تا هم امکانات آن حفظ شود وهم اینکه ماهیانه 100 میلیون مخارجی که به عهده 

اداره کل ورزش وجوانان بود به بخش خصوصی واگذار گردد.
شما ببینید غیر از چند جلسه تمرین تیم سوهان محمد در طول 2 سال گذشته 
آیا از این زمین استفاده شده یا خیر.زمین چمن درحال نابودی بود که خوشبختانه 
محمدی مسئول قبلی این استادیوم به داد زمین چمن رسید و الآن شکل مطلوبی 

به خود گرفته است.
ما صحبتهای هادی رشیدی را نوشتیم تا حق مطلب را ادا کرده باشیم. اما آنچه 
مهم است اینکه می بایست همواره صرف و صلاح  مردم در نظر گرفته شود جوانان 
بهترین مکان برای  تفریح خود را در مکانهای ورزشی می بینند ومسئولان وظیفه 
دارند با کمترین هزینه شرایط را برای آنها فراهم نمایند. وتنها کسب درآمد برای  ما 
در اولویت نباشد چون فردائی هست وپاسخگوئی در درگاه حضرت احدیت سخت 

ترین امتحان است پس به فکر آن روز هم باشیم  چرا که دیر یا زود فراخواهد رسید.

رئیس هیئت هندبال استان قم  خبرداد:

همراهی ۳ بانوی قمی با تیم ملی هندبال 
در بازی های کشورهای اسلامی

رئیس هیئت هندبال استان قم گفت: 3 بانوی هندبالیست قمی تیم ملی هندبال 
ایران را در مسابقات همبستگی کشورهای اسلامی همراهی می کنند.

رحیم راسخ در گفتگویی اظهار داشت: تیم ملی هندبال زنان جمهوری اسلامی 
ایران در حالی اکنون در رقابت های همبستگی کشورهای اسلامی در شهر قونبه 
کشور ترکیه حضور دارد که الناز قاسمی، فاطمه خلیلی و نوریه عباسی از قم در این 

تیم حضور دارند.
رئیس هیئت هندبال استان قم بیان کرد: تیم هندبال زنان ایران نخستین بازی 
خود را در این مسابقات روز یکشنبه هفته جاری مقابل افغانستان برگزار کردند و با 

درخشش بازیکنان ملی پوش ایرانی به پیروزی دست یافتند.
وی عنوان کرد: فاطمه خلیلی دروازه بان قمی تیم ملی در این دیدار به خوبی 

توانست از دروازه تیم ملی محافظت کند و تنها 6 گل وارد دروازه ایران شد.
رئیس هیئت هندبال استان قم اظهار داشت: تیم ایران امروز سه شنبه به مصاف 
کامرون می رود و سومین بازی خود در دور گروهی را روز پنجشنبه هفته جاری مقابل 

آذربایجان برگزار می کند.
رئیس هیئت هندبال استان قم گفت: طبق گروه بندی انجام شده تیم های ملی 
ترکیه، سنگال، ازبکستان و بنگلادش در گروه الف و تیم های ملی ایران، آذربایجان، 
کامرون و افغانستان در گروه ب رقابت های هندبال بازی های همبستگی کشورهای 

اسلامی قرار گرفته اند.
راسخ افزود: پس از برگزاری دیدارهای مرحله گروهی، تیم اول گروه الف با تیم دوم 
گروه ب و تیم اول گروه ب با تیم دوم گروه الف در مرحله نیمه نهایی با یکدیگر رقابت 

می کنند تا تکلیف دیدار فینال و رده بندی مشخص شود.
وی بیان کرد: ملی پوشان ایران با حضور مسعود ظهرابی به عنوان مدیر فنی، زهرا 
حاج انزهایی به عنوان مشاور فنی، مونتسرات پوچه دیاز به عنوان مربی، طاهره مبری 
به عنوان سرپرست و نسترن ابریشم کار به عنوان پزشکیار به عنوان کادر فنی عازم 

قونیه ترکیه شده اند.
وی یادآور شد: پنجمین دوره بازی های همبستگی کشورهای اسلامی از 18 تا 27 

مردادماه 1401 به میزبانی قونیه برگزار خواهد شد.
رئیس هیئت هندبال استان قم اظهار داشت: فاطمه خلیلی، نوریه عباسی و الناز 
حبیبی سه هندبالیست قمی عضو تیم ملی ایران سال گذشته در ترکیب تیم ملی 
در مسابقات قهرمانی جهان شرکت کردند که خلیلی و قاسمی در 2 رقابت از این 

مسابقات بازیکن برتر میدان شده بودند.
 

رئیس هیات کاراته استان قم :

کاراته کای قمی مسافر بازی های 
کشورهای اسلامی می شود

رئیس هیات کاراته استان قم گفت: یکی از کاراته کاهای استان موفق به عضویت 
در تیم ملی کاراته ایران برای شرکت در مسابقات همبستگی کشورهای اسلامی در 

ترکیه شده است. 
مهدی بیرانوند در گفت و گویی اظهار داشت: مرتضی نعمتی کاراته کای جوان 
قمی است که همراه با تیم ملی کاراته ایران به پنجمین دوره مسابقات همبستگی 

کشورهای اسلامی اعزام خواهد شد.
اما  برگزاری است  ترکیه در حال  قونیه  در  اکنون  این مسابقات  داد:  ادامه  وی 

رقابت های کاراته 26 و 27 مرداد جاری انجام می شود.
وی گفت: مرتضی نعمتی در این مسابقات در وزن منهای 67 کیلوگرم به مصاف 

رقیبان خود خواهد رفت.

رئیس هیات کشتی استان قم :

بانوی آلیش کار قمی به اردوی تیم ملی 
دعوت شد

رئیس هیات کشتی استان قم گفت: یکی از بانوان آلیش کار این استان به اردوی 
تیم ملی آلیش کشورمان دعوت شد. 

هادی علیایی در گفت و گویی اظهار داشت: ام المبنین محسنی بانوی آلیش کار 
قمی است که به اردوی تیم ملی فراخونده شده است.

وی با اشاره به این که اردوی تیم ملی کشتی آلیش بانوان از روز 21 مرداد ماه در 
تهران آغاز می شود گفت: محسنی بانوی آلیش کار قم نیز برای حضور در این اردو 

انگیزه های بالایی دارد تا به عضویت تیم ملی 
درآید. وی بیان کرد: محسنی در اوایل مرداد 
ماه سال جاری در مسابقات قهرمانی آلیش 
بانوان کشور موفق به کسب مدال نقره وزن 60 

کیلوگرم شد.
جمهوری  زنان  آلیش  ملی  تیم  اردوی 
اسلامی ایران برای کسب آمادگی حضور در 

رقابت های قهرمانی آسیا برگزار می شود.

متن آگهی مزایده
آگهی مزایده یک دستگاه خودروی سواری پراید ال ایکس-به شماره شهربانی 212 ج 18 ایران 16 مربوط به پرونده کلاسه 140104030011001176

بموجب پرونده اجرایی کلاسه140104030011001176 )با شماره بایگانی140101264(،متعهد:محمدعلی طاهری،متعهد له:پروین نورپور،یک دستگاه خودروی سواری پراید ال ایکس-به شماره شهربانی 212 ج 18 ایران 
16با مشخصات ذیل متعلق به آقای محمدعلی طاهری واقع درپارکینگ امین بازداشت گردیده و از طریق مزایده به فروش می رسد:

مشخصات فنی خودرو براساس گزارش کارشناس رسمی دادگستری:
3009659M:1412275515545 شماره موتورS :یک دستگاه خودروی سواری پراید ال ایکس-به شماره شهربانی 212 ج 18 ایران 16-مدل 1375-رنگ سفید-شماره شاسی

خصوصیات بدنه:
قیمت تعیین شده براساس اینکه اتومبیل خاموش است ولاستیکها درحد قابل قبول وسپر جلو ودرب موتور ودربهای جلو وعقب وگلگیر عقب چپ ودربهای جلو وعقب راست خوردگی دارد وستون جلو سمت راست بازسازی شده است 

وبدنه خط وخش دارد و خودروی مذکور تا تاریخ 1401/05/23بیمه شخص ثالث میباشد.
کارشناس رسمی دادگستری خودروی مذکور رابه مبلغ290/000/000ریال)دویست ونود میلیون ریال معادل بیست ونه میلیون تومان(ارزیابی نموده است.

مزایده خودروی مذکور ازساعت 9 صبح الی 12 ظهر روزشنبه 1401/06/05 در اداره اجرای اسناد رسمی قم واقع درخیابان ساحلی)لواسانی(نبش کوچه7-طبقه فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم- اداره اجرای اسناد 
رسمی قم انجام می شود.

مزایده خودرو مذکور از مبلغ پایه به مبلغ290/000/000ریال)دویست ونود میلیون ریال معادل بیست ونه میلیون تومان(شروع وبه بالاترین قیمت پیشنهادی فروخته خواهد شد. شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ 
کارشناسی به حساب سپرده ثبت به شماره شبا IR 980100004076013207895693 با شناسه واریز 965108576100000002171323512006 می باشد)حتی بستانکار پرونده هم اگر قصد شرکت ورقابت در مزایده 
را دارد می بایست 10 درصد را پرداخت نمائید(وحضور خریدار یا نماینده قانونی او درجلسه مزایده الزامی است وبرنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت 5 روز ازتاریخ برگزاری مزایده به حساب صندوق ثبت 
به شماره حساب شبای مذکور تودیع نماید و درصورتی که ظرف مهلت مقرر،مانده فروش رابه حساب سپرده ثبت واریز نکند،مبلغ مذکورقابل استرداد نمی باشدوبه حساب خزانه واریز خواهد شد.ودراین صورت عملیات فروش از 
درجه اعتبارساقط ومزایده تجدید می گردد.درضمن بدهی های خودرو اعم از مالیات وعوارض شهرداری وغیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یانشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود.درصورت توافق بر 

واریزغیرنقدی بابستانکار ونسبت به مازاد بابدهکار براساس توافق کتبی اقدام خواهد شد.حقوق دولتی وحق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد.)م الف 15562(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روزخوش
تاریخ انتشار الکترونیک آگهی مزایده: 1401/05/19

ایمان / گفت و گو / رضا ملکی
درطول یکسال گذشته خبرهای خوبی از ورزش بسیج وسپاه در سطح کشور 
ومقامهای کسب شده توسط ورزشکاران رشته های مختلف این دونماد ارزشی 
در محافل شنیده شد.نام بزرگ لشکر علی ابن ابی طالب)ع( و چهره های 
ماندگار شهید این لشکر درطول دوران دفاع مقدس  که از خانواده بزرگ ورزش 
نیز دربین آنها قرارگرفته بود یک نام بیش از نامهای دیگر به چشم آمد وآن هم 
سردارشهید جعفر حیدریان فوتبالیست ارزشی واخلاق مدار فوتبال قم بود که 
نام ورزشگاه بزرگ شهرمان نیز با نام او جلوه خاصی به این شهر مقدس داده 

است.
اهمیت ورزش درنزد نیروهای جان برکف سپاه خصوصا رشته های رزمی 

مدیران شایسته خود را طلب می نماید.در راس هرم فرماندهی ورزش سپاه 
نام سرگرد کوهی می درخشد و درزیر مجموعه های هیئتهای مختلف ورزشی 
نیز جوانان برومندی کار این هیئتها را به جلو می بردند که خود عاشق ورزش 

هستندودر کنار ورزش زندگی می کنند.
به دیدار محمدرضا حیدری می روم او رئیس هیئت کاراته بسیج وسپاه امام 
علی ابن ابی طالب)ع( است.تحصیلات کارشناسی علوم ورزشی وتربیت 
بدنی ومدرک مربی گری کاراته،دفاع شخصی،آمادگی جسمانی وژیمناستیک 

درکارنامه او دیده میشود.
مسئول ومدیرتربیت بدنی یگان حفاظت شخصیها درسپاه میباشد ونگاه به 
چهره جوان او نشان میدهد که باعشق بزرگی که به ورزش وخصوصا کاراته 

دارد افتخارات این رشته در کشور نیز نمودی عینی خواهد یافت.او می گوید 
فعالیت من مختص کاراته نمی باشد.به عشق خانواده بزرگ پرسنل وخانواده 
های این عزیزان وتشکیل تیمهای مختلف ورزشی تاکنون توانسته ایم نتایج 
بسیار معتبری را دررشته های کاراته،فوتسال،والیبال،پینگ پنگ در سطح 

استان وکشور کسب نمائیم.
پوشیدن  شروع  دوران  در  کارآمد  نیروهای  درجذب  :نگاهمان  افزود  وی 
لباس مقدس سپاه دربدنه رشته های مختلف است.دیداربا خانواده های 
ورزشی  پایگاههای  به  ورزشکاران  برومند،جذب  قهرمانان  از  شهدا،تجلیل 
بسیج ودرکنار آن توجه به امور معنوی درایام ماههای پرفیض رمضان دربرگزاری 
گردیده  انجام  اقدامات  ازجمله  مختلف  باشگاههای  در  قرآنی  مسابقات 

میباشد.
محمدرضا حیدری با اشتیاق خاصی از تعامل انجام گرفته بین هیئت کاراته 
سپاه با هیئت کاراته قم می گوید: تفاهم نامه امضاء گردیده بین طرفین 
حکایت از شروعی دلپذیر درآغاز راهی پربار برای کاراته استان میدهد اتحاد و 
مودت و یگانگی تعریفی است که حیدری از آن سخن می گوید ودرقالب این 

همدلی می توان به آینده کاراته قم امید داشت.
توجه هیئت کاراته سپاه وشخص سرگرد کوهی در دادن همه امکانات موجود 
در سپاه جهت برگزاری مسابقات داخلی وکشوری درقم،همکاری در دادن 
اتوبوسهای اعزامی کاراته کاها به مسابقات قهرمانی کشور از جانب سپاه با 
نصف قیمت بازار،کمک در دادن هدایا به قهرمانان برومند این رشته وهمکاری 
با خانواده بزرگ کاراته قم دربرگزاری دوره های مربیگری،داوری ومناسبتهای 
مختلف از جمله مواردی است که اتحاد ویکدلی هیئت کاراته سپاه را با سپید 

جامگان کاراته قم پررنگ نشان میدهد.
حیدری در پایان کارنامه هیئت کاراته قم را درطول مدت کمی که شروع به 
فعالیت کرده ونقش سازننده وخوب مهدی بیرانوند رئیس هیات کاراته قم را 
بسیار عالی ارزیابی نمود وگفت مسلما درآینده شاهد روزهای خوب برای کاراته 
شهرمان خواهید بود چون قم قطب کاراته ایران است وما به وجود مربیان 
ارزشی وقهرمانان برومند این رشته که در بدنه تیم ملی حضور داشته افتخار می 
کنیم وامید داریم که چون گذشته کاراته قم با کسب مدالهای جهانی،المپیک 

وآسیائی پرفروغ ظاهر شود.

حیدری رئیس هیئت کاراته بسیج وسپاه علی ابن ابی طالب)ع( مطرح کرد:

امضا تفاهم نامه با هیئت کاراته قم تضمین آینده ای روشن برای کاراته 

نگاهی  به مدعیان قهرمانی پنج لیگ معتبر اروپا ؛

دوئل قهرمانی مدعیان
ایمان/ احمد غروی نائینی

نگاهی به مدعیان قهرمانی پنج لیگ معتبر اروپا داشته ایم و در ادامه  به بررسی  
آمار آنها در فصل گذشته و عملکرد این تیم  ها در بازار نقل و انتقالات تابستانی 

اروپا  پرداخته ایم:
لالیگا / اسپانیا :

رئال مادرید : موفق ترین تیم اروپا در فصل گذشته . با قهرمانی در لالیگا و لیگ 
قهرمانان اروپا در سال گذشته آمار فوق العاده ای از خود ثبت کرده . با توجه به 
عملکرد خوب فصل گذشته ، مدیران این تیم تصمیم گرفتند که حرکت چشم 
گیری در نقل و انتقالات این فصل انجام ندهند تا بدین صورت تنها آنتونیو رودیگر 

و اورلین شوآمنی را در پنجره تابستانی خود جذب کنند
بارسلونا : نایب قهرمان فصل گذشته لالیگا نقل و انتقالات طوفانی را پشت 
سر گذاشت . با جذب رافینیا ، کنده ، لواندوفسکی ، کریستنسن و کسیه عنوان 
بهترین عملکرد در نقل و انتقالات تابستانی را آن خود کرده . همچنین تقابل این 
تیم با تیم رئال مادرید همیشه جزو جذاب ترین دوئل ها بوده که به نظر میرسد این 

فصل حساسیت به اوج خود برسد
لیگ برتر/ انگلیس :

منچستر سیتی : قهرمانی فصل گذشته لیگ برتر انگلیس و صعود به نیمه 
نهایی لیگ قهرمانان از جمله دستاورد های سیتیزن ها در فصل گذشته است . 
من سیتی با جذب هالند ، الوارز ، اورتگا و فیلیپس به نوعی به ترمیم ضعف های 

خود پرداخته تا با اقتدار پا به فصل جدید رقابت ها بگذارد .
لیورپول : نایب قهرمان لیگ برتر انگلیس و لیگ قهرمانان اروپا . رئال و منچستر 
سیتی مانع کسب دو جام حساس برای این تیم شدند . کاروالیو ، رمزی و نونیز 
پر سر و صدا خرید های تابستانی لیورپول هستند . باید دید رقابت لیورپول با 

منچستر سیتی همچون فصل پیش لیگ جزیره را به خاک و خون میکشد یا خیر 
لیگ یک / فرانسه :

پاری سن ژرمن : ستارگان فوتبال ، همگی در پاریس جمع شدند برای تحقق 
یک رویا . فتح لیگ قهرمانان اروپا . رویا پردازی پاریسی ها خیلی بالاتر از فوتبال 
فرانسه است . آنها به دنبال فرمانروایی در فوتبال اروپا هستند ولی تا کنون این 
رویا به واقعیت نپیوسته .  پاریسی ها بر خلاف فصول گذشته در نقل و انتقالات 

عملکرد چشمگیری نداشتند .
لیل : تنها رقیب قهرمانی پاریسن ژرمن . شاید بین لیگ هایی که امروز مطرح 
شد لیگ فرانسه یکطرفه ترین لیک را داشته باشد . پاریسن ژرمن فرمان روای بین 
چون چرای فوتبال فرانسه برای کسب عنوان قهرمانی در فصل آینده برای خود 

رقیب جدی نمیبیند
بوندسلیگا / آلمان :

بایرن مونیخ : امپراطور یک دهه اخیر فوتبال المان ، بهترین توضیح برای 
یکطرفه ترین لیگ اروپاست . قهرمان ده سال اخیر متوالی فوتبال المان باعث 
شده که بوندسلیگا المان به یکی از یکطرفه ترین لیگ ها تبدیل بشه . همه ما 
قبل از شروه بوندسلیگا نام قهرمان آن را میدانیم ، بایرن مونیخ . اما حالا که با 
مهره های ترسناکی مانند دلیخت و مانه تقویت شدند ، تیم های دیگر حتی در 

خوابشان هم قهرمانی آلمان را نمی بینند .
دورتموند : رقابت دورتموند و بایرن مونیخ همیشه جذاب بوده . زنبور ها از همه 
نظر بعد از بایرن تیم دوم آلمانن . انگار اول بودن بایرن و دومی زنبور ها به یک رسم 
در آلمان تبدیل شده . زنبور ها امسال ستاره خودشون یعنی ارلینگ هالند رو از 

دست دادند تا بدون این ستاره پا به رقابت ها بگذارند
کالچیو ایتالیا :

اینتر میلان : نراتزوری ها اولین تیمی بودند که سد راه امپراطوری 9 ساله 
یوونتوس در ایتالیا شدند . با اینکه در فصل گذشته میتونستند دابل قهرمانی کنند 
اما قافله رو به همشهری های خودشون باختند . حالا با برگرداندن الماس سیاه 

خود یعنی رومرو لوکاکو آماده انتقام گیری در فصل جدید سری آ ایتالیا هستند .
آث میلان : مدافع عنوان قهرمانی سری آ رقابت جذابی با افعی ها در فصل 
جدید رقابت های سری آ دارند . روسونری ها در پنجره نقل و انتقالات تابستانی 
عملکرد چشم گیری نداشتند . باید دید فصل آینده کدام یک از آنها موفق به 

بالای سر بردن جام قهرمانی سری آ میشود . 

تاکید کر که  ایران عدم شفافیت مالی در فوتبال باشگاهی کشور را مشکلی اساسی دانست و  پیشکسوت فوتبال 
پرسپولیس باید با جذب مهاجم مشکل خود را حل کنند. 

ناصر ابراهیمی، ارقام جابجایی بازیکنان در نقل و انتقالات تابستانی را ترسناک توصیف کرد و گفت: من منکر زحماتی 
که یک بازیکن می کشد تا به عالی ترین سطح از فوتبال کشور برسد نیستم. همیشه هم گفته ام که واقعاً فوتبالیست یا هر 
ورزشکاری تلاش می کند و بی آنکه حامی خاصی داشته باشد دل مردم را در مسابقات ملی یا باشگاهی شاد می کند. 
الان هم نمی گویم مشکل در قیمت گذاری بازیکنان است بلکه شفاف نبودن مسائل مالی در باشگاه ها و ارقامی که از آن 
صحبت می شود عجیب است. پیشکسوت فوتبال ایران ادامه داد: تیم هایی داریم که زیر بار قرض های میلیاردی هستند 
اما همان ها باز هم چندین قرارداد میلیاردی می بندند. اگر شفافیت مالی وجود داشته باشد ابهام در قرارداد نیز وجود 
نخواهد داشت. همیشه تیم های صنعتی بودجه های سنگین داشته اند و این روند همچنان ادامه دارد. بقیه باشگاه ها هم 
برای این کار مجبور هستند راهی را بروند که خیلی پاسخ خوبی در پی نداشته است. اینها می تواند مشکل اساسی ایجاد 
کند. مربی پیشین تیم فوتبال پرسپولیس درباره عملکرد این باشگاه در نقل و انتقالات تاکید کرد: باید دید یحیی گل 
محمدی چه خواسته بوده است و کدام یک از بازیکنانش هنوز جذب نشده اند. آنچه نیاز به یک مهاجم محسوب می شود 
هنوز برطرف نشده است و در این مورد باید مشکل گلزنی پرسپولیس حل شود. من هنوز هم می گویم در فوتبال مدرن 

دنیا نقش هافبک اساسی است اما به هر حال برای تثبیت موقعیت ها و گل کردن آنها نیاز به گلزن است.
ابراهیمی خاطرنشان کرد: در جابجایی بازیکن ها اسم ها رد و بدل شده اند. باید دید از دل لیگ برتر کدام پدیده ها 
خودنمایی خواهند کرد و برای خودشان می توانند اسم و رسم بسازند. امسال سالی است که بازیکنان عطش حضور در 

جام جهانی را دارند. باید دید چگونه می توانند سطح کیفی خود و تیم هایشان را بالا ببرند.

اعضای سابق هیات رئیسه فدراسیون فوتبال بعد از اعلام رای پرونده »مارک ویلموتس« که منتهی به پرداخت غرامت از 
سوی ایران شد، از »دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمریکا شکایت کردند. 

چندی پیش بود که دادگاه عالی ورزش فدراسیون فوتبال ایران را محکوم به پرداخت 3 میلیون و 325 هزار یورو به مارک 
ویلموتس مربی بلژیکی و سابق تیم ملی کشورمان کرد.

مهدی تاج رئیس سابق و دیگر اعضای هیات رئیسه فدراسیون فوتبال که این پرونده در زمان مدیریت آنها بر فوتبال ایران 
تحمیل شده بود، اعلام کردند به دلیل تحریم تشدیدها در دولت دونالد ترامپ در آمریکا، امکان پرداخت قرارداد ویلموتس 
را از »محل مطالبات ایران« در فیفا نداشتند. بر اساس این ادعا که ابهاماتی هم در آن وجود دارد، ایران به خاطر تعویق 
در پرداخت قرارداد ویلموتس باعث شکایت این مربی به فیفا و در نهایت محکوم کردن فدراسیون شد. بعد از اعلام رای 
ویلموتس، هرچند تاج دوباره توضیحاتی در خصوص این پرونده ارائه کرد، اما به دلیل افزایش فشارهای همه جانبه روی 
فدراسیون سابق، اعضای هیات رئیسه اقدام عجیبی را انجام دادند و از دونالد ترامپ و دولت آمریکا در دادگستری تهران 
شکایت کردند. عبدالکاظم طالقانی یکی از اعضای سابق هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال با تایید شکایت از ترامپ در 

دادگستری تهران، به خبرنگار مهر، گفت: دقیقاً همین کار را کرده ایم و تا انتها هم این موضوع را پیگیری خواهیم کرد.
عضو سابق هیات رئیسه فدراسیون فوتبال تاکید کرد: دادگاه عالی ورزش صراحتاً در جزئیات رأی خود اعلام کرده است 
که فدراسیون فوتبال ایران هیچ تقصیری در این پرونده و پرداخت دیرهنگام پول ویلموتس ندارد. ما برای خسارات مادی و 

معنوی که به جمهوری اسلامی وارد شده است از ترامپ شکایت کرده ایم.
طالقانی افزود: بابت تصمیمات غیر خردمندانه دولت آمریکا از آنها شکایت کرده ایم تا چندین برابر پول مربوط به قرارداد 

مارک ویلموتس را به عنوان خسارت از آنها دریافت کنیم.

ناصر ابراهیمی :

پرسپولیس باید با جذب مهاجم مشکل خود را حل کنند
طالقانی بعد از شکایت در دادگستری تهران؛

چند برابر پول »ویلموتس« را از »ترامپ« می گیریم!
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جهان در انتظار پاسخ سرنوشت ساز تهران ؛

نقطه پایانی قطار مذاکرات وین

مسئول  سوی  از  شده  ارائه  پیش نویس  پیرامون  بحث  برای  وین  مذاکرات   
سیاست خارجی اتحادیه اروپا روزدوشنبه به پایان رسید تا بار دیگر هیات ها به 
منظور مشورت و رایزنی پایتخت اتریش را به مقصد کشورهای خود ترک کنند. 
این پایان و بازگشت اما با آنچه پیش از این شاهد بودیم، متفاوت است چرا که 
گویا این بار دیگر بازگشتی جز برای اعلام دستیابی به توافق و امضای آن در کار 

نخواهد بود. 
مذاکره  با حضور هیات های  پنجشنبه هفته گذشته  مذاکرات،  از  دور  این 
کننده ایران و ایالات متحده و معاون مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا و در 
غیاب مذاکره کنندگان سه کشور اروپایی که اختلافات باقیمانده را میان تهران 
و واشنگتن می دانند، در وین آغاز شد. نکته قابل توجه در این 5 روز اما حضور 
پررنگ میخائیل اولیانوف، نماینده روسیه در سازمان های بین المللی مستقر 
در وین و مذاکره کننده ارشد این کشور بود که علاوه برگزاری جلساتی با هیات 
ایرانی و انریکه مورا، با حضور در جمع خبرنگاران حاضر در مقابل هتل کوبورگ به 

بیان ارزیابی خود می پرداخت. 
مذاکره کننده ارشد روس روز گذشته در جمع خبرنگاران با بیان اینکه پنج 
دقیقه یا پنج ثانیه با خط پایان فاصله داریم، گفت: سه یا چهار موضوع باقی  
مانده است گه باید حل و فصل شود. مذاکرات به ویژه برای ایرانی ها و آمریکایی ها 
حساس است. نمی توانم ضمانت کنم؛ اما برداشتی که در حال حاضر وجود 

دارد، این است که گفت وگوها در مسیر درست پیش می رود
اولیانوف همچنین شب گذشته در توئیتی نوشت: »هماهنگ کننده اتحادیه 
اروپا متن نهایی پیش نویس تصمیم ها برای احیای برجام را ارائه کرده است. 
شرکت کنندگان مذاکرات وین اکنون باید تصمیم بگیرند که این پیش نویس برای 

آنها قابل قبول است یا نه. اگر مخالفتی نباشد، توافق هسته ای احیا می شود«.
بر سر هر آنچه که می توانست مذاکره انجام گیرد، مذاکره شد

نوشت:  توئیتی  در  بوررل  جوزپ  مذاکرات،  از  دور  این  پایان  اعلام  با 
آمریکا  و  ایران  این مذاکرات و گفت وگوهای نزدیک میان  از  مذاکره کنندگان 
برای تنظیم و رسیدگی به برخی مشکلات باقی مانده در متن توافقی که من به 
هماهنگ کننده توافق هسته ای برجام در بیست و یکم جولای ارائه کرده بودم، 
استفاده کردند. بر سر هر آنچه که می توانست مذاکره انجام گیرد، مذاکره شد 
و حال در متن نهایی قرار دارد. با این حال پشت هر مشکل فنی یا پاراگرافی، 
یک تصمیم سیاسی قرار دارد که پایتخت ها باید درخصوص آن ها تصمیم گیری 

کنند. اگر این پاسخ ها مثبت باشند، آن وقت می توانیم توافق را امضا کنیم.
در همین راستا یک مقام ارشد اتحادیه اروپا تائید کرد که این اتحادیه پیش 
نویس متن را به عنوان هماهنگ کننده نهایی کرده و راه حل هایی را برای چهار 
سوال فنی که باز مانده بودند، ارائه کرده است. اکنون نوبت پایتخت هاست که 
این متن را بررسی کنند چرا که این بهترین تلاش ممکن است و ما در مورد همه 

جوانب مذاکره کرده ایم.   
آمریکا آماده توافق است؛ توپ در زمین ایران 

هرچند دور از ذهن نبود که آمریکا حتی پیش از آغاز این دور از مذاکرات، با 
متن پیشنهادی اروپا موافق باشد چرا که این متن بی شک در هماهنگی با کاخ 
سفید نگارش شده بود اما سرعت عمل واشنگتن برای اعلام این خبر نشان از 
تعجیل این کشور برای انداختن توپ در زمین ایران و تضمین پیروزی اش در 
جنگ روایت ها دارد.تنها ساعتی پس از اعلام پایان مذاکرات، خبرگزاری  رویترز 
از موافقت واشنگتن با متن نهایی اتحادیه اروپا خبر داد و نوشت: »سخنگوی 
وزارت امور خارجه آمریکا اعلام کرد که ایالات متحده آماده است تا به سرعت 
توافقی برای احیای برجام را براساس پیشنهادات ارائه شده از سوی اتحادیه اروپا 

منعقد کند.«
پرونده پادمانی آخرین مانع برای احیای برجام 

اگرچه پیش تر از دو موضوع اخذ تضمین و خروج نام سپاه از لیست گروه های 
تروریستی وزارت امور خارجه آمریکا به عنون موانع دستیابی به توافق یاد می شد 
اما براساس آنچه از گزارش خبرنگاران بین المللی حاضر در وین و البته حضور 
بهروز کمالوندی، سخنگوی سازمان انرژی اتمی ایران در این دور از مذاکرات 
استنباط می شود، آخرین مانع توافق برای احیای توافق هسته ای سال 2015 
موضوع همکاری ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی یا همان پرونده پادمانی 
در خصوص مکان های مورد ادعای بازرسان این نهاد است که در جلسه قبلی 

نشست شورای حکام منجر به صدور قطعنامه علیه کشورمان شد. 
محمد جمشیدی، معاون امور سیاسی دفتر رئیس جمهور نیز روز شنبه و در 
اولین توئیت پس از پیوستن به شبکه اجتماعی توئیتر نوشت: »در تمامی گفت 
و گوهای تلفنی آیت الله سید ابراهیم رییسی با روسای جمهور فرانسه، روسیه و 
چین، موضع قاطع رییس جمهور این بود فقط زمانی که ادعاهای پادمانی حل 

و فصل و بسته شود توافق نهایی قابل دست یافتن است.«
طرف غربی خواست ایران برای بسته شدن این پرونده به عنوان پیش نیاز 
توافق را خواسته ای فرابرجامی می داند که باید میان تهران و آژانس حل و فصل 
شود، ایران اما این پرونده را ابزاری برای اعمال فشار بر خود دانسته و معتقد است 
اگر طبق توافق احتمالی در وین، محدودیت های فعالیت های هسته ای بازگشته 
و سازمان انرژی اتمی ایران موظف به بازگرداندن اقدامات خود به نقطه پیش از 
کاهش تعهدات شود، پس عامل اعمال فشاری نیز نباید علیه کشورمان وجود 

داشته باشد. 
پاسخ به ایده ها نیازمند بررسی جامع است

دور  روز گذشته گفت: چهار  امور خارجه کشورمان  وزارت  ارشد  مقام  یک 
مذاکرات فشرده ای در خصوص چند موضوع باقی مانده برای اطمینان از تامین 
ما  این گفت وگوها  برگزار شد. در جریان  نگرانی های کشورمان  و  ملاحظات 
مواضع خود را با طرف های مقابل به اشتراک گذاشتیم و در برخی موضوعات 
نیز پیشرفت های نسبی حاصل شد. با توجه به مباحث صورت گرفته طی سه 
روز گذشته، امروز انریکه مورا چند ایده در مورد برخی موضوعات باقی مانده به 

طرف ها ارائه داد.
وی تاکید کرد: ما به محض دریافت این ایده ها، پاسخ و ملاحظات اولیه خود 
را به ایشان منتقل کردیم، اما طبیعتا این موارد نیازمند بررسی جامع هستند و 
ما نظرات و ملاحظات تکمیلی خود را به هماهنگ کننده و سایر طرف ها منتقل 

خواهیم کرد.
آینده  یا شاید ساعات  و  روزها  کننده کشورمان،  مذاکره  بازگشت هیات  با 
مشخص خواهد کرد که ایران چه زمان نظر نهایی خود را به هماهنگ کنندگان 
برجام اعلام خواهد کرد و البته این پاسخ چه خواهد بود اما به وضوح مشخص 
است که غرب این بار پیش از گذشته برای انداختن توپ به زمین ایران و مقصر 
البته  و  جلوه دادن کشورمان در صورت شکست احتمالی مذاکرات، متحد 

مصمم است.
اردوکشی رسانه ای برای پیروزی در جنگ روایت ها نیز هرچند از ماه ها قبل 
آغاز شده  است اما این بار و با اعلام ارائه متن نهایی به اوج خود رسیده تا افکار 
عمومی جهان را برای هرگونه برخورد با ایران در صورت پاسخ منفی تهران به 
پیشنهادات غرب آماده کند.  افکار عمومی در ایران نیز در غیاب روایت داخلی از 
جزئیات مذاکرات، برای یافتن خبر چشم به روایت غربی دوخته است که این کار 
دستگاه دیپلماسی را برای اعلام هر پاسخی به پیشنهاد اروپا بسیار سخت کرده 

است. روزهای آینده قطعا سرنوشت ساز خواهد بود. 

یک کارشناس ارشد مسائل بین الملل مسائل پادمانی بین ایران و آژانس را یکی از 
مهمترین موانع بر سر راه توافق دانست. 

کوروش احمدی در گفت وگو با ایسنا: اظهارداشت  تنها ایجاد رابطه ای غیررسمی 
و عملی بین تعیین تکلیف مسائل پادمانی با آژانس از یک سو و نهایی کردن احیای 
برجام از سوی دیگر می تواند حل کننده مشکل باشد؛ در غیر این صورت، مشکل 
می توان آژانس را به عنوان یک نهاد فنی و تخصصی که باید از نظر سیاسی بی 
طرف باشد، از طریق یک توافق سیاسی بین تعدادی از کشورها به انجام یا عدم 

انجام کاری وادار کرد.
احمدی در پاسخ به این سوال که این دور از مذاکرات که از روز پنج شنبه آغاز و 
در روز دوشنبه متوقف شد را چه طور ارزیابی می کنید؟ گفت: به نظر این دور از 
مذاکرات به نوعی ادامه مذاکرات دوحه بود. به لحاظ شکلی مذاکره غیر مستقیم 
اروپایی حضور  و مدیران سیاسی سه کشور  انجام می شد  آمریکا  و  ایران  بین 
نداشتند. در دوحه طرفین موضوعات باقی مانده را به همراه برخی ایده های جدید 
از سوی اتحادیه اروپا مرور کرده بودند. در فاصله بین دوحه تا وین، جوزپ بورل، 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا، ظاهرا  بر مبنای آنچه که در دوحه گذشته 
بود و مشورت با کشورهای 1+5، متنی را که از مارس گذشته روی میز است، کمی 
تا قسمتی تعدیل کرد و در 21 ژوئیه به ایران و آمریکا ارائه داد. همچنین، بورل طی 
مقاله ای در فایننشال تایمز قضیه را توضیح داد با این هدف که قدری چاشنی فشار 

افکار عمومی و فشار دولت ها را هم وارد معادله کند.
وی افزود: با چنین مقدمه ای، ایران و آمریکا با اطلاع از موضوعات باقی مانده 
در متن  و با آمادگی و کسب دستورالعمل های لازم در وین حاضر شدند. شواهد و 
قراین حاکی از آن است که نهایتا نماینده اتحادیه اروپا به عنوان تسهیل کننده و بر 
اساس برداشت خود از مواضع طرفین راه حل هایی را برای برخی موضوعات باقی 

مانده وارد متن کرده که به نظر می رسد شامل تعیین تکلیف 27 دوربین برجامی 
در تاسیسات هسته ایران که خاموش شده اند، نحوه انتقال اورانیوم 60 درصد غنی 
شده و به فلز تبدیل شده به خارج از ایران و حل مسئله تضمین های مورد نظر 
ایران از طریق تضمین تداوم توافقات اقتصادی منعقده بین ایران و شرکت های 
بین المللی در صورت خروج آمریکا از برجام در آینده باشد. )البته مورد  تضمین هم 
در قطعنامه 2231 و هم در متن برجام 1394 مورد تاکید قرار گرفته است.( متن 
به عنوان یک متن نهایی 25 صفحه ای به طرفین داده شده و گویا طرفین باید یا 

آنرا بپذیرند یا رد کنند.
 احمدی ادامه داد: به گفته بورل آنچه که باید مذاکره می شد، مذاکره شده و 
اکنون زمان تصمیم است. بنا به گفته یک سخنگوی وزارت خارجه آمریکا ظاهرا این 
متن برای آمریکا قابل قبول است. در صورت پذیرش طرفین، وزرای خارجه برای 
اعلام رسمی آن به وین خواهند رفت. این متن در صورت نهایی شدن، مشخص 
می کند که هر یک از دو طرف چه اقداماتی برای بازگشت به برجام باید انجام دهند.

تجربه سال 94 در مورد حل مسائل پادمانی بین ایران و آژانس 
 این کارشناس ارشد مسائل بین الملل در پاسخ به این سوال که  آیا این امکان 
وجود دارد که موضوع پادمانی جدا از دیگر موضوعات توافق  مورد بررسی قرار 
بگیرد موضوعی که برخی از مقامات اروپایی مطرح می کنند ولی ایران معتقد 
است که باید پرونده موضوعات پادمانی نیز حل شود و بعد از آن توافق امضا شود 
تا مسائل پادمانی به عنوان اهرم فشار از سوی طرف های مقابل علیه ایران به کار 
گرفته نشود؟ تحلیل شما در این ارتباط چیست؟ اظهار کرد : هنوز تکلیف مسائل 
پادمانی روشن نشده و این موضوع می تواند یکی از مهمترین موانع بر سر راه باشد. 
در ارتباط با مسائل پادمانی ما تجربه دور قبلی در سال 94 را پیش رو داریم. در آن 
دوره مسئله ابعاد احتمالا نظامی برنامه هسته ای ایران یا اختصارا PMD مطرح 

بود. کاری که در آن دوره شد این بود که به طور همزمان در یک روز، یعنی 14 ژوئیه 
2015،  هم توافق برجام نهایی شد و هم یک "نقشه راه برای روشن سازی مسائل 
گذشته و حال برنامه هسته ای ایران" به امضای رئیس سازمان انرژی اتمی ایران و 

رئیس آژانس یعنی آقایان صالحی و آمانو رسید.
 احمدی با بیان این که جدول زمانی برای اجرای برجام به گونه ای بود که شروع 
اجرای تعهدات ایران باید از سه ماه بعد شروع می شد و مطابق "نقشه راه"، آژانس 
فرصت داشت تا طی این سه ماه بازرسی ها و تحقیقات مورد نظر خود را انجام دهد 
گفت: به عبارت دیگر، برجام و مسائل پادمانی رسما مجزا از هم مد نظر بود، اما 
عملا به هم وابسته بودند. به این معنی که اجرای توافق برجام عملا و بطور غیر 
رسمی موکول شده بود به نهایی شدن کار آژانس در مورد PMD. از آنجا که اراده 
سیاسی غرب بر اجرای برجام بود و اعضای برجام در زمره اعضای اصلی شورای 
حکام آژانس هستند، توانستند از نفوذ خود برای پیشبرد کار به نحو مورد نظر 

اطمینان یابند.
نقشه راه  توافقی بین ایران و آژانس در خلاء امضا شده است  

وی با بیان این که در ماه مارس گذشته نیز یک "نقشه راه" بین ایران و گروسی، 
مدیر کل کنونی آژانس، که به تهران سفر کرده بود، امضا شد و قرار شد که ایران طی 
یک دوره زمانی مشخص به سوالات آژانس در باره سه سایت مورد نظر پاسخ دهد. 
ایران پاسخ ها را ارائه کرد اما متاسفانه آژانس این پاسخ ها را غیر معتبر دانست و در 
شش ژوئن قطعنامه ای در این مورد به تصویب شورای حکام آژانس رسید که کار را 
مشکل تر کرد، خاطر نشان کرد : مسئله این است که آن "نقشه راه" در ماه مارس به 
نوعی در خلاء و بدون اینکه توافقی برای احیای برجام در  کار باشد، امضا شده بود 
و کشورهای ذی نفوذ در آژانس ظاهرا دلیلی برای استفاده از نفوذ خود نمی دیدند 

و در نتیجه کار به جایی نرسید.
 این کارشناس ارشد مسائل بین الملل در این ارتباط تاکید کرد: به عبارت دیگر، 
تنها ایجاد رابطه ای غیررسمی و عملی بین تعیین تکلیف مسائل پادمانی با آژانس 
از یک سو و نهایی کردن احیای برجام از سوی دیگر می تواند حل کننده مشکل 
باشد. در غیر این صورت، مشکل می توان آژانس را به عنوان یک نهاد فنی و 
تخصصی که باید از نظر سیاسی بی طرف باشد، از طریق یک توافق سیاسی بین 
تعدادی از کشورها به انجام یا عدم انجام کاری وادار کرد. به ویژه به نظر می رسد 
که سه کشور اروپایی در این مورد حساسیت زیادی دارند؛ چه اینکه سه روز قبل 
با صدور بیانیه ای مشترک در این مورد خواستار خودداری ایران از طرح مسائل 

فرابرجامی شدند که اشاره ای به این موضوع بود.
مسائل پادمانی امروز شاید مشخص تر و دشوارتر از مسائل 1394 باشد

احمدی در این زمینه تاکید کرد : لذا در این رابطه باید فرمولی یافته شود که هم 
کار انجام شود و هم اصل بی طرفی و غیر سیاسی بودن آژانس آشکارا و در پیش 
چشم جهانیان دچار خدشه نشود. البته شرایط امروز با شرایط سال 94 از جهاتی 
متفاوت است. از جمله اینکه مسائل امروز شاید مشخص تر و  دشوارتر از مسائل آن 
زمان باشد و دیگر اینکه این بار گروسی مدیر آژانس است و آن زمان آمانو که شخص 

ملایم تری بود.

احمدی کارشناس ارشد مسائل بین الملل مسائل تشریح کرد

مهمترین موانع توافق در وین 

فرجی راد: فشار تحریم عامل نزدیکی روسیه به ایران بود

توافق در وین برای چینی ها اهمیت بیشتری دارد تا روس ها
اگر  اینکه  به  اشاره  با  الملل  بین  یک کارشناس مسائل 
روسیه تحریم نبود، اثر مثبتی روی روابط اقتصادی تهران و 
مسکو نمی گذاشت گفت: لغو تحریم ها می تواند فرصت 
خوبی را برای چین به منظور سرمایه گذاری و خرید نفت 
از ایران فراهم کرده و تحرک تازه ای به قرارداد 25 ساله بین 

تهران و پکن ببخشد.
مذاکرات در وین برای احیای برجام؛ هفته گذشته به طور 
ناگهانی از سر گرفته شد و مقامات کشورها بار دیگر در هتل 
کوبورگ دور یک دیگر جمع شدند تا راهی برای عبور از  بحران 
پیش آمده بیابند. اروپا می گوید متن نهایی یک توافق را آماده 
کرده و قرار است ایران تصمیم خود را نسبت به این متن 
اعلام کند. طرف غربی می گوید دیگر قرار نیست انعطافی 
بر سر متن نهایی از خود نشان دهد. با این حال روسیه و 
چین رویکرد غربی ها را ندارند. مقام چینی سکوت را بر 
اظهار نظر ترجیح داده اما اولیانوف دیپلمات روس می گوید 
اگر ایران تصمیم بگیرد که پیشنهاد دیگری را مطرح کند، 
مثلًا خواهان اصلاحاتی جزئی شود، روسیه قطعاً مخالفت 
نمی کند و حمایت خواهد کرد. اولیانوف همچنین نهایی 

بودن متن را رد کرده است.
عبدالرضا فرجی راد استاد ژئوپلتیک دانشگاه در مورد نگاه 
روسیه و چین به احیای برجام به خبرآنلاین گفت: ایران 
رسما اعلام کرده که از نظر سیاست خارجی به شرق نزدیک 
شده و می خواهد با شرق به ویژه روسیه و چین کار کند. اگر 
مذاکرات احیای برجام به نتیجه نرسد مشکلی در روابط ایران 
با پکن و مسکو به وجود نمی آید. ایران در تحریم است و این 
دو کشور سعی می کنند همکاری های خود را با تهران بیشتر 
کنند تا مقداری تحریم ها جبران شوند. چین روند خود را با 
خرید نفت و ارسال یک سری کالاها به ایران ادامه می دهد. 
اما اینجا یک مساله ای هست. اگر توافقی صورت نگیرد، باید 
ببینیم که غرب چه تصمیمی می گیرد. ایا می خواهد دوباره 
در آژانس قطعنامه صادر کند، مکانیسم ماشه را فعال کند یا 
به شورای امنیت مساله را بکشاند تا آنجا قطعنامه صادر شود. 

اگر وارد این فاز شوند، چینی ها در مورد قطعنامه سازمان 
ملل ملاحظه کاری خواهند کرد. در حال حاضر تحریم های 
غیرقانونی امریکا برقرار است و شرکت هایی که با ایران کار 
می کنند تحریم می شوند. کشورها می آیند شرکت های 
صوری درست می کنند تا با ایران مبادله انجام دهند. مثل 
نفتی که چین از ایران می خرد. اما اگر تحریم های سازمان 
ملل باشد، چینی ها با احتیاط بیشتری برخورد می کنند و 
فروش نفت هم محدودتر می شود. اگر به طور کلی توافق 
انجام نشود، خیلی در روابط ایران با بلوک شرق یعنی چین 
و روسیه اثر منفی ایجاد نمی شود. با روسیه شاید اثر مثبت 

هم بگذارد.
 وی تصریح کرد: اگر توافق امضا شود، برای اقتصاد ایران 
فضایی باز می شود تا هم نفت بفروشد، هم سرمایه خارجی 
جذب کند و چه بخواهیم و چه نخواهیم همه توجهات ایران 
روی چین و روسیه نخواهد بود. وقتی شرکت فرانسوی و 
ایتالیایی و ... در مناقصه ها شرکت کنند، از سرمایه گذاری 

خارجی فرار نمی کند. همچنین ورود نفت ایران به بازار منجر 
به ایجاد رقابتی با روسیه می شود. روسیه به خاطر نفت و 
گازش غرب را تحت فشار قرار داده است. از این حرکت روس 
ها خوشحال نمی شوند. یکی از دلایلی هم که مذاکرات در 

چند ماه گذشته با تاخیر مواجه شد، همین مساله بود.
اما  کنند.  استقبال  مساله  این  از  نباید  خیلی  ها  روس 
برای چینی ها اگر تحریم ها برداشته شود، میدان خوبی 
برای سرمایه گذاری و خرید نفت راحت تر ایجاد می شود. 
همچنین می شود با توافق 25 ساله چین هم بررسی کرد. 
آن توافق کاملا مسکوت مانده و حرکت مثبتی در رابطه با آن 
انجام نمی شود. چرا که شرکت های چینی اگر وارد شوند، 

تحریم شده و پول زیادی هم برای حضور آنها وجود ندارد. 
فرجی راد با اشاره به اینکه نمی توان چین و روسیه را با یک 
نگاه مورد ارزیابی قرار داد گفت: اگر توافق حاصل شود برای 
چین سود دارد و ضررش برای روس ها بیشتر است و برعکس 
آن هم صادق است. روس ها یک زمانی توافق مورد تمایلشان 

نیست. اول کار ژست می گیرند و بعد می آیند خوب فکر می 
کنند. مثلا وقتی می بینند مذاکرات در حال پیش رفتن 
است، به جنبه مثبت فکر می کنند. اگر توافق انجام شود به 
دلیل امدن نفت ایران به بازار، برای روس ها مشکل به وجود 
می آید. از طرفی هم فایده هایی دارد. روسیه در حال حاضر 
تحریم است. اگر توافق انجام شود، ایران از تحریم خارج می 
شود و روس ها می توانند بسیاری از کالاهای مورد نیاز را از 
طریق ایران تامین کنند و همین کریدور جنوب به شمالی که 
فعال شده، می تواند برای آنها مفید و اثرگذار باشد. بنابراین 

برای مسکو هم نکات مثبتی وجود دارد.
این کارشناس در پایان در مورد روابط ایران و روسیه بعد از 
احیای برجام گفت: چینی ها در دنیا جا افتاده اند و ایران 
هم یکی از آنهاست. تهران برای پکن مورد توجه هم هست. 
یک توافق 25 ساله با رقم 400 میلیارد دلاری که اگر دلشان 
بخواهد و برنامه ریزی مدون داشته باشند، می توانند آن را 
پیش ببرند. طبیعتا ایران با چین کار خواهد کرد همانگونه که 
از پیش همکاری ها وجود داشته است. سطح مبادلات می 
تواند به رقم 40 یا 50 میلیارد دلار برسد اما متاسفانه سطح 
فعلی تنها حدود یک چهارم این رقم ها است. اگر روسیه 
تحریم نبود، اثر مثبتی روی روابط اقتصادی تهران و مسکو 
نمی گذاشت. اما به دلیل وجود تحریم ها، مسکو به ایران 
نیاز دارد. در حال حاضر کشوری مانند ترکیه از این فرصت 
استفاده کرده و سطح مبادلاتش را دو برابر کرده است. اگر 
ایران هم از چنین فرصتی استفاده کند، اتفاق مشابهی می 
تواند بیفتد. در چند دهه اخیر تهران و مسکو نتوانسته اند 
مبادلات تجاری خود را افزایش چشمگیری بدهند. حالا یا 
جنس روسی خوب نیست یا روس ها برای واردات اقتصادی 
از ایران سخت می گیرند. البته دو کشور همکاری نظامی 
داشته اند و ارز مبادله شده، اما کار اقتصادی چندانی رخ 
نداده. اما در برهه کنونی مسکو به تهران نیاز داشته و این 
فرصت می تواند منجر به گسترش روابط اقتصادی میان 

ایران و روسیه شود.

سخنگوی  کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه روسیه مانع رسیدن به یک توافق نیست گفت: در مذاکرات وین طرف های 

اروپایی به صورت واسطه با طرف آمریکایی گفت وگو می کنند. 
ابوالفضل عمویی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به سفر بایدن، رییس جمهوری آمریکا 
به منطقه پیش از آغاز دور جدید مذاکرات هسته ای گفت: برنامه ریزی ها برای سفر 
بایدن به منطقه یکی از دلایل موافقت نکردن آمریکایی ها با خواسته های جمهوری 
اسلامی ایران در مذاکرات دوحه بود؛ ایران در آن مذاکرات خواسته هایی مبتنی بر 

منطق برجام و چارچوب های آن بیان کرد.
سفر بایدن به سرزمین های اشغالی و جده، دستاورد مورد نظر آمریکایی ها را 

به همراه نداشت
وی ادامه داد: سفر بایدن به منطقه با هدف پیدا کردن شرکای جدیدی طراحی شد 
که بتوانند انرژی به بازار جهانی عرضه کنند. در این بین در این سفر رژیم صهیونیستی 
سعی می کرد گام های جدیدی در عادی سازی روابط با برخی از کشورهای عربی 
بردارد اما در نهایت سفر بایدن به سرزمین های اشغالی و جده،  دستاورد مورد نظر 
آمریکایی ها را به همراه نداشت و آن ها شاهد افزایش عرضه انرژی توسط کشورهای 

منطقه در بازار انرژی نبودند.
عمویی خاطرنشان کرد: از نظر تحلیلگران آمریکایی و صاحب نظران، سفر بایدن 
به اراضی اشغالی و جده موفقیت آمیز ارزیابی نشده است لذا فکر می کنم یکی از 
دلایلی که این روزها شاهد برخی نرمش ها در مواضع غربی ها هستیم به این موضوع 
برمی گردد که آن ها به نیاز بازار انرژی جهانی برای عرضه بیشتر نفت ایران پی برده و 

آماده برداشتن گام هایی در این زمینه هستند. 
وی تاکید کرد که دستیابی به توافق تنها محدود به حوزه رفع محدودیت ها در 

صادرات نفت ایران نیست بلکه باید ایران به منابع حاصل از فروش نفت دسترسی 
داشته و موانع تجارت خارجی نیز برداشته شود.

روسیه مانع رسیدن به توافق نیست
اسلامی  شورای  مجلس  خارجی  سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  سخنگوی  
درباره احتمال ایجاد موانعی توسط روسیه در این دور از مذاکرات گفت: در اسفند 
سال گذشته موضوعی درباره درخواست روسیه برای کسب معافیت های تحریمی در 
موضوع همکاری ها با ایران مطرح شد؛ بعد از مذاکرات در فروردین سال جاری بین 
ایران و روسیه و بیان مواضع صریح از سوی مقامات روسیه این موضوع روشن شد که 
روسیه خواستار معافیت های تحریمی در موضوع همکاری هایی است که مربوط به 

اجرای توافق برجام می شود و فراتر از آن خواسته ای را ندارد. از این جهت روسیه مانع 
رسیدن به یک توافق نیست.

طرف های اروپایی نقش کافی را برای رسیدن به توافق اجرا نمی کنند
عمویی درباره نقش اروپایی در مذاکرات گفت: طرف های اروپایی نقش کافی را 
برای رسیدن به توافق اجرا نمی کنند. ما مذاکرات را با طرف اروپایی انجام می دهیم 
و آن ها به صورت واسطه با طرف آمریکایی گفت وگو می کنند. وی یادآور شد: سه 
کشور اروپایی طرف مذاکرات در چند ماه گذشته فعالیت کافی نداشتند و بعضا با 
اتخاذ مواضع شان نه تنها گام رو به جلویی در مذاکرات برنمی دارند که به ابهام های 
موجود در مذاکرات اضافه می کنند؛ فکر می کنم ضعف کشورهای اروپایی در مدیریت 
بحران اوکراین، آن ها را در برداشتن گام های موثر در حل موضوع هسته ای ایران 
ناکام گذاشته و نقش موثری ندارند. نمونه نقش منفی آن ها، صدور بیانیه طرف های 
اروپایی در حاشیه مذاکرات وین است. عمویی تاکید کرد: اگر واقعا اروپایی ها بازگشت 
به برجام را از پایه های امنیت شان می دانند، باید اقدامات موثرتری انجام داده و کمک 

کنند ایران بتواند به حقوق مصرحش در برجام و کسب منفعت اقتصادی برسد.
 مجلس درباره اجرای محدودیت های هسته ای تصمیم گیر خواهد بود

نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی همچنین با بیان اینکه مجلس نقش 
نظارتی در اجرای توافق دارد، توضیح داد: قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها، 

رویکرد کلی مجلس در مواجهه با توافق احتمالی را بیان کرده است.
وی در پایان بیان کرد: در صورت رسیدن به توافق ، باید گزارش رفع تحریم ها برای 
مجلس ارسال شده و مجلس درباره اجرای محدودیت های هسته ای تصمیم گیر 
خواهد بود که این موضوع در راستای ماده 7 این قانون اجرا می شود . مجلس با در 

نظر گرفتن منافع اقتصادی مردم به ارزیابی از رفع تحریم ها می پردازد.

سخنگوی  کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس مطرح کرد:

چرایی نرمش غربی ها در مذاکرات اخیر در وین
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آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم گفت: طی شبانه روز گذشته کرونا جان 2شهروند قمی دیگر را گرفت و 92 
بیمار جدید با علائم قطعی بیماری کرونا در قم بستری شدند.مهدی مصری در مورد آخرین وضعیت بیماری کرونا در 
استان قم اظهار داشت: در 24 ساعت منتهی هجدهم مردادماه تعداد 25 بیمار با علائم کرونا مثبت در قم پذیرش 
سرپایی شدند.وی با بیان اینکه در این مدت 92 بیمار جدید با علائم قطعی بیماری کرونا بستری شدند، عنوان کرد: 
طی شبانه روز گذشته 2فوتی ناشی از کرونا داشتیم و در مجموع تعداد 78 بیمار مشکوک به کرونا بستری هستند و 
حال 30 بیمار نیز وخیم است.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه از تعداد 92 تست انجام گرفته نتیجه 25 
تست مثبت اعلام شده است، افزود: تاکنون تعداد یک میلیون و 911 هزار و 860 دُز واکسن کرونا در استان قم تزریق 

شده است.

شکایت فوتبالی ها از ترامپ و امریکا در دادگستری تهران
هیئت رئیسه فدراسیون فوتبال در دوره ریاست مهدی تاج، با استناد به تحریم های آمریکا در دوره ریاست جمهوری 
دونالد ترامپ که از عوامل دخیل در پرداخت نشدن به موقع قرارداد مارک ویلموتس بوده، از این کشور و رئیس جمهور 
سابق آمریکا در دادگستری تهران شکایت کردند. به دنبال صدور رأی نهایی دادگاه حکمیت ورزش در پرونده ویلموتس، 
جمعی از اعضای هیئت رئیسه وقت فدراسیون فوتبال، شکایتی را در دادگستری تهران ثبت کرده اند. شاکیان این 
پرونده در دادخواست خود اعلام کرده اند که »دادگاه حکمیت ورزش در قسمتی از رأی خود، بر حسن نیت فدراسیون 
فوتبال به منظور تلاش برای پرداخت دستمزد ویلموتس صحه گذاشته است، اما فشار های سنگین ناشی از تحریم 
ایالات متحده، مانع از آن شده که فدراسیون بتواند به تعهدات قراردادی خود عمل کند و در نتیجه، خسارات مادی و 

معنوی زیادی به فدراسیون، فوتبال کشور و اعضای هیئت رئیسه وقت تحمیل شده است.

مخبر هیچ صفحه ای در فضای مجازی ندارد 
دستیار ارشد معاون اول رئیس جمهور از جعلی بودن همه اکانت های به نام معاون اول رئیس جمهور در فضای مجازی 
خبر داد.به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دولت، کاوه اشتهاردی دستیار ارشد معاون اول رئیس جمهور در صفحه شخصی 
خود در فضای مجازی گفت: همانطور که قبلا هم گفته بودیم باز تاکید می کنیم دکتر مخبر معاون اول رئیس جمهور 

به نام خود هیچ حساب و صفحه ای در توییتر و اینستاگرام ندارند و همه آن اکانت ها در فضای مجازی جعلی است.

»فریبا عادل خواه« به مرخصی آمد
 وکیل فریبا عادل خواه با اشاره به مرخصی پنج روزه موکل خود گفت: وی از مرخصی استحقاقی استفاده کرده 
است. حجت کرمانی افزود: فریبا عادل خواه شهروند ایرانی - فرانسوی از تاریخ 15 خرداد 98 بازداشت و به اتهام 
»اجتماع و تبانی به قصد بر هم زدن امنیت« به پنج سال حبس محکوم شده بود.وی ادامه داد: وی در مهر 1399 با 
پابند الکترونیک آزاد شد اما در بهمن 1400 با لغو حکم آزادی او با پابند الکترونیک، مجدداً برای گذراندن باقی مجازات 
حبس  به زندان اوین بازگردانده شد.کرمانی در پاسخ به اینکه آیا احتمال تمدید مرخصی او وجود دارد گفت: درخواست 

استفاده از مرخصی بیشتر را مطرح می کنیم اما بستگی دارد که مورد پذیرش واقع شود یا نه.

نیروبخش مدیرکل امور مالیاتی قم شد
روابط عمومی اداره کل مالیاتی استان قم در اطلاعیه ای اعلام کرد: با حکم رییس سازمان امور مالیاتی کشور، حسین 
نیرو بخش به سمت مدیرکل امور مالیاتی استان قم منصوب شد. در این اطلاعیه  آمده است: طی حکمی از سوی داود 
منظور، رئیس سازمان امور مالیاتی کشور، حسین نیرو بخش به سمت مدیرکل امور مالیاتی استان قم منصوب شد، 
نیروبخش قبل از برعهده گرفتن این مسئولیت عضو شورای عالی مالیاتی بود.گفتنی است پیش از این محمد علیزاده 

اهوازی از دی ماه سال  1398، این سمت را برعهده داشت.

فعال سیاسی اصولگرا: جریان انقلابی از دولت رضایت ندارد
محمدصادق کوشکی:عملکرد دولت سیزدهم نیرو های انقلاب را راضی نمی کند، اما قرار نیست جریان انقلاب از 
آقای رئیسی عبور کند. جریان انقلاب با وجودی که از بدنه مدیریتی دولت سهم زیادی ندارد، تلاش می کند به دولت 
کمک کند تا دولت بتواند به مردم خدمت کند. نیرو های انقلاب از عملکرد دولت راضی نیستند. شخص آقای رئیسی 

می خواهد نگرش انقلابی داشته باشد و انقلابی عمل کند، اما مدیرانش با او هماهنگ نیستند. 
خشکسالی 5 سال دیگر ادامه می یابدرئیس مرکز ملی مدیریت بحران خشکسالی:بارندگی های اخیر فقط 5/4درصد 
کم بارشی های کشور را جبران کرد. یک گروه از متخصصان بین المللی اعلام کردند که درصورتی که اقدامی برای مهار 

گرمایش جهانی انجام نشود، خشکسالی حداقل برای 5سال ادامه پیدا می کند.

میرسلیم توئیت ضدتوافق با هشتگ »lمنافقان« زد
عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی نیز در مخالفت با توافق برجامی احتمالی توئیت زد. مصطفی میرسلیم 
عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی نوشت: فصل مشترک حکومت #یزید و حکومت #آمریکا؛ یزید اسلام را 

برنمی تابید و آمریکا انقلاب اسلامی را. خدایا ما را از شرّ دشمنان اسلام و #منافقان مصون نگهدار.

رئیس کل دادگستری استان قم :

آمار زندانیان دیه تصادفات استان قم به صفر رسید 
رئیس کل دادگستری استان قم از آزادی 57 نفر زندانی استان با بدهی 4 و نیم میلیارد تومانی به همت 
دادگستری و ستاد دیه استان در سال جاری خبر داد و گفت: آمار زندانیان دیه تصادفات استان قم به صفر رسیده 

است. 
حجت الاسلام و المسلمین علی مظفری، در تشریح اقدامات دادگستری و ستاد دیه استان قم در جهت آزاد 
سازی زندانیان جرایم مالی و غیر عمد، اظهارکرد : از ابتدای سال جاری تاکنون 57 مددجوی زندانی جرایم مالی 
غیر بزهکار استان با بدهی مبلغ  4 و نیم میلیارد تومان با تلاش بی وقفه ستاد دیه و کمک خیران استان قم از 

نعمت آزادی برخوردار شده اند.
وی افزود: ستاد دیه استان قم از بدو تاسیس در سال 1380 تاکنون نیز موجبات آزادی 4 هزار و 285 زندانی با 

مبلغ بدهی 148 میلیارد تومان را با کمک خیران خداجوی استان را فراهم کرده است.
مظفری با اشاره به اهدا، مبلغ 28 میلیارد ریال توسط خیرین در گلریزان ها ی برگزار شده توسط ستاد دیه 
استان قم در سال جاری، افزود: در همین بازه زمانی مبلغ 10 میلیارد ریال نیز از طریق سایر کمک های خیرین 

استان برای آزادی زندانیان جرایم مالی جمع آوری شده است.
رئیس کل دادگستری استان قم بیان کرد: زندان قم تنها، 142 زندانی جرایم غیرعمد دارد که نیازمند کمک 

خیرین جهت آزادی و بازگشت به آغوش خانواده های خود هستند.
وی با اشاره به اینکه تعداد زندانی دیه تصادفات در استان قم به صفر رسیده است، افزود: از تعداد کل 141 

زندانی جرایم غیر عمد استان» 131 نفر محکومین مالی و 10 نفر مددجو مربوط به پرداخت مهریه« هستند.
مظفری تصریح کرد: بر اساس شیوه نامه ستاد دیه، افرادی فاقد سوابق کیفری و مددجویانی که بدهی کمتری 

داشته باشند، در اولویت جهت آزادی هستند.
 

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف ۲۵0 فقره سرقت داخل خودرو 
فرمانده انتظامی استان از دستگیری یک سارق حرفه ای در استان همجوار قم توسط کارآگاهان پلیس آگاهی 

استان و اعتراف متهم به 250 فقره سرقت داخل خودرو خبر داد 
سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت: در پي وقوع چندین فقره سرقت محتویات داخل و صندوق عقب 
خودروها در قم بویژه در مجاورت فروشگاه هاي بزرگ و یا از خودروهاي داراي پلاک غیربومي، موضوع در دستور 

کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت.
وی افزود: در ادامه با انجام اقدامات پلیسی و بررسی جغرافیای جرم، خودرو و همچنین هویت متهم اهل یکی 
از استان های همجوار قم شناسایی و نامبرده با اخذ نیابت قضائی و در یک عملیات غافلگیرانه توسط کارآگاهان 

پلیس آگاهی دستگیر شد.
فرمانده انتظامی استان قم با بیان اینکه در بازرسی از منزل وی اموال مسروقه بیشماری کشف شده است، 
اضافه کرد: نامبرده طی تحقیقات پلیس به 250 فقره سرقت محتویات داخل و صندوق عقب خودرو اعتراف 
کرده و با بازسازی محل وقوع سرقت و شناسایي اموال توقیفی تاکنون بیش از 70 فقره سرقت کشف شده است.
سردار میرفیضی اظهارداشت: در نهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل 

مرجع قضائی استان شد.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

توقیف کاروان خودروهای قاچاق بر 
جانشین فرمانده انتظامی استان از توقیف 3 دستگاه خودروی قاچاق بر در محور قدیم "سلفچگان-ساوه " 

خبر داد  
سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت: مأموران پلیس امنیت اقتصادی استان در پي کسب خبری مبني بر حمل 
و جابه جایي کالاي قاچاق توسط کاروان خودروهاي سبک و قاچاق بر از استان هاي جنوبي به مقصد تهران 

موضوع در دستور کارآن ها قرار گرفت.
وی افزود: در ادامه مأموران با هماهنگی مقام قضائی به محور قدیم "سلفچگان-ساوه "اعزام و 3 دستگاه خودرو 

پژو 405 را با تیراندازی به لاستیک آن ها توقیف کردند.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: طی بازرسی از خودروهای پژو، 16 هزار و 705 عدد انواع لوازم 
جانبي تلفن همراه، 16 دستگاه لپ تاپ، 17 دستگاه مانیتور و 157 ست پیراهن و شلوار فاقد مجوز و قاچاق 

کشف شد.
سردار اسماعیلی از شهروندان خواست، در صورت مشاهده هرگونه فعالیت غیرمجاز از جمله قاچاق و توزیع 
کالاهاي غیرمجاز توسط افراد فرصت طلب و سود جو، موضوع را از طریق سامانه تلفنی 110 اطلاع داده تا 

پلیس در اسرع وقت رسیدگی و قاطعانه و قانوني برخورد کند.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم مطرح کرد؛

 نگاه های بخشی مانع جدی در مسیر 
بهبود شرایط خدمات رسانی

از  با اشاره به ریشه بخش مهمی  معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم 
مشکلات زیرساختی و مدیریتی جامعه،گفت: تا زمانی که نگاه بخشی در بین مدیران 
و دستگاه های اجرایی وجود داشته باشد، امکان بهبود وضعیت بسیار دشوار خواهد 
بود. ابراهیم معتمدی در جلسه شورای ترافیک استان، اظهار داشت: سازمان ترافیک 
و حمل ونقل شهرداری قم برای مدیریت مطلوب تر ترافیک عبوری در مناسبت های 
مختلف همکاری لازم را با پلیس راهور استان داشته باشد. وی با اشاره به آسیب شناسی 
برگزاری مناسبت های ملی و مذهبی در قم، ادامه داد: موازی کاری و جزیره ای عمل 
کردن، مشکل و معضل اصلی در زمینه های امنیتی، خدماتی، ترافیکی، فرهنگی و 
غیره است. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم ابراز کرد: ناهماهنگی بین 
دستگاهی در خدمات رسانی و در کنار مشکلات زیرساختی سبب ایجاد نارضایتی در 

بین بسیاری از زائران و مسافران ورودی به شهر قم شده است.
وضعیت نامطلوب جابه جایی مسافران در ایستگاه محمدیه 

ایستگاه محمدیه  از  راه آهن  در جابه جایی مسافران  برخی مشکلات  وی وجود 
به داخل شهر را مورد توجه قرار داد و افزود: در این خصوص لازم است همکاری و 
تعاملات بین شهرداری و راه آهن صورت بگیرد. معتمدی با اشاره به ریشه بخش 
مهمی از مشکلات زیرساختی و مدیریتی جامعه، ادامه داد: تا زمانی که نگاه بخشی 
در بین مدیران و دستگاه های اجرایی وجود داشته باشد، امکان بهبود وضعیت بسیار 
دشوار است. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم تصریح کرد: با راه اندازی 
قطار سریع السیر تهران-قم-اصفهان در کنار پیش بینی برخی تدابیر جهت اتصال بین 
چشمه های حمل مسافر، بخش زیادی از مشکلات کنونی جابه جایی مسافر از طریق 
راه آهن برطرف می شود. وی همچنین با اشاره به طرح زیرگذر خیابان امام خمینی)ره( 
و ایجاد ارتباط با خیابان زینبیه، ابراز داشت: مشاور این طرح در صورت  نهایی شدن 

نقشه کنونی، باید طرح های توسعه راه آهن را مدنظر داشته باشد.

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد:

راه اندازی سومین تقاطع هوشمند 
شهری در بلوار فردوسی

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از راه اندازی سومین تقاطع 
هوشمند شهری در بلوار فردوسی خبر داد.

حسین شعبان زاده با اشاره به تکمیل طرح تقاطع هوشمند در بلوار فردوسی از 
بازگشایی آن خبر داد و گفت: طرح راه اندازی تقاطع های شهری با اجرای سیستم 
هوشمند سازی چراغ های ترافیکی، با هدف روان سازی ترافیک و امکان برنامه ریزی 
معابر، چند  ترافیک در  تردد  و  و کنترل  روز  توقف در ساعات مختلف  زمان  تغییر 
ماهی بوده که در دستور کار سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم قرار گرفته و 
با توجه به مشکلات متعدد در اجرای آن ها، موفق شدیم در کمتر از 2 ماه گذشته، 
سه تقاطع را به صورت کامل تجهیز و بازگشایی کنیم و همچنین اقدامات فنی برخی 
دیگر از تقاطع ها نیز به صورت همزمان در حال پیگیری است. وی ادامه داد: اجرای 
فونداسیون و نصب پایه چراغ های معلق ترافیکی، برش آسفالت و اجرای کابل کشی، 
تأمین و مونتاژ چراغ های زمان دار و نصب سیستم هوشمند سازی تقاطع و تأمین 
برق اضطراری در مواقع قطعی برق شهری توسط انرژی خورشیدی از مهم ترین 
اقدامات سازمان ترافیک در راه اندازی تقاطع های هوشمند است. مدیرعامل سازمان 
حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم افزود: طبق برنامه ریزی مقرر شده تا پایان سال 

جاری 20 تقاطع در مناطق مختلف شهری به صورت هوشمند به بهره برداری برسد.
 

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم :

امسال ۱۵0هزار تن آسفالت
  توزیع می شود

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با اشاره به توزیع 140 هزار تن 
آسفالت طی سال گذشته، گفت: امسال نیز 150 هزار تن آسفالت در سطح معابر و 

شوارع مناطق مختلف شهر قم توزیع خواهد شد.
سید ابوالفضل میریک امامی با اشاره به ادامه اجرای نهضت توزیع آسفالت در 
قم، اظهار داشت: نهضت آسفالت در قم از 5 سال گذشته به دستور و تأکید شهردار 
کلان شهر قم آغازشده است. مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم ادامه 
داد: در همین راستا و در سال 95 افزون بر 190 هزار تن آسفالت در سطح مناطق 
مختلف شهر قم توزیع گردید. وی سال 96 را اوج توزیع آسفالت در قم دانست و افزود: 
در این سال 300 هزار تن آسفالت در شوارع و معابر شهری قم توزیع و چهره شهر 
نسبت به قبل از آن کاملًا متفاوت شد. میریک امامی با اشاره به توزیع 140 هزار تن 
آسفالت طی سال گذشته، گفت: امسال نیز 150 هزار تن آسفالت در سطح معابر و 

شوارع مناطق مختلف شهر قم توزیع خواهد شد.
 

رئیس شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

رونمایی  ازمیثاق نامه مشترک 
میان شهرداری و شورای شهر 

رئیس شورای اسلامی شهر قم از رونمایی میثاق نامه مشترک میان شهرداری و 
شورای شهر خبر داد.

دکتر حسین اسلامی با اشاره به گذشت یک سال از فعالیت شورای اسلامی شهر قم 
در دوره ششم، اظهار داشت: یک چهارم از دوره خدمتی شورای شهر قم در دوره ششم 
گذشته است و بحمدالله در سال دوم، انسجام و اتفاق میان اعضای شورا بیش ازپیش 
مشهود است. وی ادامه داد: در سال دوم، به دنبال میثاق نامه مشترک میان شهرداری 
و شورا هستیم تا در سه سال باقیمانده، پروژه های اولویت دار با تمرکز بر هسته ی مرکزی 

شهر طی برنامه و زمان بندی مشخص در دستور کار مدیریت شهری قرار گیرد.
رئیس کل   ، استاندار  حضور  به  توجه  با  افزود:  قم  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
دادگستری استان و دادستان قم در شورای اسلامی شهر و مطالب حاوی هماهنگی 

کامل، امیدواریم که این امر مهم به زودی عملیاتی گردد.
 

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری قم :

برخی به دنبال دلالی مسافر
 در قم هستند 

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری قم با اشاره به برخی از مهم ترین مشکلات 
حوزه حمل مسافر برون شهری، از دلالی مسافر به عنوان یکی از معضلات اساسی 
یاد کرد.  سید رضا حسینی در جلسه شورای ترافیک استان که با حضور معتمدی 
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم برگزار شد، طی سخنانی، از ورود برخی 
شرکت های مسافربری فاقد تجهیزات و زیرساخت های لازم در حوزه مسافربری انتقاد 
کرد. مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری قم خاطرنشان کرد: وجود دلالی در 
حمل مسافر از معضلات اساسی و مهم قم در مدیریت مسافر و ترافیک در مناسبت های 
ملی و مذهبی است. وی ادامه داد: برای خدمات رسانی ثابت اتوبوس رانی به شهرهایی 
مانند اصفهان و سایر استان های حوزه جنوبی کشور لازم است تا از توان چند شرکت 

قدرتمند با توان فنی و زیرساختی بالا استفاده شود.
 

درجلسه شورای ترافیک استان قم مطرح شد؛

تعیین تکلیف احداث زیرگذر خیابان 
امام خمینی)ره( تا دوهفته آینده 

جلسه شورای ترافیک استان برگزار و احداث زیرگذر خیابان امام خمینی)ره( مورد 
بررسی قرار گرفت.

سرهنگ وحید مقدم دبیر شورای ترافیک استان قم در ابتدای این جلسه، با اشاره 
به حجم بالای ترددها در تاسوعا و عاشورای حسینی اظهار داشت: ایجاد ضوابط و 
محدودیت های ترافیکی جهت حضور در سطح معابر و خیابان های شهری به همراه 

بهبود شرایط برای عزاداران در دستور کار شورای ترافیک استان قرار داشت.
در ادامه این جلسه طرح احداث زیرگذر خیابان امام خمینی)ره( و ایجاد ارتباط 
با خیابان زینبیه مورد بررسی قرار گرفت که در خلال آن، از تعیین تکلیف مالکیت، 
محدودیت حریم و طرح های توسعه ای راه آهن به عنوان سه مساله اساسی در قبال آن 

یاد شد.

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس قم با اشاره به پایین بودن سرانه دانش 
آموزی این استان، گفت: قم هم اکنون ازنظر کمبود سرانه های آموزشی بیست و 

هفتمین استان کشور است. 
احمدرضا اجتهادی  روز سه شنبه در دیدار اعضای مجمع خیرین مدرسه ساز با 
شهردار قم، بیان کرد: در حالی متوسط تعداد دانش آموز در سطح کشور 25 نفر 
است که امسال کلاس های درس قم با حضور 40 دانش آموز تشکیل خواهد شد. 
وی بابیان اینکه سرانه فضاهای آموزشی در سطح کشور حدود 6 مترمربع است، ادامه 
داد: سرانه آموزشی در قم 4.2 مترمربع می باشد. وی با اشاره به اینکه 14 درصد 
دانش آموزان قمی را اتباع تشکیل می دهند، خاطرنشان کرد: امسال 45 هزار دانش 
آموز اتباع در قم باید ثبت نام کنند، سرانه دانش آموزی اتباع در سطح کشور 3.5 
درصد و در قم 14 درصد است. اجتهادی گفت: 550 مدرسه در مناطق و محلات 
مختلف شهر قم فعال است که با ایجاد برخی ساختارها این مراکز می تواند به بستری 
برای مدیریت ترافیک و افزایش ظرفیت پارکینگ تبدیل شود. اجتهادی با تاکید بر 
فقر اراضی آموزشی در برخی محلات شهر، تصریح کرد: در برخی محلات و مناطق 

شهر شاهد قفل شدن اراضی برای استفاده و کاربری آموزشی هستیم که می تواند 
مشکلات جبران ناپذیری را در آینده به مردم و مسئولان تحمیل کند.

قم سالانه نیاز به احداث 40 مدرسه جدید دارد 
مدیرکل آموزش وپرورش استان قم  نیز دراین جلسه با اشاره به افزایش سالانه تعداد 
دانش آموزان استان، گفت: اگر هرسال 40 مدرسه در قم احداث شود می توان 
وضع موجود را حفظ کرد، در غیر این صورت شرایط تراکم دانش آموزی در مدارس 
روند فزاینده ای خواهد داشت.  علی رضا رحیمی اظهار داشت: امسال 20 هزار 

دانش آموز به مدارس استان ورود و کمتر از 10 هزار نفر فارغ التحصیل می شوند.
وی با اشاره به افزایش سالانه تعداد دانش آموزان استان، گفت: اگر هرسال 40 
مدرسه در قم احداث شود می توان وضع موجود را حفظ کرد، در غیر این صورت 

شرایط تراکم دانش آموزی در مدارس روند فزاینده ای خواهد داشت.
مدیرکل آموزش وپرورش قم ابراز کرد: در سطح استان قم تعداد کمی هنرستان فنی 
و حرفه ای به معنای واقعی هنرستان با داشتن تجهیزات و امکانات در حد قابل قبول 

وجود دارد.

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس قم اعلام کرد:

سرانه دانش آموزی قم پایین ترازمتوسط کشوری

آیین سنتی »نخل گردانی« روستای دستگرد قم

عکس :حسین شاهبداغی

بین  مشارکت  بدون  اینکه  بابیان  شهردارقم 
دستگاهی راهی برای حل مشکل کمبود مدرسه در 
زمینه های  در  قم  شهرداری  گفت:  ندارد  وجود  قم 

مختلف آماده گسترش همکاری هاست.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در دیدار با اعضای 
مجمع خیرین مدرسه ساز استان، بابیان اینکه حضور 
مردم درصحنه در کنار مشارکت های عمومی مانند 
کمک های مؤمنانه و فعالیت مجمع های خیرین، از 
اظهار  است،  اسلامی  انقلاب  ثبات  و  عوامل حفظ 
تشکل های  از  مدرسه ساز  خیرین  مجمع  داشت: 
ارزشمند کشور است که باید از ظرفیت آن در جهت 

رشد فکری، معرفتی و زیرساختی استفاده شود.
وی با اشاره به همکاری و تعاملات گذشته مجموعه 

مدیریت شهری با آموزش وپرورش استان، خاطرنشان 
و  موجود  توان  و  وسع  حد  در  قم  شهرداری  کرد: 
با  تعامل  و  همکاری  هرگونه  آماده  قانونی  ظرفیت 
آموزش وپرورش برای توسعه و تجهیز مراکز آموزشی 
است. شهردار قم بابیان اینکه اگر سهم 50 درصد 
راه و شهرسازی در احداث مدارس و واگذاری زمین 
پرداخت شود می توان امید داشت که مشکل کمبود 
مدرسه در قم به صورت ریشه ای حل می شود، ادامه 
داد: اگر راه و شهرسازی سهم 50 درصدی خود را 
پرداخت کند، شهرداری قم آمادگی دارد زمینه احداث 
قالب های  در  را  هدف  محلات  و  نقاط  در  مدرسه 
خاطرنشان  همچنین  وی  کند.  عملیاتی  مختلف 
کرد: شهرداری قم در مساله معافیت عوارض حفاری 

مدارس به خصوص در زمینه مدارس خیرساز را دنبال 
می کند و به زودی مصوبه ای تقدیم شورای اسلامی 
داد:  ادامه  سقائیان نژاد  دکتر  کرد.  خواهد  شهر 
تسهیل در صدور پروانه، شناسایی لکه هایی جهت 
احداث مراکز آموزشی و بررسی زمینه های معافیت 
عوارض حفاری مدارس خیر ساز از زمینه های آماده 
تعامل بین شهرداری و آموزش و پرورش است. وی با 
اشاره به درخواست جمعی از اعضای مجمع خیرین 
مدرسه ساز قم جهت صدور مجوز تجاری در مدارس 
مولدسازی  گفت:  جاری،  هزینه های  تأمین  برای 
باید  که  بوده  مباحثی  از  مدارس  فضای  از  بخشی 
زمینه های فقهی، اجتماعی و قانونی آن به درستی 

توسط نهادهای متولی مشخص شود.

شهردارقم در دیدار با اعضای مجمع خیرین مدرسه ساز:

رفع مشکل کمبود مدارس نیازمند همکاری همه دستگاه هاست

ایمان / محمدرضا اسماعیلی مقدم / نماینده اسبق مجلس

شاید»صاحب رسانه شدن«کاری»سهل وممکن«باشد ولی بی گمان»صدای مردم 
گشتن«شاهکاری»سخت ومطلوب«بوده وخواهد بود و»او صدای مردم بود«سخن 
از»حسین عبداللهی«کنشگر رسانه ای»دبیر ودلیر« است همون که سال ها درحیطه 
عمومی اطلاع یابی واطلاع رسانی »ثابت قدم«ودرحوزه اختصاصی »صاحب قلم«بود.

داشتن »دردآگاهی« ودانستن»درک از آگاهی«دو خصیصه حرفه ای مرحوم عبداللهی 
بود که او را از سایر صاحبان عادی رسانه متمایز می کرد،جستاری مجمل بر مشق 
ومشی رسانه ای حسین عبداللهی،مصدق این مهم است که وی بیش وپیش از آنکه 

»سردبیر«گردد »سردلیر« گشته بود.
»کنش برمعیار عدل«آن هم در حوزه حساس و وسیع رسانه که درمسیر سخت آن 
انواع مطامع لغزش آفرین،گشتران است،از او یک »عنصر رسانه ای متعادل ومتعالی 
است،اما  ستانده  ما  از  را  او  روزگار  تقدیر«این  »دست  هرچند  بود،وحال  ساخته 
بی تردید »درس تغییر«آن آموزگار به نیکی می تواند شاخص شایسته ای برای حرکت 
عاقلانه وعادلانه درطریق خطیر وپرخطر»اطلاع یابی و اطلاع رسانی«صحیح وصریح 
تحقق  درمسیر  است  شجاعت  انسان ها  ناب  خصلت های  از  وسریع«باشد.یکی 
شجاعت ابتدا تشخیص حقیقت از درون واقعیت است که قدرت تحلیل و آگاهی لازم 
را می طلبد ومعیارهای سالم وکامل،پس از تشخیص حقیقت وراه صحیح رسیدن به 
آن اکنون ایثارگری می خواهد وپرداخت هزینه واین ایمان ونفس مطمئنه وغیر توجیه 

گر می خواهد.
یک خبرنگار درهر واقعه ای مسیر مذکور را باید طی کند ودرهیچ مرحله ای پایش 
نلغزد. ممکن است بگویید این خط مشی راهی است که هر رهرو موفقی باید آنرا طی 
کند،قبول اما راه خبرنگاران بی نهایت سنگلاخ است.شهید بهشتی می گفت:دانشجو 
موذن جامعه است اگر او خواب بماند مردم جامعه خواب می مانند.وگاهی این نقش 
آنچنان  به عهده دارند وزمانی که مردم  را معلمان وزمانی فعالان صنفی وسیاسی 
دچار»کرختی«می شوند که هیچ تلنگری، آب را از آب تکان نمی دهد اینجاست 
منجمله  جامعه  کل  موذن  خبرنگار  و  می شود  آغاز  خبرنگاران  خطیر  وظیفه   که 
ارتباط  و رسانه ها عمده  از خبرنگاران  ایران برخی  دانشجویان عزیز هم هست.در 
شان با طراحان،مجریان،حامیان نوعی  تفکر خاص هستند و بخشی دیگر که جریان 
اصلاحات یا روشنفکری هستند،این دیدگاه نخبه گرا در دو طرف این طیف،باعث شده 
مشکلات  طبقاتی از جامعه پیگیری مدام نشود دکتر عبداللهی خبرنگاراین بخش از 

جامعه بود.
ویژگی های منحصربفرد دکترحسین عبداللهی

1-مهرورزی و مردم دوستی او کانالیزه نبود. عامه مردم را شامل می شد در فضایی که 
به ندرت یک فرایند بدون داد وستد و خارج از چارچوب معامله صورت می گیرد دکتر 

عبداللهی بدون اغراق از نوادر پاک های این حرفه بود .
2-درکارش نوعی عیاری نهفته بود،برخلاف اخلاق جاری در بخش های زیادی از 
جامعه که باید با آن ها که امروز روزشان است گذراند .حسین عزیز پایبند به آن گفته 
معصوم که»مواظب«سرمایه  داری که فقیرشده، مجری یا سیاستمداری که غریب 

افتاده یا بزرگی که ذلیل شده باشد، بود.
3- اصلاح طلب بود اما نه از آن دسته اصلاح طلبانی که به خاطر مطامع دنیای باشد 
در میان اصلاح طلبان خوب ،اصولگرا بود و همواره براصول حرفه ای و اخلاقی  پایبند 

بود.
4- سلامت همه جانبه،شجاعت،قدرت تحلیل و کیاست،شناخت جامعه،دوری از 

توجیحات  در مسائل کشور و مردم و مسئولین تشخیص هسته  اصلی کنش ها.
5-گریز از انتساب یا سلب خصلتی بدون معیار به افراد از ماورا تا مادون آن خصلت، 
برای نقد یا تمجید معیارهایی داشت برای تشخیص اندازه انسان ها،کسی را بیش از 
اندازه دست بالا نمی برد و کسی را از اندازه اش پایین نمی آورد. حفظ حقوق جمعی و 
جایگاه افراد در جامعه را جز وظایف مهم خبرنگار می دانست ، غلو یا تحقیرجایگاه افراد 

مخصوص نخبگان و پیشکسوتان ضربه به شخص مورد سنجش هم می باشد.
6- حسین  ما  ازمسعود ترین نوع زندگی خبرنگاری را داشت او از دو خصلت»علم و 

شرف«را در این حرفه بهره مند بود.
ویژگی های یک خبرنگار:بنده در این زمینه متخصص نیستم اما به دلایل مختلف 
ضروری می بینم عزیزان صاحب  نظر مجموعه ای از خصوصیات بین المللی،کشوری 
نامه  و تحت عنوان»قسم  به صورت مکتوب درآورند  را  بومی یک خبرنگار خوب  و 
خبرنگاران«منتشر کنند تا دائم در منطقه در منظر وجدان همه از مسئولین،اهالی 
رسانه و خبرنگاران،مخاطبین قرارگیرد:اینجانب در حد وسع خود به بعضی از آن ها ذیلا 

اشاره می کنم:
1- کیاست و هوش و زرنگی، اگر کلاه بر سرخبرنگار بگذارند و او را از مدار خارج کنند 

فقط لطمه به چند انسان نیست خنجری در پشت ید شاخص جامعه است.
2-  آگاهی به فن و علم و وظایف خبرنگاری که به عهده استادان و متخصصان و 

تجربه اندوختگان این حرفه است.
3-  احساس تعهدد و مسئولیت ویژه در کارحرفه ای

4- مجهز به علوم مختلف مخصوصا اشراف کامل به بخش تخصصی خود
5- امانتداری در نقل  خبر

6- تیز،ریزبین وواقعیت شناس
7- در نوشتن و گفتن نه تنها بیان به خود به خرد ننگارد بلکه از حصار مزد و شغل 

درآید و با عشق و ذوق بنویسد
8- آزادگی در نقد،تنها وابستگی به حق

9- نهایت و غایت آمال هر خبرنگار،وصول انسان به کرامت و عزت است
10-توان برقراری ارتباط،سلوک اجتماعی احسن،تناسب شخصیت وادبیات و گوش 

خبرنگار با سوژه های مرتبط با حیطه  کار او
11- تجهیز به سطح مناسبی از جامعه شناسی و روانشاسی برای شناخت جامعه و مردم
خبر و خبرنگار انواع دارد:خبر در خدمت منافع ملی،خبر در خدمت علم خبرنگاری 
و آگاهی بخشی انسان ها خبر متعهد در خدمت کرامت و عزت انسان،خبر در خدمت  
مبارزه با فساد و بهره  وری از آن خبردر اشاعه بی اخلاقی در جامعه. اما خبرنگار محرم 
حساس ترین بخش از طبقات اجتماعی مردم است»خبرنگار ناب«کسی است که قلم 
به مزد نفروشد و نه»به نفس«و نه»به شهرت«و نه به»قدرت«و بر صفحه سفید قلب های 
صاف ملت ها قلم سیاه نراند بلکه به جای سیاهی در دل ها مرهم بر زخم ها باشد.
اگر با صداقت با هم گفت وگو کنیم می یابیم که خبرنگاری با حفظ اصول در دنیا جز 

سخت ترین کارهاست در کشورما از همه جای دنیا سخت تر .
در  که  است  اولین سالی  امسال  آسمانی شد  ماه   فروردین  درنهم  عزیز  حسین 
روز خبرنگاردربین ما نیست ولی یاد و نام و مرام و سبک کاری وی دربین همکاران و 

دوستدارانش همواره زنده خواهد ماند. روح اش شاد راهش پر رهرو

نگاهی به ویژگی های منحصربفرد دکترحسین عبداللهی: 

او صدای مردم بود


